
اداره اوقاف و امور خیریه ناحیه دوشهرستان قم 
در نظر دارد تعداد 11 رقبه مسکونی و تجاری  از موقوفات حوزه عملکرد 
خود را طبق لیست ذیل از طریق مزایده به اجاره واگذار نماید و ؛ فرجه 
ی شرکت در مزایده ، از تاریخ 24 /09 /1400 لغایت 08 /10 /1400 
و زمان برگزاری جلسه کمیسیون مزایده ساعت 10 صبح روز پنج شنبه  

مورخه 09 /10 /1400 در دفتر کار ریاست اداره خواهد بود.

آگهی مزایده 

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری قم 

در نظر دارد  مکان ذیل را  از طریق مزایده عمومی به اشخاص واجد شرایط واگذار نماید. 
موضوع مزایده :  مجوز فعالیت سه شنبه بازار بابت ساماندهی دست فروشان .

بهای پایه مبلغ ماهیانه طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ، میزان تضمین شرکت در مزایده و 
مدت قرارداد و نوع کاربری به شرح جدول ذیل می باشد:

حساب  شماره  به  بایست  مي  و  باشد  می  ریال   500/000 مزایده  اسناد  خرید  هزینه  -مبلغ 
0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداري قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد 

مزایده غیرقابل استرداد می باشد(
-تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز 
وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین 

میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
- دریافت اسناد از مورخ 1400/09/27 لغایت 1400/10/07 می باشد.

محل دریافت اسناد:  قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س( - بلوار شهید رجایی 
میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها  

محل تسلیم پیشنهادها : آدرس  فوق الذکر – واحد حراست سازمان میادین
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا  پایان وقت اداری 1400/10/09 می باشد .

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 36641327-025 تماس حاصل فرمایید.
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک 
را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط 

می باشد.
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.

   تاریخ آگهی نوبت دوم:  1400/09/27

آگهی مزایده نوبت اول

شناسه:1242029روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

سریعتر  چه  هر  شدن  عملیاتی  و  اجرایی  ضرورت 
طرح های صنعتی، کشاورزی، آموزشی، بهداشتی، عمرانی 
آبادانی  و  توسعه  و  اشتغالزایی  منظور  به  زیرساختی  و 

استان قم در جلسه هماهنگی و بررسی اجرای طرح های 
اولویت دار این استان با حضور معاون اول رییس جمهوری 
برگزار شد.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
قم از اجرای 8 شاخصه مهم ترافیکی در برنامه راهبردی 
حمل و نقل شهرداری خبر داد و گفت: امروز ساماندهی 
ترافیک فراتر از تعریض خیابان بوده و باید با کمک سامانه ها 

و ثبت تخلف و مدیریت هوشمند به نظم ترافیکی در شهر 
دست پیداکرده و در حال توسعه زیرساخت های دوچرخه 
سواری و پیاده راه ها در سند راهبردی حمل و نقل شهرداری 
در  شنبه  روزسه  دهناد  محمدحسین  سید  هستیم.  قم 

روزنامه

درجلسه ای با حضور معاون اول رییس جمهور صورت گرفت؛

تصویب توافقات اجرای 
طرح های اولویت دار استان قم 

ازسوی معاونت بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی :

دستورالعمل بهداشتی برگزاری مراسم ایام فاطمیه اعلام شد
2

2

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد:

اجرای ۸ شاخصه مهم ترافیکی در سند 
راهبردی حمل و نقل مدیریت شهری 

4

۸

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری کلاهبردار 450 میلیارد ریالی

14دسامبر2021  شماره 5412  سال بیست وچهارم  2000 تومان چهار شنبه 24آذر1400 10جمادی الاولی1443

  

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از راه اندازی تاکسی مارکت، تاکسی 
گردشگری و طب تاکسی در قم خبر داد و گفت: با اجرای تاکسی مارکت، تاکسی 
گردشگری و طب تاکسی در قم به دنبال افزایش درآمد و نوسازی ناوگان تاکسیرانی 
هستیم. مسعود طبیبی روزسه شنبه در نشست خبری که به مناسبت روز ملی 
حمل ونقل و در سالن رضوان شهرداری قم برگزار شد ، وجود نیروهای متخصص 
را  در حوزه حمل و نقل و ترافیک قم را فرصت مناسبی برای ساماندهی ترافیک 
شهر دانست و اظهار داشت: اصلاحات زیادی در حوزه و کالبد معاونت حمل ونقل 

رئیس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای شهر قم گفت: طی یکصد 
روز فعالیت این کمیته، بستر مناسبی برای تحقق اهداف و تبدیل روند توزیع 
است .   شده  فراهم  قم  شهری  مدیریت  در  راهبردی  اصلی  به  خدمات  عادلانه 
معصومه آمره  با اشاره به تشکیل کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای 
شهر قم از اوایل شهریورماه در شورای ششم شهر قم اظهار کرد : این کمیته در 
راستای تحقق مطالبه رهبر معظم انقلاب مبنی بر داشتن پیوست عدالت در 
تصمیمات و لوایح و توجه ویژه به مناطق کم برخوردار شکل گرفته و هدف از آن، 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:
راه اندازی تاکسی مارکت، تاکسی گردشگری و طب تاکسی 

رئیس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای شهر قم :
عدالت در توزیع خدمات شهری برای مردم قابل لمس شود 

44

۸ عکس :ایمان /عباس فرامرزی

ظریفیان فعال سیاسی اصلاح طلب:

همه باید کمک کنند تا برجام 
به جای اول خود بازگردد

و  مدیریــت  توســعه  معــاون 
منابــع وزارت بهداشــت گفــت: 
هماهنگی های لازم میــان وزارت 
بهداشت و سازمان برنامه و بودجه 
و همچنیــن مجلس انجام شــده 
است تا قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرســتاری از همین امســال اجرا 
شــود. بهروز رحیمی افزود: رهبر 
2معظم انقلاب در دیدار پرســتاران  2

رییس ستاد کل نیروهای مسلح:

 لحظه ای از توانمندی های 
دفاعی کشور غفلت نکرده ایم

سیاســی  فعــال  یــک 
اصلاح طلــب با بیــان این که 
همه باید کمک کنند تا برجام 
به جــای اول خــود بازگردد، 
گفــت: از تیــم مذاکره کننده 
مچ گیری نشود که در گذشته 
داشــتند.   مواضعــی  چــه 
غلامرضا ظریفیان با اشاره به 
پیوند جدی و اساسی برجام 

 رییس ستاد کل نیروهای مسلح 
کشــور،  پایــدار  امنیــت  دربــاره 
گفــت: لحظه و ثانیه ای از توســعه 
توانمندی هــای دفاعــی و قــدرت 
بازدارندگی کشور غفلت نکرده ایم. 
سردار سرلشکر »محمد باقری« 
رؤســای  و  ســفرا  همایــش  در 
نمایندگی های جمهوری اسلامی 
ایران در کشــورهای همســایه، با  2

ضرورت عملیاتی شدن سریع پروژه های توسعه ای و اشتغالزا

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت خبرداد:

اجرای تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری تا پایان سال 

مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

اجرای کامل طرح نسخه نویسی 
الکترونیکی از اول دی ماه

یک  میلیون و ۳00 هزار بار مراجعه به مراکز ملکی در هشت ماه 
عملکرد بیمارستان امام رضا )ع( در ایام کرونا درخشان بود

امکان رایگان شدن خدمت درمانی غیرمستقیم وجود ندارد
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بورس یا کشتارگاه؟ 
تجربه  را  خود  روزهای  خونین ترین  روزها  این  بورس؛ 
می کند. گویی آخر شب وارد کشتارگاهی شدی که خون 

کف موزائیکی آن را پوشانده است.
این رنگ خونین در حالی اتفاق می افتد که رئیسی و تیم 

اقتصادی او در کارزار انتخابات از برنامه داشتن برای بورس حرف می زدند. این اظهار نظرها 
به گونه ای بود که مردم تصور می کردند با تکیه زدن سید ابراهیم رئیسی بر کرسی ریاست 
جمهوری، بورس ردای سبز رنگ را از تن به در نخواهد کرد و هیچگاه رنگ پاییز را نخواهد 
دید. تقریبا چند روزی بعد از پیروزی او بورس سیر صعودی به خود گرفت اما بعد از آن 

سراشیبی سقوط را مثل ماشینی که ترمز بریده است، طی کرد.
رئیس جمهور رئیسی گفته بود که یکی از اولین فرمان هایش به وزیر اقتصاد در هفته اول 
کار، در مورد بورس خواهد بود! حالا می شود از رئیس دولت پرسید سرانجام این دستور به 

کجا رسید؟
در مورد بالا بودن قیمت دلار می گویند که دست های پنهانی در زمانه مذاکرات به دنبال 
برهم زدن بازار دلار هستند تا ایران را مجبور به توافق کنند، در مورد بورس هم دستی از پرده 

بیرون آمده است؟
قاضی زاده هاشمی که الان معاون رئیس جمهور است در زمان انتخابات ریاست جمهوری 
گفته بود که »می  شود سه روزه مشکل بورس را حل کرد.« البته در روز 16 آذر از او در مورد 
این وعده پرسیده بودند که پاسخ شنیدند» من که رئیس جمهور نیستم/ از کجا می دانید من 
برنامه ام را تحویل ندادم؟/گفته ام چگونه سه روزه مشکل را حل می کنم/ این سوال مغلطه 

ست؛ از سخنگوی اقتصادی دولت بپرسید.«
تازه دولت رئیسی محسن رضایی را هم کنار خود دارد. مردی که تا قبل از اینکه در دولت 
پست بگیرد، هر روز در مصاحبه  های خود ایده ای برای اقتصاد کشور می داد اما حالا به نظر 

می رسد مثل تماشاچیان فوتبال در حال تماشای وضعیت بحرانی اقتصادی کشور است.
مردم سرمایه خود را در بورس از دست داده اند. برای اینکه نگویید شرایط فعلی تقصیر ما 
نیست، می گویم که مقصر اصلی هم »حسن روحانی« است اما واقعا در این مدت چه کردید؟ 
رئیس سازمان بورس بعد از پذیرش مسئولیت گفته بود:» انشاالله از همین امروز قرمزی تابلو 

کاهش پیدا خواهد کرد.« اما آنچه ما می بینیم کاهش تابلوهای سبز است نه قرمز!
وقتی می گویید وضعیت اقتصاد کشور را به مذاکرات گره نمی زنیم و کار خود را می کنیم، 
خوب بسم الله، از همین بورس شروع کنید. قیمت ها که کوله های کوهنوردی شان را کنار 
نگذاشته اند و هروز به قله ای بالاتر صعود می کنند، بورس که قرمزتر از همیشه است و دلار 
هم که حول 30 هزار تومان چرخ می زند. خوب مردم به چه امیدی منتظر بهبود این اوضاع 

باشند. کاش حداقل یک جا را درست می کردید.
در پایان امیدوارم به زودی شاهد سبز شدن، قرمزهای بورسی باشیم.

تحلیگر مسائل اقتصادی

عادی سازی عادی نمی شود
هنوز عادی سازی روابط دوجانبه  امارات متحده  عربی با اشغال گران قبله  اول مسلمین و 
قاتلان هزاران کودک و زن و مرد فلسطینی عادی نشده است که مقام های اماراتی اشتباه 

جدیدی در پرونده  خود ثبت کردند. 
نخست وزیر رژیم اشغال گر قدس برای نخستین بار در تاریخ ننگین این رژیم به امارات سفر 
و با مقام های این کشور دیدار و گفت وگو کرد. به جز چند عکس، متنی از مذاکرات دوجانبه 
منتشر نشده است اما موضوعات اصلی گفت وگوها، توسعه  مناسبات اقتصادی و مساله  

ایران اعلام شده است.
جالب اینجا است که هنوز مهر خروج گذرنامه های دیپلماتیک اماراتی ها بابت دیدار با مقام 
های جمهوری اسلامی ایران خشک نشده است که به راحتی به خودشان اجازه می دهند 
با دشمن اصلی کشورهای منطقه و جمهوری اسلامی در مورد ایران بنشینند و گفت وگو 
کنند. البته شاید از کسانی که بر حق برادران خونی مسلمان خود در فلسطین اشغالی، برای 
خشنودی کشورهای غربی و دوردست، چشم می پوشند، نباید انتظار داشت که متوجه این 

اشتباه راهبردی بشوند.
امارات متحده در مورد کشور قدرتمند همسایه اش ایران چه خیالی کرده است؟ هرگز 
عادی سازی، برای مردم منطقه عادی نخواهد شد و آن ها بر مبنای قواعد الهی، روزی پاسخ 
این خیانت را خواهند داد اما اینکه با دشمن نخست کشور ایران در مورد کشور ایران صحبت 
کرده باشند )حتی اگر این صحبت ها، امنیتی نبوده و درباره  موضوعات اقتصادی یا فرهنگی 
یا حتی در مورد خاطرات سفر مقامات به مناطق تفریحی ایران باشد(، این یک اشتباه بزرگ 
استراتژیک و یک اقدام امنیتی معنادار تلقی می شود و این خطای راهبردی در چارچوب 

مناسبات امنیتی دو کشور مورد محاسبه قرار خواهد گرفت.
اگر دیگران، اشتباهی هرچند کوچک در مورد ایران انجام بدهند، شاید مشمول صبر 
استراتژیک ایران قرار بگیرند، اما امارات هیچ وجهی در این قاعده نخواهد داشت و شریک 

اصلی همه  تهدیدات رژیم کودک کش خواهد بود.
جمهوری اسلامی، سیاست اعتماد به همسایگان را دنبال می کند و همکاری و توسعه  
روابط اقتصادی با کشورهای منطقه، بر مبنای دوستی و برادری، از اولویت های سیاست 

خارجی دولت سیزدهم است.
ایران، نسبت به امنیت کشورهای منطقه متعهد است، دولت های منطقه نیز باید نسبت به 

مسائل امنیتی مشترک، هشیار و متعهدانه برخورد کنند.
شاید مقامات اماراتی، باید اطلاعات بیشتری در خصوص امنیت بین الملل کسب کنند 
شاید هم عقلایی به آن ها مشورت بدهند در هر صورت امارات باید از این اتفاق دوری کند 
عذر تقصیر بخواهد و توضیح بدهد چرا با دشمن ملت ایران که هر روز یاوه  جدیدی علیه 

امنیت ملی ایران سر می دهد، در مورد ما مذاکره کرده است.
کارشناس امور بین الملل

آیت الله اعرافی با محکومیت سخنان امام جمعه آزادشهر تاکید کرد:

بازی در زمین دشمن ممنوع
عضو شورای عالی حوزه های علمیه گفت: این نادانی که حرف های بی ربطی زد که 
نه ریشه در تسنن و نه ریشه در شیعه دارد، بازی در میدان دشمنان اسلام است، این 

نهایت خامی و نادانی است. 
آیت الله علیرضا اعرافی پیش از ظهرروزسه شنبه در مراسم گرامیداشت هفته پژوهش 
و تجلیل از پژوهشگران برتر مرکز فقهی ائمه اطهار طی سخنانی با اشاره در پیش بودن 
ایام فاطمیه به جایگاه و منزلت این بانوی اسلام اشاره کرد و اظهار داشت:  معارفی 
بسیاری پیرامون حضرت فاطمه )س( وجود دارد به گونه ای که  سنت و سیره فاطمی 

در اندازه یک رشته و گرایش علمی است.
آیت الله اعرافی با اشاره به حدیثی از پیامبر اسلام ابراز داشت: جمله و حدیثی از 
پیامبر اسلام نقل شده و فریقین هم نقل کرده اند که شاید یکی از راویان آن عایشه باشد 
نماز حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها است که ایشان به این مضمون می فرمایند: 
وقتی فاطمه زهرا )س( به نماز می ایستد نور نماز او آسمان ها را روشن می کند آن طوری 

که خورشید زمین را روشن می کند.
وی ادامه داد: مقصود در این حدیث کواکب غیبی و عالم ملائکه است در واقع نماز 

فاطمه بر عوامل نور، قالب می شود و آن ها را نورانی می کند.
مدیر حوزه های علمیه بیان داشت: در واقع زمانی که این بانو به محراب نماز می رود 

نور او عالم غیب و ملائکه را روشن می کند.
وی افزود: این نور قاهر، معرفت و صفای باطن حضرت فاطمه زهرا )س( است که 

آسمان ها را روشن می کند.
آیت الله اعرافی در ادامه به صحبت های اخیر امام جمعه آزادشهر اشاره کرد و بیان 
داشت: این نادان حرف های بی ربطی زده است  که نه ریشه در تسنن و نه ریشه در 
شیعه دارد و بازی در میدان دشمنان اسلام است، این نهایت خامی و نادانی است و 
افراد قلیل نادان هم باید بدانند که ایران محب اهل بیت )ع( از همه ادیان و مذاهب و 
شیعه سرافراز هرگز در برابر این نادانی و بازی در میدان دشمن و شیطان کوتاه نخواهد 

آمد و این صداهای منحوس شیطانی خاموش خواهد شد.
حوزه قم دیرپا و هزار ساله است 

وی با بیان این که در آستانه پایان یک صدسالگی باز تأسیس حوزه های علمیه و ورود 
به 100 سال دوم هستیم، بیان داشت: حوزه قم یک حوزه دیرپا و هزارساله است و از 

عصر حضور این حوزه پایه ریزی شده است.
آیت الله اعرافی ادامه داد: این 100 سال باید بازشناسی شود و نقاط قوت و امتیازات 
آن شناخته و تلاش برای ارتقای آن صورت بگیرد و دبیرخانه 100 سالگی در حال 

تشکیل است.
وی به تحولات و ادوار فقه در حوزه قم در 100 سال گذشته اشاره کرد و گفت: مرحله 
نخست،  تأسیس حوزه است که شامل قریب به 15 سال حضور حاج شیخ است و 

امتداد آن  با حضور آیات ثلاث است.
مدیر حوزه های علمیه افزود: در این مرحله ما شاهد این هستیم که فقیه بزرگ و 
موسس حوزه چهره ای است که از ویژگی های متعددی برخوردار است و میراث دار  سه 

حوزه بزرگ عراق است، زیرا ایشان در سامرا، کربلا و نجف حضور داشتند.

مصطفی داننده*

اخبار

رییس جمهور در پیامی با تبریک انتصاب صدراعظم جدید آلمان:

تهران و برلین می توانند همکاری های 
مفیدی را رقم بزنند

 رییس جمهوری در پیامی با تبریک انتصاب صدراعظم جدید آلمان گفت: ایران و 
آلمان می توانند با تکیه بر مناسبات تاریخی 150 ساله در فضایی مبتنی بر احترام و 
منافع متقابل، همکاری های مفید و ارزشمندی را در روابط دوجانبه رقم بزنند و ایران 

برای گسترش تعاملات آمادگی دارد. 
به گزارش روز سه شنبه پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی در این پیام خطاب به اولاف شولتس صدراعظم جمهوری فدرال آلمان اظهار 
کرد: انتصاب جناب عالی به عنوان صدراعظم جمهوری فدرال آلمان را صمیمانه تبریک 
می گویم. رییس جمهور افزود: مناسبات تاریخی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
فدرال آلمان با قدمت بالغ بر 150 سال و مبتنی بر ظرفیت های بزرگ و متنوع، میراث 
ارزشمندی را برای توسعه بیش از پیش روابط سیاسی، اقتصادی و فرهنگی دو ملت 

متمدن در اختیار قرار داده است.
وی تاکید کرد: معتقدم با بهره گیری از این فرصت، دو کشور می توانند در فضایی 
مبتنی بر احترام و منافع متقابل، همکاری های مفید و ارزشمندی را در روابط دوجانبه 
رقم بزنند. آیت الله رییسی با بیان اینکه جهان امروز ما در سطوح بین المللی و منطقه ای 
با چالش های مهمی روبرو است، گفت: پرداختن موفقیت آمیز به چالش ها، نیازمند درک 
مسئولیت مشترک بین المللی و تشریک مساعی در اقداماتی است که بتواند صلح، ثبات 
و رفاه را برای آحاد مردم جهان در بر داشته باشد. اینجانب آمادگی جمهوری اسلامی 

ایران برای گسترش تعاملات در این مسیر را اعلام می دارم.
رییس جمهور در این پیام اظهار داشت: با تاکید بر عزم جمهوری اسلامی ایران برای 
تعامل حداکثری با تمامی کشورهای جهان به ویژه جمهوری فدرال آلمان، امیدوارم 

مناسبات دو کشور در دوره مسئولیت جناب عالی بیش از گذشته گسترش یابد.
رییسی افزود: از خداوند متعال، سلامتی و موفقیت آن جناب، اعضای محترم دولت 

جدید جمهوری فدرال آلمان و بهروزی مردم آن کشور را مسالت دارم.
  

وزیر آموزش و پرورش :

آماده اجرای لایحه رتبه بندی معلمان هستیم 
وزیر آموزش و پرورش گفت: آیین نامه اجرایی لایحه رتبه بندی معلمان به محض 

تصویب آن در صحن علنی مجلس، تدوین می شود.
یوسف نوری روز سه شنبه در حاشیه نشست کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری 
مجلس در جمع خبرنگاران به نشست امروز کمیسیون آموزش اشاره کردو افزود: در این 
نشست درخصوص مسائل، مشکلات و اولویت های آموزش و پرورش بحث و بررسی 

صورت گرفت.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه یکی از مهمترین برنامه های ما در وزارت آموزش 
و پرورش، پیاده سازی سند تحول بنیادین در آموزش و پرورش است، تصریح کرد: در 
این میان معلم، مهمترین نقش محوری را در حوزه تعلیم و تربیت ایفا می کند که توجه 
به تربیت معلم به ویژه با تاکید بر دانشگاه فرهنگیان و شهید رجایی از برنامه های وزارت 

آموزش و پرورش است.
نوری همچنین گفت: عدالت آموزشی نیز یکی دیگر از محور های اصلی ما در وزارت 
آموزش و پرورش است که این حوزه نیز با محوریت توجه به مناطق محروم، مرزی و 
حاشیه نشین با رویکرد اعزام نیرو به این مناطق در دستور کار آموزش و پرورش قرار دارد.
وزیر آموزش و پرورش افزود: یکی دیگر از موضوعات محوری در آموزش و پرورش 
توسعه زیرساخت های آموزشی و پرورشی و افزایش فضای آموزشی است که در این حوزه 
برنامه های ویژه ای برای ارتقای سرانه آموزشی داریم. نوری درخصوص لایحه رتبه بندی 
معلمان نیز گفت: به محض تصویب و ابلاغ این لایحه برای اجرا، هیات های ممیزی برای 

رتبه بندی معلمان تشکیل و آیین نامه اجرایی آن تدوین خواهد شد.
  

درجلسه ای با حضور معاون اول رییس جمهور صورت گرفت؛

تصویب توافقات اجرای طرح های 
اولویت دار استان قم 

ضرورت اجرایی و عملیاتی شدن هر چه سریعتر طرح های صنعتی، کشاورزی، 
آموزشی، بهداشتی، عمرانی و زیرساختی به منظور اشتغالزایی و توسعه و آبادانی استان 
قم در جلسه هماهنگی و بررسی اجرای طرح های اولویت دار این استان با حضور معاون 

اول رییس جمهوری برگزار شد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، جلسه هماهنگی و بررسی 
اجرای طرح های اولویت دار استان قم روز سه شنبه به ریاست محمد مخبر معاون اول 

رییس جمهوری در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد.
مخبر با اشاره به اهتمام دولت سیزدهم برای اتمام طرح های نیمه تمام عمرانی و 
افتتاح پروژه های توسعه ای و عمرانی در سراسر کشور، تاکید کرد: با اختصاص اعتبارات 
مالی لازم دولتی و بخش خصوصی تمامی مصوبات سفرهای استانی رییس جمهور 

پیگیری و اجرایی می شود.
در این جلسه که برخی نمایندگان استان قم در مجلس شورای اسلامی، معاون 
ارشاد  و  فرهنگ  تجارت،  و  معدن  ورزش، صنعت،  وزرای  رییس جمهوری،  اجرایی 
اسلامی، علوم، تحقیقات و فناوری، راه و شهرسازی رییس سازمان حفاظت محیط 
زیست، رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور، معاون رییس جمهور در امور زنان 
و خانواده، استاندار قم و مسئولین دستگاه های مربوطه حضور داشتند، توافقات 
دستگاه های اجرایی و بانک های عامل برای اجرای طرح های اولویت دار این استان در 
حوزه های مختلف بررسی و تصویب شد.   همچنین در این جلسه بر ضرورت اجرایی 
و عملیاتی شدن هر چه سریعتر طرح های مرتبط با حوزه گردشگری، نیرو، ورزش و 
جوانان، خانواده و زنان، صنعتی، کشاورزی، آموزشی، بهداشتی، عمرانی و زیرساختی 

استان قم به منظور اشتغالزایی و توسعه و آبادانی این استان تاکید شد.
  

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت خبرداد:

اجرای تعرفه گذاری خدمات پرستاری
 تا پایان سال 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت گفت: هماهنگی های لازم میان وزارت 
بهداشت و سازمان برنامه و بودجه و همچنین مجلس انجام شده است تا قانون تعرفه 

گذاری خدمات پرستاری از همین امسال اجرا شود.
بهروز رحیمی افزود: رهبر معظم انقلاب در دیدار پرستاران بر اجرای قانون تعرفه 
گذاری خدمات پرستاری تاکید داشتند و ما برای اجرا دو رفتار را در پیش داریم. اول این 
که در کوتاه مدت و تا زمان شناسایی خدمات در شورای عالی بیمه فعلا به طور موقت 
تعرفه گذاری را آغاز کنیم تا گام اصلی در سال آینده نهایی شود، زیرا باید ابتدا بسته های 
خدمتی در شورای عالی بیمه تعریف شوند و پرداخت کارانه های پرستاران بر اساس نظام 

تعرفه گذاری صورت بگیرد.
وی گفت: تعرفه گذاری خدمات پرستاری یکی از مطالبات اصلی پرستاران است 
و اجرای این قانون باعث ارزش گذاری خدمات می شود به طوری که میزان تلاش 
پرستاران برای نظام بیمه ای مشخص می شود، بر این اساس باید بسته های خدمتی 

تعریف شوند و ارزش ریالی آن ها مشخص شود.
رحیمی افزود: با اجرای این قانون برای وظایف و خدمات جامعه پرستاری ارزش ریالی 

تعیین می شود تا نظام بیمه ای براساس آن بتواند هزینه خدمات را پوشش دهد.
  

سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: 

از اصلاح قوانین انتخابات استقبال می کنیم 
سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: ما از اصلاح قوانین انتخابات در حوزه های 
مختلف اعم از مجلس و ریاست جمهوری استقبال می کنیم و برای کمک کارشناسی 

و مشورتی هیچ دریغی نداریم.
قانون  اصلاح  بلندمدت  تعویق  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  نظیف  طحان  هادی 
انتخابات گفت: البته این موضوع باید در دستور کار مجلس قرار گیرد ما بار ها گفته ایم 
که در شورای نگهبان مجری قوانینی در حوزه نظارت هستیم که خودمان به آن اشکالات 

مختلفی داریم.
وی افزود: در مقام اجرا با نقصان ها و مسائلی مواجهیم که مشکلاتی برای ما ایجاد 
می کند خیلی از موضوعات جدید پیش آمده که سبب شده است قوانینی که در دوره 

تصویب، خوب بودند پس از سال ها لازم است به روزرسانی شوند.
سخنگوی شورای نگهبان گفت: ما بار ها اعلام کردیم که تا وقتی قانون وجود دارد خود 

را به آن پایبند می دانیم و غیر از این هم گریز و چاره ای نیست.

 رییس مجلس شورای اسلامی درباره مذاکرات با 1+4، گفت: مذاکره خوب 
می تواند منجر به توافق خوب شود و اینکه در چارچوب برجام توافقی منجر به 
انتفاع اقتصادی شود موضوعی مهم است، بنابراین باید در حوزه رفع تحریم همه 

دست به دست هم دهیم و به یکدیگر کمک کنیم. 
محمدباقر قالیباف روز سه شنبه در گردهمایی روسای نمایندگی های جمهوری 
اسلامی ایران در کشورهای همسایه،با تاکید بر موضوع رفع و خنثی سازی 
تحریم ها اظهارداشت: یکی از موضوعاتی که به طور مستقیم به سفرا و حوزه 
دیپلماسی ارتباط دارد، موضوع خنثی سازی و رفع تحریم هاست و باید در عرصه 
سیاست خارجی و دستگاه دیپلماسی به این دو موضوع متمرکز شویم و دستگاه 

دیپلماسی باید پیشتاز باشد.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به مذاکرات با قدرت های جهانی و 4+1 

گفت: یک مذاکره خوب می تواند منجر به یک توافق خوب شود.
قالیباف ادامه داد: اینکه در چارچوب برجام توافقی منجر به انتفاع اقتصادی 
شود موضوعی مهم است، بنابراین باید در حوزه رفع تحریم همه دست به دست 
هم دهیم و به یکدیگر کمک کنیم و البته برای خنثی سازی تحریم ها نیز باید 

تلاش کرد و در کنار دستگاه دیپلماسی پیش رفت.
وی خاطرنشان کرد: من اعتقاد دارم در شرایط فعلی و با وجود  تحریم ها، با 
توجه به امکاناتی که در داخل داریم، به گونه ای می توانیم برنامه ریزی کنیم که 
در یک برنامه 5 ساله به یک رشد 2 تا 3 درصدی و یک ثبات اقتصادی برسیم تا 
مردم هر روز شاهد حرکت سینوسی و بی ثبات در حوزه اقتصاد نباشند و زندگی 

بی ثباتی را تجربه نکنند.
رییس مجلس شورای اسلامی با انتقاد از شرایط موجود در عرصه خودروسازی 
گفت: من در مراسم سالگرد شهید طهرانی مقدم به این نکته اشاره کردم که در 
یک سمت از جاده کرج ما شاهدیم که در حوزه موشکی با اتکا به ظرفیت داخلی 
و توان جوانان و دانشمندان خود به سطحی در حوزه موشکی رسیدیم که با 
افتخار می گوییم که امروز جزو 5 کشور اول جهان هستیم، اما چند کیلومتر آن 
طرف تر در جنوب اتوبان انبوهی از خودرو معطل لوازم اولیه و پمپ برف پاک کن 
است؛  این دیگر ارتباطی به پول نداشتن و این مسائل ندارد، این بی عرضگی و 

مدیریت نداشتن است که باید اصلاح شود.
نمایندگان جمهوری  و  در جمع سفرا  ادامه صحبت های خود  در  قالیباف 
اسلامی ایران در کشورهای همسایه با اشاره به اهمیت تجارت و روابط دوجانبه 
و چندجانبه با کشورهای مختلف گفت: در حوزه تجارت های دو یا چندجانبه 
با کشورهایی مثل چین، روسیه، هند، ترکیه و ... باید به روابط راهبردی و نه 
کوتاه مدت بلکه برای روابطی به اندازه ربع قرن توجه کنیم و این یکی از بحث 
های جدی ما است. رییس مجلس شورای اسلامی درباره اهمیت توجه به 
سرمایه های ایرانیان مقیم خارج از کشور، گفت: ما در عمل هیچ زمان به صورت 

مطلوب از این ظرفیت استفاده نکردیم.
قالیباف با بیان این که باید بپذیریم که به تعبیر مقام معظم رهبری ما برای 
رسیدن به قله در بعضی از مواقع مسیرهایی را باید برویم که طولانی تر است اما 
مسیرهای مطمئن تری هستند، گفت: این درحالی است که ما در برخی مواقع 

مسیرهای کوتاه را انتخاب کردیم که مشکلاتی برای ما ایجاد کرد.

رییس مجلس شورای اسلامی: 

مذاکره خوب می تواند به توافق خوب منجر شود

پایدار  امنیت  درباره  نیروهای مسلح  رییس ستاد کل   
توانمندی های  توسعه  از  ثانیه ای  و  لحظه  گفت:  کشور، 

دفاعی و قدرت بازدارندگی کشور غفلت نکرده ایم. 
سفرا  همایش  در  باقری«  »محمد  سرلشکر  سردار 
در  ایران  اسلامی  جمهوری  نمایندگی های  رؤسای  و 
خطیر  شرایط  و  وضعیت  تشریح  با  همسایه،  کشورهای 
تاریخی و تحولات منطقه ای و بین المللی و تأکید بر اهمیت 
هماهنگی، همراهی، هم افزایی و همپوشانی راهبردها و 
اقدامات نیروهای مسلح و سیاست خارجی کشور، گفت: 
تهدیدات  و  توطئه ها  از  زنجیرهایی  با  اخیر  سال  در 43 
دشمنان از جمله جنگ تحمیلی، تحریم و آنچه در دوران 
آغاز دفاع مقدس بر پیکره سازمان دفاعی آن روزهای کشور 
وارد شد، مواجه بودیم؛ اما این تحریم و فشار در مقابل، 
و  خود  به  اتکاء  روحیه  شکل گیری  و  ایستادگی  موجب 
اعتماد به نفس و بستن کمربند همت و تلاش در مجموعه 

دفاعی کشور شد.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح افزود: در مقابل و در 
پاسخ به دشمنی های جهانی علیه کشور عزیزمان سلسله 
اقدامات و راهبردهایی در دستور کار حوزه دفاعی کشور قرار 
گرفت که به برکت خون شهیدان، تحت تدابیر و رهبری های 
حکیمانه حضرت امام )ره( و سپس مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( صنعت دفاعی کشور ما به نقطه ای از رشد، 
ارتقا، بالندگی و بازدارندگی رسیده است که امروز قدرتی 

جرأت تعدی و تعرض به میهن اسلامی را به خود نمی دهد.
در  ما  اهداف  و  راهبردها  کرد:  تأکید  باقری  سرلشکر 
پایه  بر  باشد  موشک ساز  آنکه  از  بیش  بازدارندگی  حوزه 
اندیشه، تفکر، دکترین، سیاست ها، روش ها و تاکتیک های 
هوشمندانه بومی و ایرانی و متناسب با مقتضیات فراروی 
انقلاب اسلامی و سطح و نوع تهدیدات متصور علیه کشور 
شکل گرفته است. وی گفت: نیروهای ما به رغم اطمینان 
با  رویارویی  در  هیچ گاه  کشور،  بازدارندگی  وضعیت  از 
دشمن، تهدید را کوچک نشمرده و برای تهدید حداقلی در 
حوزه راهبردی، آمادگی و هوشیاری حداکثری متناسب با 

وضعیت دشمن را دارند.
پاسخ  نیروهای مسلح به تحرکات دشمنان سریع و 

قاطع خواهد بود
 سرلشکر باقری با تأکید بر اینکه ما در سطح راهبردی 
و  اما در سطح عملیاتی  نداریم،  را  به کسی  تجاوز  قصد 
و  سریع  موردی  تهاجم  و  قاطع  پاسخ  آمادگی  تاکتیکی 
سخت به دشمنان را داریم، خاطرنشان کرد: آنچه جهانیان 
در سال های اخیر از جمله در عین الاسد و نیز هدف قرار 
گرفتن پهپاد راهبردی متجاوز رژیم تروریستی آمریکا در 
ایرانی  و  بومی  سامانه های  با  کشور  سرزمینی  آب های 
مشاهده کردند، به ویژه برای دشمنان ماجراجو، آموزنده و 

عبرت انگیز است.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به امنیت پایدار 

کشور تأکید کرد: لحظه و ثانیه ای از توسعه توانمندی های 
دفاعی و قدرت بازدارندگی کشور غفلت نکرده ایم.

اسلامی  جمهوری  همسایگی  راهبرد  باقری  سرلشکر 
را  همسایه  کشورهای  قبال  در  مسلح  نیروهای  جمله  از 
مبتنی بر همگرایی و هم افزایی و فاصله گیری از هرگونه 
تنش و سوء تفاهم و در عین حال تقویت و توسعه مناسبات 
و همکاری های همه جانبه به ویژه در حوزه دفاعی و امنیتی 
دانست و بیان کرد: اعتمادسازی حداکثری، تنش زدایی، 
و  راهبردها  اصلی  اصول  از  قدرت  تولید  و  امنیت سازی 
سیاست های کلان دفاعی جمهوری اسلامی ایران است 
و ما همواره به تقویت و گسترش مناسبات و همکاری های 
دفاعی و منطقه ای با کشورهای جهان به ویژه در منظومه 

همسایگان خود می اندیشیم.
آماده نقش آفرینی در فرآیند صلح و آتش بس هستیم

 وی ضمن ابراز خرسندی از اراده و اهتمام موجود برای 
ارتقای هماهنگی ها و هم افزایی ها بین وزارت امور خارجه 
تقویت  و  توسعه  برای  آمادگی  اعلام  و  مسلح  نیروهای  و 
روندهای جاری، از ظرفیت سازی لازم برای نقش آفرینی 
در صحنه صلح خبر داد و گفت: با توجه به ظرفیت ها و 
تربیت  و  مسلح  نیروهای  در  شده  ایجاد  توانمندی های 
یگان ها و نیروهای ورزیده و آموزش دیده، آماده حضور و 
نقش پذیری در فرآیندهای صلح و آتش بس در مناطق درگیر 

جنگ و تنش در منطقه و فراتر از آن هستیم.

رییس ستاد کل نیروهای مسلح:

 لحظه ای از توانمندی های دفاعی کشور غفلت نکرده ایم

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که همه باید 
کمک کنند تا برجام به جای اول خود بازگردد، گفت: 
از تیم مذاکره کننده مچ گیری نشود که در گذشته چه 

مواضعی داشتند. 
غلامرضا ظریفیان در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
پیوند جدی و اساسی برجام با اقتصاد کشور اظهار کرد: 
خط قرمز تیم مذاکره کننده ما برگشت آمریکا و 1+4 به 
برجام است. اگرچه آنها در گذشته منتقد برجام بودند، 
اما اکنون با واقعیت روبه رو و متوجه شدند که تحریم ها 

چه آثار منفی برای کشور دارد.
وی تاکید کرد: برجام یک مساله جناحی نبوده، بلکه 
یک مساله کاملا ملی است و برای این که به ثمر بنشیند 
همه جریان های کشور با وجود همه اختلافات باید به 

میدان بیاید و کمک کند تا در کشور فضای مناسب و 
خوبی برای تیم مذاکره کننده در وین تشکیل شود و 
آنها هم واقع بینانه و عاقلانه و براساس منافع ملی عمل 
کرده تا برجام به نتیجه برسد و شاهد کاهش مشکلات 

اقتصادی باشیم.
نباید  ادامه خاطرنشان کرد:  فعال سیاسی در  این 
گذشته  در  که  شود  مچ گیری  کننده  مذاکره  تیم  از 
کنند  باید کمک  اکنون همه  داشتند.  مواضعی  چه 
تا برجام به جای اول خود بازگردد و در این بین نقش 
افکار عمومی در دفاع از تیم مذاکره کننده مهم است. 
فرازی در پیش  و  فرود  با  و  به هرحال مسیر طولانی 
است، اما احیای برجام می تواند تا حدودی به بهبود 
اوضاع بینجامد و فضای روانی ایجاد شده هم می تواند 

موقت به اقتصاد کشور تاثیر مثبتی بگذارد. البته برجام 
اما  هم قرار نیست همه مشکلات کشور را حل کند 
گذاری  سرمایه  صادرات،  تولید،  برای  بهتری  فضای 
خارجی، فروش نفت، تسهیل ارتباطات مالی و تجاری 

و ساماندهی وضعیت اقتصادی ایجاد می کند.
ظریفیان در پایان درباره روند مذاکرات و نتیجه آن 
خواهیم  فرود  و  فراز  حتما  مذاکرات  در  کرد:  اظهار 
داشت، اما هم نظام بین الملل و هم کشور ما به این 
توافق نیاز دارد، بنابراین این دو عامل موجب می شود 
که مذاکرات به سمت توافق برود. من معتقدم امکان 
البته همیشه در  تا 60 درصد است،  بین 50  توافق 
مذاکرات بین المللی باید درصدی برای شکست در نظر 

گرفت.

ظریفیان فعال سیاسی اصلاح طلب:

همه باید کمک کنند تا برجام به جای اول خود بازگردد

ازسوی معاونت بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی :

دستورالعمل بهداشتی برگزاری مراسم ایام فاطمیه اعلام شد
دستورالعمل  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  بهداشت  معاونت 
به  نظارت  و  اجرا  برای  را  سال 1400  فاطمیه  ایام  مراسم  برگزاری  بهداشتی 

دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی سراسر کشور ابلاغ کرد. 
در متن دستورالعمل معاونت بهداشت وزارت بهداشت که روز سه شنبه انتشار 
یافته، آمده است: حضرت فاطمه)س( در نزد مسلمانان برترین و والامقام ترین 
بانوی جهان در تمام قرون و اعصار است و تاریخ شهادت این حضرت در میان 
شیعیان از اهمیت خاصی برخوردار است. دهه فاطمیه و هم چنین شروع ایام 
فاطمیه برای مسلمانان به ویژه شیعیان و دوستداران خاندان اهل بیت پیامبر 
بسیار حائز اهمیت است. دهه اول فاطمیه از چهارشنبه 24 آذر ماه 1400 شروع 
می شود و شنبه 4 دی ماه 1400 به پایان می رسد. دهه دوم فاطمیه نیز از سه 
شنبه 14 دی 1400 شروع می شود و پنجشنبه 23 دی 1400 به پایان می  یابد.
به منظور مدیریت مطلوب برگزاری مراسم رعایت دستورالعمل ها و نظارت بر رعایت 
پروتکل های بهداشتی جهت حفظ و ارتقاء سلامت عمومی که یکی از وظایف 
نظام سلامت است و با توجه به توسعه واکسیناسیون عمومی، برگزاری مراسم 
عزاداری و مذهبی  و بر اساس طرح مدیریت هوشمند بیماری کرونا ابلاغیه شماره 
149897 مورخ 15 / 9 / 1400 معاون محترم امنیتی و انتظامی وزارت کشور و 
رئیس کمیته امنیتی اجتماعی، انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا با رعایت 
پروتکل های بهداشتی بلامانع است، از این رو موارد ذیل به عنوان سیاست های 

برنامه های بهداشت محیطی در دستور کار قرار می گیرد:
برگزاری مراسم در مساجد و مکان های عمومی در اولویت قرار دارد.  برگزاری 
مراسم در مساجد و هیئت ها ملزم به رعایت پروتکل های بهداشتی است. استفاده 
از فضای باز مساجد و شبستان ها، جهت انجام مراسم ، با رعایت دستورالعمل ها 

در صورت مساعد بودن هوا در اولویت است. در مساجد و محیط مسقف رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی ) تأمین فضا برای هر نفر 4 متر مربع( و استفاده مناسب 
از ماسک و اقلام عبادی شخصی الزامی است. برای متولیان و خدمات دهندگان 
در مساجد و مکان ها ی فرهنگی و اجتماعی داشتن کارت واکسن با QR کد از 
سامانه هوشمند و در وضعیت قرنطینه نبودن بیماری الزامی است.به افرادی که 
واکسن را کامل نزده اند توصیه شود در مراسم شرکت نکنند.به افرادی که دارای 
بیماری زمینه ای هستند و یا افراد با سنین بالا، حتی اگر واکسن هم زده باشند 
توصیه شود در مراسم شرکت نکنند.تهویه مکان برگزاری مراسم باید به طور مناسب 
صورت بپذیرد به طوری که هوا در جریان باشد .همه شرکت کنندگان نباید در 
قرنطینه بیماری باشند و از حضور افرادی که دارای علائم بیماری هستند در مراسم 
جلوگیری به عمل آید.در صورت برگزاری مراسم در منازل ضمن رعایت فاصله و 
تهویه محل و الزام به استفاده مناسب و مستمر از ماسک می تواند قابل برگزاری 
باشد به شرط این که هیج یک از اعضای خانواده در قرنطینه بیماری نباشند و 
شرکت کنندگان واکسن خود را دریافت کرده باشند.رعایت بهداشت فردی الزامی 
از ماسک مناسب به روش صحیح  بایستی  افراد  می باشد به طوری که کلیه 
استفاده کنند.رعایت فاصله حداقل دو متر از طرفین )4 متر مربع برای هر نفر( 
الزامی است.شرکت کنندگان از وسایل مانند کتب مذهبی، مهر، سجاده، تسبیح 
و چادر و نظایر آن به صورت شخصی استفاده کنند.از تجمع افراد بدون رعایت 
فاصله در محل برگزاری مراسم خودداری شود.نذورات و مواد غذایی و آشامیدنی 
در صورت توزیع بایستی به صورت بسته بندی باشد.تجهیزات ضدعفونی در محل 
تعبیه شود.گندزدایی مستمر محل و سطوح مشترک نمازخانه یا محل برگزاری 

مراسم با مواد گندزدای مناسب انجام شود.

 رئیس سازمان پدافندغیرعامل گفت: با توجه به اینکه تهدیدهای سایبری دانش پایه و 
براساس فناوری  های نو شکل گرفته است، دانشگاه ها پایگاه اصلی مقابله با این تهدیدها 

محسوب می شوند. 
سردار غلامرضا جلالی روز سه  شنبه در ارتباط ویدئو کنفرانسی با همایش ملی امنیت 
سایبری در دانشگاه خلیج فارس بوشهر افزود: دانشگاه باید تهدید و فناوری مهاجمان را 

دقیق شناسایی و راه حل  های کنترل و مدیریت آن را ارائه کنند و سپس در قالب الگوهای 
عملیاتی احصا و آموزش  های مرتبط با آن به نیروهای مرتبط ارائه شود.

وی بیان کرد: اکنون در سازمان پدافند غیرعامل به دنبال مسیر یاد شده الگوی پدافند 
ترکیبی سایبری زیرساختی تنظیم شده که حرکت در این مسیر گام به گام در همکاری با 

دستگاه  های مختلف در دست انجام است.

سردار جلالی: 

دانشگاه  ها پایگاه اصلی مقابله با تهدیدهای سایبری باشند 

مصطفی فارویی*
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سلامت

افراد در معرض خطر مشکلات شنوایی در محیط کاری  کدام بیماری ها با بوی بد دهان
 همراه هستند؟ 

یکی از راه های آسان و بدون هزینه تشخیص بیماری های پنهان، توجه به بوی 
بد دهان است.

بوی بد دهان، لزوما به معنای رعایت  نکردن بهداشت نیست، این مشکل ممکن 
است نشانه یک بیماری درمان نشده باشد.

در ادامه، با 9 مشکل آشنا شوید که به بوی بد دهان مربوط هستند.
 ریفلاکس اسیدی: اگر دهان شما بوی ترش می دهد، احتمالا عامل ایجاد آن، 
ریفلاکس اسیدی است. برای از بین رفتن این بو، ابتدا باید شرایط خود را کنترل 
کنید. تغییر رژیم غذایی و حذف غذا های محرک، مانند سیر، غذا های تند و قهوه 

می تواند کمک کننده باشد.
 بیماری های لثه: اگر بوی دندان پوسیده از دهان خود احساس می کنید، بهتر 
است به دندان پزشک مراجعه کنید. التهاب لثه و پریودنتیت که یک عفونت بسیار 

شایع لثه است، دو بیماری مرتبط با بوی بد دهان هستند.
  سرطان معده: احساس طعم فلز در دهان با بوی تنفسی مشابه می تواند 
نشانه ای از سرطان معده باشد، اما باید توجه داشت گاه برخی دارو ها می توانند 

بوی مشابه ایجاد کنند.
 دیابت: اگر از دهان خود بوی میوه ای احساس می کنید، آن را نشانه ای از یک 
مشکل سلامت تلقی کنید. چنین بویی تنها زمانی ظاهر می شود که فرد در آستانه 
ابتلا به کتواسیدوز دیابتی باشد. اگر متوجه بوی میوه ای دهان  خود شدید، بهتر 

است از یک متخصص غدد، وقت بگیرید.
 سرطان ریه: باعث ایجاد بوی خاصی در دهان می شود که اغلب، آن را بوی 
فساد و پوسیدگی توصیف می کنند؛ اگر این بوی خاص را از دهان خود احساس 

می کنید، بهتر است به پزشک مراجعه کنید. 
نارسایی کلیه: اگر احساس می کنید بازدم شما بوی ماهی می دهد، احتمال 
این که دچار نارسایی کلیه باشید، وجود دارد. نارسایی کلیه، خروج و دفع سموم 
خطرناک و ضایعات از بدن را مختل می کند و تجمع این مواد، بر همه اعضای بدن، 
مانند سیستم تنفسی فرد، تأثیر می گذارد. تنفسی که بوی ماهی از آن استنشاق 

می شود، از علائم این مشکل است.
 تحمل نکردن لاکتوز: احساس بوی شیر ترش از دهان، نشانه قطعی تحمل 
نکردن لاکتوز است؛ به این معنی که بدن شما نمی تواند پروتئین موجود در شیر را 

تجزیه کند. علائم دیگر این مشکل، گرفتگی عضلات و اسهال هستند.
 نارسایی کبد: بوی شیرین، شبیه بوی کپک، به این معنی است که کبد شما 
خوب کار نمی کند. از دیگر علائم این بیماری، زرد شدن پوست و سفیدی چشم 

هستند.
لوزه ها تشکیل  از مواد کلسیمی است که در شکاف  توده ای   سنگ لوزه: 
می شود و یکی از علل بوی بد دهان به شمار می آید. معمولا این بو را شبیه بوی 

پوشک کثیف، توصیف می کنند.
 پزشک با ابزار پزشکی خاص، به شما کمک می کند از شر کلسیم و باکتری های 

تجمع یافته در لوزه های خود، رهایی یابید.

یکی از راه های اصلی کنترل علائم کم کاری تیروئید، بهبود رژیم غذایی 
است. هر چند شما باید به دیگر توصیه های پزشکی نیز عمل نمایید؛ اما رژیم 

غذایی تان نیز از جنبه ی تنظیم عملکرد تیروئید نقش بسیار مهمی دارد.
در عارضه ی کم کاری تیروئید، فرایندهای هورمونی که برای متابولیسم 
ضروری اند آن گونه که باید تنظیم نیستند. به همین دلیل، افرادی که به کم 
کاری تیروئید دچارند معمولا وزن اضافه می کنند، حتی اگر سبک زندگی 

سالمی داشته باشند. اما آیا می دانید از چه غذاهایی باید پرهیز کنید؟
 به طور کلی افرادی که مشکل کم کاری تیروئید دارند باید پیرو یک برنامه 
غذایی خاص باشند. اما به طور کلی، غذاهایی وجود دارند که باید از خوردن 

آن ها اجتناب کنید.
 کم کاری تیروئید چیست؟

آن،  در  که  است  تیروئید  غده  به  مربوط  بیماری  یک  تیروئید  کاری  کم 
هورمون های تیروئید کم ترشح می شوند. کم کاری تیروئید به دلیل عدم تعادلی 
که در هورمون ها ایجاد می کند بر عملکرد متابولیسم، سلامت قلب و عروق و 

دیگر فرایندهای مهم بدن اثر می گذارد و واکنش های منفی ایجاد می نماید.
کم کاری تیروئید در میان خانم هایی که در دهه 60 زندگی خود هستند، به 
دلیل تغییرات هورمونی، شایع تر است اما به طور کلی هر کسی می تواند به این 

عارضه دچار شود، از جمله نوجوانان.
علائم کم کاری تیروئید

در مراحل اولیه کم کاری تیروئید، پزشکان برای تشخیص آن دچار چالش 
می شوند؛ اما با پیشرفت این عارضه، علائم زیر ممکن است ظاهر شوند:

. خستگی . خشکی پوست . افزایش وزن . حساسیت به سرما . ریزش مو
افزایش   . قلب  ضربان  کاهش   . پاها  التهاب   . عضلات  گرفتگی  و  درد   .

کلسترول خون
ضمنا ممکن است فرد دچار مشکل در تمرکز، تحریک پذیری عصبی و 
اختلالات خلقی )مانند افسردگی( شود. همچنین بی نظمی قاعدگی نیز دیده 

می شود.
اگر کم کاری تیروئید دارید این غذاها را نخورید

غذاهایی که بیماران دچار کم کاری تیروئید نباید مصرف کنند گواتروژن 
)ترکیباتی که عملکرد طبیعی تیروئید را مختل می کنند( نامیده می شوند. این 

مواد غذایی می توانند بر تولید طبیعی هورمون تیروئید اثر بگذارند.
غلاتی که گلوتن دارند

با گلوتن بالا می توانند باعث شوند بدن به سختی بتواند  مصرف غلات 
داروهای جایگزین هورمون های تیروئید را جذب کند. سیستم ایمنی، گلوتن 
را به عنوان آنتی ژنی می بیند که باید به آن حمله کند. به همین دلیل، برای 
پیشگیری از مشکلات تیروئید و بهبود عملکرد این غده، بهتر است این نوع 

غذاها را از رژیم غذایی تان حذف کنید:
. محصولات غذایی بر پایه آرد سفید . جو . چاودار . گندم آلمانی . گندم 

خراسان
سبزیجات چلیپایی

گل کلم، کلم بروکسل و دیگر سبزیجات کلمی از جمله کلم برگ و بروکلی 
سرشار از فیبر و سایر مواد مغذی هستند، اما در صورت داشتن کمبود یُد 

ممکن است در تولید هورمون تیروئید اختلال ایجاد کنند؛ زیرا این ها حاوی 
مواد گواتروژن نیز هستند و باعث مشکلاتی در جذب یُد می شوند. یُد یک ماده 
ضروری لازم برای تولید هورمون های تیروئید است، یعنی به بدن کمک می کند 
هورمون های تیروئید را به درستی جذب کند. البته مصرف مقدار کمی از آن ها 

به صورت پخته مشکل خاصی ایجاد نمی کند.
سویا و مشتقاتش

یک  ایزوفلاوون  هستند.  ایزوفلاوون  حاوی  آن  مشتقات  همه ی  و  سویا 
فیتواستروژن است که عملکرد غده تیروئید را تغییر می دهد، خصوصا در 
بیمارانی که کمبود یُد دارند. برخی از غذاهای سویاداری که باید از آن ها پرهیز 

کنید:
. شیر سویا

. پنیر تهیه شده از سویا
. سویا سس

. پروتئین های تهیه شده بر پایه ی سویا
البته مطالعه ای در مارس 2019 که در مجلات علمی منتشر شد، نشان داد 
سویا تأثیری بر هورمون های تیروئید ندارد و سطح هورمون های محرک تیروئید 
را به مقدار کمی افزایش می دهد. اما از طرفی برخی تحقیقات نشان می دهد 
که مصرف سویا ممکن است با توانایی شما در جذب داروهای تیروئید تداخل 
داشته باشد. به همین دلیل، بهتر است با پزشکتان در این مورد مشورت کنید و 
یا این که حداقل 4 ساعت قبل و بعد از مصرف داروهای تیروئیدتان از مصرف 

سویا و مشتقات آن پرهیز کنید.
قند و شیرینی جات

بیمارانی که کم کاری تیروئید دارند دارای مشکلی مداوم در سطح گلوکز خون 
هستند که اگر مراقب نباشند ممکن است به مقاومت به انسولین مبتلا شوند؛ 
اما لازم است یادتان باشد عملکرد متابولیک تغییر می یابد و این می تواند سبب 

چاقی و دیابت شود.
. بیماران باید انواع قند را از رژیم غذایی خود حذف کنند

. کارشناسان توصیه می کنند مواد جایگزین قند را نیز مصرف نکنند، حتی 
شیرین کننده های ارگانیک، زیرا این مواد می توانند باعث افزایش سطح قند 

خون شوند.
زیاده روی در مصرف یُد

طبق توصیه کارشناسان بهتر است از مصرف بیش از حد یُد پرهیز کنید زیرا 
یُد زیادی می تواند هم کم کاری تیروئید و هم پُرکاری تیروئید را تشدید کند. 
بنابراین از مصرف مکمل های حاوی یُد و مقدار زیادی نمک یُددار به بهانه ی 
دریافت ید بیشتر، پرهیز کنید مگر این که پزشکتان غیر این را به شما توصیه 

کرده باشد.
گوشت های فرآوری شده

با توجه به این واقعیت که گوشت های فرآوری شده )سوسیس، کالباس، 
ناگت و ...( پُر از نیترات و نیتریت و دیگر مواد افزودنی اند، یکی از دشمنان 
سلامت تیروئید همین غذاها محسوب می شوند. وقتی شما مکررا در رژیم 
غذایی خود از گوشت های فرآوری شده استفاده می کنید، این مسئله می تواند 
سبب کم کاری تیروئید شده و حتی پیامدهایی برای متابولیسم و سلامت قلب 

و عروقتان داشته باشد.
اگر به کم کاری تیروئید دچارید، طبق توصیه های پزشکتان عمل کنید

به طور کلی شما باید علاوه بر محدود کردن مصرف مواد غذایی گفته شده، 
سبک زندگی خود را نیز بهتر کنید. به طور خلاصه، تابع توصیه های پزشکتان 
باشید، رژیم غذایی تان متعادل باشد، بی تحریک و یکجانشین نباشید و الکل و 

تنباکو نیز مصرف نکنید.

اگر مبتلا به هیپوتیروئیدیسم هستید این مواد غذایی را با احتیاط مصرف کنید؛

از کجا بدانیم انگل داریم؟کم کاری تیروئید و غذاهای مضر برای آن

از بین بردن انگل های روده
 با سیر و تخمه کدو

اضطراب، بدهضمی، خارش، خستگی، سردرد و ...، آیا تا به حال هیچ یک از 
این اختلالات را داشته اید اما بی دلیل؟ اگر رژیم غذایی متعادلی نداشته باشید 
ممکن است به انگل روده دچار شوید که مسئله ای بسیار شایع بوده و به راحتی هم 

شناسایی نمی شود، اما می تواند کیفیت زندگی را به شدت تحت تاثیر قرار دهد.
در این مطلب دو راهکار بسیار خوب برای از بین بردن انگل های روده به شما 
توصیه می کنیم که با استفاده از سیر و تخم کدو انجام می شوند. سیر و تخمه 
کدو از دوران باستان کاربرد دارویی داشته و اثرگذاری شان ثابت شده است. فقط 
کافیست صبور باشید و چند عادت را تغییر دهید تا متوجه بهبودهای قابل توجهی 

در سلامتی خود شوید.
از کجا بدانیم انگل داریم؟

گاهی به سختی می توانیم متوجه شویم دچار انگل روده هستیم. هر چند انگل 
خیلی بیشتر از آنچه تصور کنید شایع است اما علائم آن به راحتی با علائم دیگر 
عوارض اشتباه گرفته می شود. بارزترین علامت های انگل روده شامل موارد زیر 

می شود: . اختلال در اشتها )بی دلیل بی اشتها بودن یا اشتهای زیاد داشتن(
. پف چشم ها . اضطراب و بیقراری . خارش مقعد . سردرد . گشاد شدن مردمک 

چشم . اختلالات گوارشی )یبوست و اسهال( . بیخوابی بی دلیل . خستگی
. تورم غدد لنفاوی . دهیدراته شدن بدن . شکم درد

کودکان هم می توانند به انگل روده دچار شوند و تشخیص آن در کودکان سخت تر 
هم هست. در مورد بچه ها باید دقیق باشید، خصوصا اگر نوک بینی یا مقعد خود 

را می خارانند و اگر متوجه شدید بدون دلیل خاصی بیش از حد معمول بیقرارند.
چرا به انگل روده دچار می شویم؟

دلیل اصلی ظاهر شدن انگل روده، مصرف آب یا غذای آلوده است. انگل در اثر 
عدم رعایت بهداشت فرد نیز به وجود می آید.

از طرفی دیگر در شرایط اسهال به دلیل آسیبی که به میکروبیوم روده وارد 
می شود، زمینه ی مساعدی برای تکثیر انگل ها فراهم می شود زیرا دفاع طبیعی 
در برابر انگل ها ضعیف شده است. در نهایت اگر حیوان خانگی دارید باید آن ها را 
هر ماه کرم زدایی کنید. دلیلش هم این است که انگل در تماس مستقیم به راحتی 

انتقال داده می شود و حیوانات خانگی هم معمولا انگل دارند.
از بین بردن انگل روده با سیر و تخم کدو

سیر
سیر یک غذای دارویی است که به عنوان یک آنتی بیوتیک طبیعی عمل کرده و 
به پیشگیری از بیماری ها کمک می کند. برای مبارزه با انگل روده نیز سیر بسیار 
مفید است. تنها مسئله بوی سیر است و این حقیقت که برخی از افراد نمی توانند 

سیر را خوب و راحت هضم کنند. پس بهترین راه مصرف سیر چیست؟
. موثرترین و ارزان ترین راه این است که سیر را خام بخورید. . برای آن هایی 
که نمی توانند سیر را تحمل کنند، کپسول های عصاره سیر وجود دارند که در 
فروشگاه ها و داروخانه ها به فروش می رسند. . یک راه دیگر هم این است که با 
مقدار بسیار کمی سیر شروع کنید و کم کم این مقدار را بیشتر کنید تا تدریجا به 
سیر عادت نمایید. . ضمنا خوب است به استفاده از سیر در غذاها عادت کنید تا 

بدن یاد بگیرد آن را خوب هضم کند.
تخمه کدو 

تخمه کدو یکی از قدرتمندترین غذاها برای پیشگیری از انگل روده است. از 
راه های زیر می توانید از خواص آن بهره مند شوید:

. تخم کدو را خام و بو نداده مصرف کنید، ترجیحا با معده خالی
. می توانید آن را آسیاب کرده و به عنوان ادویه به تمام غذاها اضافه کنید.

دیگر نکات
علاوه بر سیر و تخم کدو، توصیه هایی دیگری هم برای رها شدن از انگل روده 
وجود دارند. مثلا دست کم یک ماه از مصرف تمام غذاهای مضر پرهیز کنید و 
در این مورد جدی باشید! همچنین خوب است برای بازیابی میکروبیوم روده و 
درمان طبیعی اختلالات گوارش، مکمل مناسب مصرف کنید تا مزاجتان روزانه 
و نرمال کار کند. اگر دچار یبوست مزمن هستید بهترین کار این است که برای 
درمان به پزشک مراجعه کنید. موقتا مصرف قهوه و قند تصفیه شده و غلات تصفه 
شده را کنار بگذارید. بیشتر هویج و سیب زمینی شیرین و کدوحلوایی و غذاهایی 
که بتاکاروتن زیاد دارند مصرف کنید. غذاهای پروبیوتیک دار مانند ماست بیشتر 
بخورید. غذاهایی که حاوی ویتامین C و ویتامین های B هستند بیشتر مصرف 

کنید و از خوردن گوشت خام بپرهیزید.

چند راهکار ساده برای خلاصی از درد کمر؛

علامت سیاتیک چیست؟ 
فوق تخصص جراحی ستون فقرات کشورمان گفت: دردهایی که صرفا شب 
اتفاق می افتد و روز برطرف می شود معمولا مکانیکال هستند. کاهش وزن و رعایت 

اصول بهداشت ستون فقرات حتما به رفع این دردها کمک می کند. 
حسن قندهاری فوق تخصص جراحی ستون فقرات و متخصص ارتوپد با اشاره 
به اینکه ضربه ها پس از گذشت زمان علامت دیسک خفیف نمی دهند گفت: 
علامت ناشی از ضربه با دیسک متفاوت است اما یک دیسک کوچک می تواند 
بیماریهای  و  ها  اسپاسم  این  باشد.  عضلانی  اسپاسم  برای  ای  زمینه  پیش 
دژنراتیو)فرسایشی تخریبی( کمری در سنین کمتر از 50 سال نیاز به بررسی بیش 
از یک ام آر آی ندارد. اگر درد در حال کاهش باشد ورزش به فرد کمک می کند 
تا به زندگی عادی بازگردد. اصلی مهم در این بین وجود دارد و آن این است که 
محدودیتی برای این بیماران وجود ندارد. هرچه این بیماران زودتر به زندگی عادی 

بازگردند احتمال بهبودی وی بیشتر خواهد بود.
وی در خصوص بیماری های سیاتیک و دیسک کمر گفت: این دو از هم جدا 
نیستند. دیسک کمر پس از آزردگی مسیری از یک بیرون زدگی عادی تا زمانیکه 
دیسک پاره می شود را طی می کند. وقتی دیسک پاره می شود و روی عصب فشار 
می آورد درد آن اصطلاحا سیاتیکا نامیده می شود. درد دیسک کمر و سیاتیکا در 

فردی که درد تیرکشنده در اندام خود دارد، وجود دارد و قابل افتراق نیست.
این فوق تخصص جراحی ستون فقرات کشورمان خاطرنشان کرد:  اگر درد 
کمر در طیف سنی 20 تا 50 سال به صورت مستمر و دائمی باشد حتما نیازمند 
بررسی است اما دردهایی که صرفا شب اتفاق می افتد و روز برطرف می شود معمولا 
مکانیکال هستند و موضوع مهمی نیست. کاهش وزن و رعایت اصول بهداشت 
ستون فقرات حتما به رفع درد کمک می کند. قندهاری درباره افرادی که برای 
مدت طولانی درد کمر دارند و مسکّن مصرف می کنند گفت: اگر بیش از 6 ماه 
از خوردن مسکّن بگذرد و بیرون زدگی دیسک واضح و علامت دار باشد حتما باید 

درمان شود. درمان این افراد می تواند ساده همراه با تزریق یا جراحی باشد.
وی درخصوص افرادی که کمردرد دارند اما در ام آر آی آنها موردی مشاهده 
باید  باشد  ثابت  درد  این  اگر  دارند.  مکانیکی  افراد دردهای  این  نشده گفت: 
بررسی بیشتری به جز ام آر آی انجام شود. درد و سوزش بین دو کتف و سرشانه 
در مشاغلی مثل آرایشگری و دندانپزشکی به ویژه اگر کمی قوز داشته باشند 
وجود دارد . این افراد باید در حین کار حالت بدنی خود را تغییر داده و ورزش های 

اصلاحی را انجام دهند.
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»حاجی رضا «جایگزین »پورمیدانی« شد؛

سرپرست جدید سازمان جهاد کشاورزی 
استان قم معرفی شد

 سرپرست سازمان جهاد کشاورزی قم روز سه شنبه طی آیینی با حضور هوشنگ 
محمدی، مشاور وزیر جهاد کشاورزی و مسئولان استانی معرفی شد.

معاون سیاسی،  امنیتی و اجتماعی استانداری قم:
مدیران قم با روحیه جهادی به مردم خدمت کنند

 معاون سیاسی،  امنیتی و اجتماعی استانداری قم در این مراسم  گفت: مدیران 
دستگاه های اجرایی استان با روحیه جهادی، ارتباط خود را با مردم به منظور تقویت 
خدمت رسانی افزایش دهند. احمد حاجی زاده تاکید کرد: امروز بیش از هر زمان 
دیگری به مدیران میدانی احتیاج داریم و زمانی که مردم ببینند مدیران جلودار 

هستند، در برابر مشکلات استقامت بیشتری از خود نشان خواهند داد.
وی افزود: مدیران دستگاه های اجرایی استان قم باید با مردم در ارتباط کامل باشند 

و همه تلاش خود را برای رفع مشکلات ایشان به کار گیرند.
وی تاکید کرد: امروز دشمنان در قالب جنگ نرم به دنبال توطئه علیه نظام اسلامی 
هستند که برای خنثی سازی آن باید روند خدمت  شبانه روزی به مردم در عرصه های 
مختلف افزایش یابد. حاجی زاده گفت: همان طور که در دوران جنگ تحمیلی 
رزمندگان برای دفاع از نظام اسلامی از همه چیز گذشتند و در جبهه های نبرد حاضر 
شدند،  امروز نیز با تلاش مسئولان باید روند خدمت به مردم بدون توقف دنبال شود.

مدیرکل هماهنگی امور استان های وزارت جهاد کشاورزی :
کشاورزی قم ازموقعیت نزدیکی به مهمترین بازار مصرف کشور استفاده کند
مشاور وزیر و مدیرکل هماهنگی امور استان های وزارت جهاد کشاورزی، نیز در 
این مراسم گفت: با نگاهی جامع و در راستای اقتدار غذایی کشور، وضعیت تامین 

محصولات مورد نیاز سفره مردم را روزانه رصد می کنیم.
هوشنگ محمدی افزود: موضوع اقتدار غذایی از جمله اولویت های وزارت جهاد 
کشاورزی در دولت سیزدهم است و در همین رابطه قرارگاه امنیت غذایی ایجاد شد.

وی با اشاره به این که وزارت جهاد کشاورزی با جلب رضایت مردم به دنبال تقویت 
سرمایه  اجتماعی است، افزود: تامین سفره مردم با ماست و ما می توانیم اعتماد 
عمومی به کشور را تقویت کنیم. وی ادامه داد: مردم در همه شرایط همراه مسئولان 
هستند و ما نیز باید خدمتگزارانی صادق برای آنان باشیم. محمدی گفت: بحث 
امنیت غذایی در کنار اقتدار نظامی موضوع بسیار با اهمیتی است که اقتدار و امنیت 
ملی را درپی دارد. وی بیان داشت: اقتدار غذایی همچنین موجب توسعه اقتصادی 

و تقویت روند تولید، صادرات و اشتغالزایی در بخش کشاورزی می شود.
وی ادامه داد: صندوق ها، اتحادیه ها و تعاونی ها ظرفیت های گسترده ای برای 
سرعت بخشیدن به روند رو به رشد بخش کشاورزی و تحقق راهبرد اقتدار غذایی 
دارد. مشاور وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به این که امروز به کار جهادی در حوزه 
کشاورزی نیاز داریم، گفت: همه مسئولان ستادی و بهره برداران بخش کشاورزی در 

تلاش هستند تا امنیت غذایی مردم در بهترین شرایط ممکن باشد.
وی افزود: 95 درصد امور حوزه کشاورزی دردست بهره برداران این بخش است و به 
همین دلیل باید ارتباط مدیران و مسئولان جهاد کشاوزان با بهره برداران بیش ازپیش 
تقویت شود. وی ادامه داد: یکی از مسائل مورد نظر ما دروزارت جهاد کشاورزی، 
سنددار کردن اراضی کشاورزی است و باید این اتفاق با نگاه جامع به همه مسائل 
به سرعت حل شود.  محمدی با اشاره به لزوم حفظ کرامت مردم در دسترسی به 
محصولات مورد نظر، گفت: در دولت سیزدهم برای جلوگیری از ایجاد صف هایی  
که در گذشته برای توزیع برخی از محصولات شاهد بودیم، سامانه ای را برای توزیع 

هوشمند این محصولات راه اندازی کردیم.
وی با اشاره به این که در طرح توزیع هوشمند، محصولات مورد نیاز مردم، درخانه 
تحویل آنان می شود، افزود: این طرح از تهران شروع شد و اکنون به هشت استان 

رسیده است و در کل کشور اجرایی خواهد شد.
جهاد  وزارت  برنامه ریزی های  در  گفت:  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
کشاورزی موضوع کشاورزی قراردادی مورد توجه قرار گرفته است و با استفاده از این 
راهبرد وضعیت تولید و توزیع محصولات کشاورزی به شکل مطلوب سامان خواهد 
یافت. مشاور وزیر جهاد کشاورزی همچنین تاکید کرد: زمینه های سرمایه گذاری 

برای حضور بخش خصوصی در استان قم باید تقویت شود.
وی ادامه داد: کشاورزی قم موقعیت خوبی برای تامین محصولات مورد نیاز تهران 
به عنوان مهمترین بازار مصرف کشور دارد که باید به نحو مطلوب از آن استفاده شود.

سرپرست سازمان جهاد کشاورزی استان قم :
حرکت به سمت کشاورزی تجاری در دستور کار استان است

سرپرست سازمان جهاد کشاورزی استان قم در این آیین گفت: کشاورزی قم 
بسیار پویا و فعال بوده و در راستای تامین امنیت غذایی جایگاه مناسبی در سطح 
کشور دارد.  محمد رضا حاجی رضا بیان کرد: قم در تولید محصولات دامی پیشگام 
است و علاوه بر تامین نیاز استان،  حجم قابل توجهی از آن را برای مصرف به سایر 

استان های کشور ارسال می کند.
وی با اشاره به این که وضعیت خوبی در راستای تولید داریم،  ادامه داد: افتخار قم 
وجود کشاورزان باتجربه و نخبه است که با دانش خود توانسته اند با وجود سختی کار 

کشاورزی در این استان،  در تولید بسیاری از محصولات سرآمد باشند.
وی افزود: ظرفیت تشکل های کشاورزی استان نیز بسیار بالاست و با تقویت این 

بخش می توان سطح تولید محصولات کشاورزی در قم را بیش ازپیش ارتقا داد.
حاجی رضا گفت: فرصت های سرمایه گذاری استان احصا شده است و حضور 

سرمایه گذاران در این بخش تسهیل خواهد شد.
وی با اشاره به این که برنامه جامع تحولی بخش کشاورزی قم تدوین شده است، 

افزود: اجرای این برنامه را با همکاری همه بخش ها از امروز دنبال خواهیم کرد.
وی ادامه داد: حرکت به سمت کشاورزی تجاری در دستور کار استان است و در این 
راستا به راهبرد تغییر الگوی کشت، کشاورزی قراردادی و تقویت زنجیره تولید، توجه 
لازم را خواهیم داشت. سرپرست سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به این که رویکرد 
ما مدیریت مردم محوری است، گفت: در حوزه تولید و انتقال دانش باید اقدام های 
موضوع هایی  کرد:  بیان  وی  گیرد.  صورت  استان  کشاورزی  بخش  در  بیشتری 
همچون بحث سند دار کردن اراضی، سلامت غذایی و توسعه صادرات محصولات 

کشاورزی تولید شده در استان را به جد دنبال خواهیم کرد.
کشاورزان پیشرو و بهره برداران دانش محور در استان قم سرآمد هستند 

همچنین رییس سابق سازمان جهاد کشاورزی قم در این آیین گفت: فعالیت های 
محول شده به سازمان جهاد کشاورزی در بخش هایی همچون امنیت غذایی و 
تنظیم بازار بسیار با اهمیت است و این مسائل در قم به دلیل تنش های محیطی 
همچون کمبود منابع آبی، حساسیت بیشتری دارد. عباس پورمیدانی بیان کرد: 
کشاورزان پیشرو و بهره برداران دانش محور در استان قم سرآمد هستند که با دانش 
بومی توانستند در شرایط سخت این استان به تولید محصولات متنوع کشاورزی 
بپردازند. وی با اشاره به این که طی سال های اخیر راهبرد تغییر الگوی کشت مورد 
توجه جدی قرار گرفته است، ادامه داد: استان قم به صورت الگو در این زمینه فعال 
است و امیدواریم برنامه ما به صورت نمونه ملی مورد توجه قرار گیرد. وی تاکید کرد: 
کشاورزی قم در طول این سال ها در بخش های مختلف، زراعی، باغی، گلخانه ، دامی 
و شیلات مسیر رو به رشدی را طی کرده است و به زودی با سفر ریاست جمهوری به 

این استان،  شاهد اجرای طرح های بزرگ کشاورزی در قم خواهیم بود.
 رییس سابق جهاد کشاورزی قم گفت: افزایش استفاده از سیستم های نوین آبیاری 
و ارتقا بهره بری از منابع آبی، تعیین تکلیف برخی از اسناد زمین های کشاورزی، 
تقویت مکانیزاسیون، تسهیل حضور بخش خصوصی در فعالیت های کشاورزی و 
ارائه تسهیلات مورد نیاز با همکاری بانک های عامل و همچنین تلاش برای تنظیم 
بازار محصولات کشاورزی از جمله اقدام های انجام شده در بخش کشاورزی قم طی 

این سال ها است.

رئیس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای شهر قم :

عدالت در توزیع خدمات شهری برای 
مردم قابل لمس شود 

رئیس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای شهر قم گفت: طی یکصد 
روز فعالیت این کمیته، بستر مناسبی برای تحقق اهداف و تبدیل روند توزیع عادلانه 

خدمات به اصلی راهبردی در مدیریت شهری قم فراهم شده است . 
معصومه آمره  با اشاره به تشکیل کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای شهر 
قم از اوایل شهریورماه در شورای ششم شهر قم اظهار کرد : این کمیته در راستای 
تحقق مطالبه رهبر معظم انقلاب مبنی بر داشتن پیوست عدالت در تصمیمات و لوایح 
و توجه ویژه به مناطق کم برخوردار شکل گرفته و هدف از آن، توجه خاص به مسئله 
توسعه متوازن شهری است. وی افزود: توزیع عادلانه منابع و امکانات ، نه یک برنامه 
کوتاه یا حتی بلندمدت است بلکه باید به عنوان یک اصل از اصول اساسی مدیریت 
شهری در قم نهادینه گردد. رئیس کمیته توزیع عادلانه خدمات شورای اسلامی شهر 
قم با بیان اینکه از زمان تشکیل کمیته با همراهی شهرداران مناطق و بسیج محلات، 
بازدیدهای میدانی از سطح محلات مختلف شهر قم صورت گرفته است گفت : 
جلسات متعددی هم با مسئولان ذیربط در شهرداری ، گروه های جهادی ، صاحب 

نظران و معتمدان محلات در همین ارتباط برگزار شده است.
وی ادامه داد: از جمله اقداماتی که طی یک صد روز گذشته و بعد از تشکیل این 
کمیته اجرایی شده اند می توان به نظارت میدانی و حضور در محلات با هدف تعیین 
نیازها و تعیین اولویت های محلات با مشارکت مردمی ، استفاده از ظرفیت گروه های 
جهادی و مساجد و جلسات مستمر با فعالان اجتماعی برای جلب مشارکت در توزیع 

عادلانه خدمات و امکانات اشاره کرد.
آمره با بیان اینکه کمیته توزیع عادلانه در قالب شورای شهر قم فعالیت های خود را 
دنبال می کند گفت: بر این اساس و ذیل برنامه های کمیسیون های خدمات شهری و 
امور زائرین، فرهنگی و اجتماعی، عمران و حمل و نقل، اقدامات گوناگونی بر اساس 

امور محول شده به کمیته در دست اقدام بوده یا انجام گرفته است.
وی تصریح کرد : همکاری علمی و تخصصی با دانشگاه علمی و کاربردی شهرداری 
قم و تعریف پروژه ها با مقیاس محلی و تعیین سیاست محله محوری در بودجه 1401 
شهرداری قم ، از دیگر برنامه های این کمیته بوده که طی سه ماه گذشته اجرایی 
شده است. آمره با بیان اینکه روند عدالت محوری با تکیه بر ظرفیت ها و امکانات شهر 
هوشمند شتاب بیشتری خواهد داشت گفت : بر این اساس و در قالب کمیته، پیگیر 

موضوعات هوشمندسازی و فناوری اطلاعات در کمیته IT شورای شهر نیز هستیم.
وی همکاری با دستگاه های اجرایی و استانی را از دیگر برنامه های کمیته توزیع 
عادلانه خدمات و امکانات برشمرد و افزود: با حضور نماینده ویژه استاندار در این 
کمیته، روند رسیدگی به مشکلات محلات به ویژه در مناطق کم برخوردار تسریع 
خواهد شد. رئیس کمیته توزیع عادلانه خدمات شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: 
آنچه طی یکصد روز گذشته به انجام رسیده، بسترسازی مناسبی برای اجرای برنامه ها 
و طرح هایی است که در نهایت به توزیع عادلانه امکانات و خدمات در سطح شهر 
می انجامد؛ روندی که باید جزو سیاست های کلان و راهبردی شورا و مدیریت شهری 

قم بوده و به تناسب مولفه های توسعه پایدار، برای همه شهروندان قابل لمس باشد.

مدیرکل فنی و حرفه ای استان قم:

نمایشگاه فرصت های شغلی مهارت محور 
برپا می شود

مدیرکل فنی و حرفه ای استان قم گفت: همزمان با سراسر کشور با هدف آشنایی 
عموم مردم با ظرفیت ها و توانمندی های آموزش فنی و حرفه ای در ارائه آموزش های 
مهارتی جوانان و ایجاد فرصت های شغلی، »نمایشگاه فرصت های شغلی مهارت محور 

کم سرمایه بر« در قم برپا می شود.
 محمود تقی پور در گفت و گویی اظهار داشت: سازمان آموزش فنی و حرفه ای به 
عنوان متولی آموزش های مهارتی در کشور با بهره گیری از توان بخش دولتی و شرکای 
اجتماعی ذینفعان و مخاطبان این سازمان رویداد ترویج مهارت های ارزان با تاکید بر 

مشاغل کم هزینه در سطح کشور را به صورت همزمان برگزار می نماید.
 وی ارتقای فرهنگ مهارت آموزی به عنوان ضرورت اشتغال پایدار و همچنین ارتقای 
فرهنگ کار و کارآفرینی در جامعه را از اهداف این رویداد مهارتی برشمرد و افزود: 
جهش مهارت با اجماع سازی شرکا و ذینفعان همچنین حمایت از مهارت آموختگان 

کارآفرین در راه اندازی کسب و کار صورت می پذیرد.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم ادامه داد: آشنایی شهروندان با مهارت 
های شغلی و هدایت آنها به سمت مهارت آموزی موجب می شود که افراد با کمترین 
هزینه در زمان کوتاه بتوانند علاوه بر اشتغال خود موجب کارآفرینی و زمینه اشتغال 

دیگران را نیز فراهم نمایند.
 تقی پور افزود: یکی از زمینه ها و عوامل مهم در ایجاد اشتغال داشتن مهارت است و 

این افراد دارای مهارت بیشتر و بهتر به سمت اشتغال پایدار حرکت می کنند.
وی در پایان با دعوت از عموم مردم جهت بازدید از این نمایشگاه ابراز امیدواری کرد: 
با حضور مردم و مسوولان شاهد تقویت روحیه نخبگان مهارتی برای راه اندازی کسب 

و کار و کارآفرینی باشیم.
نمایشگاه فرصت های شغلی مهارت محورِ کم سرمایه بر از تاریخ 24 لغایت 25 آذر 
ماه سال جاری از ساعت 9 تا 14 در محل مرکز سنجش و ارزشیابی مهارت اداره کل 

آموزش فنی و حرفه ای استان واقع در میدان شهید محلاتی برگزار می گردد.
 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم:

تمدید اقامت اتباع خارجی در قم
 وابسته به واکسیناسیون کرونا است

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به واکسینه شدن بیش از 130 
هزار اتباع خارجی در این استان، گفت: تمدید اقامت اتباع خارجی به تزریق واکسن 

کرونا توسط فرد متقاضی بستگی دارد.
، سیامک محبی در حاشیه جلسه هماهنگی آمادگی برای موج ششم و سویه جدید 
اومیکرون، افزود: تا زمانی که واکسیناسیون در کشور به حد قابل قبولی نرسد، ایمنی و 

مصونیت مناسب نیز حاصل نخواهد شد.
وی اضافه کرد: از این رو برای رسیدن به حد مناسبی از مصونیت، واکسیناسیون همه 
افراد یک کشور فارغ از مرز گذاری ها لازم و ضروری به نظر می رسد، چرا که اگر همه 

ایمن نباشند، هیچ کس ایمن نخواهد بود.
وی تصریح کرد: اتباع خارجی که در سطح استان  هستند و جمعیت به نسبت بالایی 
را به خود اختصاص می دهند و با توجه به فعال بودن آن ها در مشاغل خدماتی، خطر 

ابتلای بالایی به بیماری و افزایش چرخه انتقال را نیز در پی دارند.
محبی با بیان این که تاکنون بیش از 130 هزار نفر از اتباع در استان قم واکسینه 
شده اند، خاطرنشان کرد: این جمعیت که مورد واکسیناسیون قرار گرفته اند افرادی 

هستند که در سامانه سیب دارای پرونده الکترونیک سلامت هستند.
وی خاطرنشان کرد: فارغ از واکسیناسیون این افراد موضوع واکسیناسیون اتباع 

خارجی که تردد غیرقانونی در سطح استان دارند، نیز مهم است.
وی به کاهش آمارهای کرونایی در استان قم اشاره و با بیان این که این  روند به واسطه 
واکسیناسیون گسترده در استان و رعایت پروتکل های بهداشتی بوده است، گفت: این 
 روند شکننده بوده و همچنان باید به واکسیناسیون و رعایت شیوه نامه های بهداشتی 

توجه ویژه شود.در حال حاضر حدود 167 هزار تبعه خارجی در قم ساکن هستند.

مدیر باغبانی جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

پیش بینی برداشت ۵۰ کیلوگرم زعفران
 از مزارع قم

مدیر باغبانی جهاد کشاورزی استان قم، گفت: پیش بینی می شود امسال حدود 50 
کیلوگرم، کلاله خشک زعفران، از مزارع زیر کشت استان برداشت شود.

مسلم ابراهیمی اظهارداشت: برداشت زعفران از مزارع استان قم از چند روز گذشته 
آغاز شده و پیش بینی می شود تا پایان آذر ، حاصل دسترنج کشاورزان زعفران کار قم، 

به حدود 50 کیلوگرم کلاله خشک برسد.
وی با بیان اینکه در مجموع 26 هکتار از مزارع استان زیر کشت زعفران رفته است، 
گفت: البته امسال نسبت به سال های گذشته کاهش تولید زعفران در استان و چند 

شهر دیگر بسیار محسوس بود.

 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای 8 شاخصه 
امروز  و گفت:  نقل شهرداری خبر داد  و  راهبردی حمل  برنامه  ترافیکی در  مهم 
ساماندهی ترافیک فراتر از تعریض خیابان بوده و باید با کمک سامانه ها و ثبت 
حال  در  و  پیداکرده  دست  شهر  در  ترافیکی  نظم  به  هوشمند  مدیریت  و  تخلف 
توسعه زیرساخت های دوچرخه سواری و پیاده راه ها در سند راهبردی حمل و نقل 

شهرداری قم هستیم.
سید محمدحسین دهناد روزسه شنبه در نشست خبری که به مناسبت روز ملی 
حمل ونقل و در سالن رضوان شهرداری قم برگزار شد، کمیسیون عمران و حمل ونقل و 
ترافیک شورای اسلامی شهر قم و معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم را یکی از 
تخصصی ترین نهادهای اجرایی شهر دانست و اظهار داشت: باوجود افراد متخصص 
در حوزه ترافیک در دوره جدید امیدواریم بتوانیم خدمات نوینی را به شهروندان ارائه 

دهیم.
وی اختصاص 70 درصد از بودجه شهرداری به موضوعات عمرانی و ترافیکی را 
موردتوجه قرارداد و افزود: با توجه به اهمیت این موضوع و میزان بودجه اختصاص 
داده شده به آن، شورای اسلامی شهر قم تلاش دارد بهترین راهکار و راهبردها را در این 

حوزه تعریف کرده و برای آن برنامه ریزی کند.
ترافیک شورای اسلامی شهر قم سپس  و  رئیس کمسیون عمران و حمل ونقل 
به اسناد بالادستی در شهرداری قم اشاره کرد و گفت: در چند سال گذشته استاد 
بالادستی و مطالعات جامع با رویکرد علمی در ای حوزه انجام شده که چشم انداز 10 تا 
15 ساله شهر قم را مشخص کرده و طرح جامع ترافیک شهر در مرحله تصویب است.

وی شاخصه های مشخص شده در برنامه 5 ساله دوم شهرداری که از سال 1400 
آغازشده است را موردبررسی قرارداد و بیان کرد: بر اساس مطالعات جامع حمل ونقل و 
ترافیک و برنامه 5 ساله شهرداری 8 شاخص مهم برای شهر مشخص شده تا بر اساس 

آن بتوانیم در فرایند بودجه ریزی اعتبارات لازم را برای آن در نظر بگیریم.
دهناد 8 مقطع و شاخص مشخص شده را تشریح و تصریح کرد: نخستین محوری که 
در این استاد به آن پرداخته شده افزایش سهم ناوگان حمل ونقل عمومی در سفرهای 
درون شهری است و با توجه با این مهم که در قم بیشترین بار حمل ونقل عمومی بر 
است.  اصلاح  در حال  ناوگان  این  که سازوکارهای  است  اتوبوسرانی  ناوگان  دوش 
وی به اصلاح قرارداد اتوبوسرانی اشاره کرد و گفت: در برنامه ریزی های جدید سهم 
اتوبوسرانی که به علت افزایش سه برابری خودروهای شخصی و افزایش دو برابری 
سفرهای درون شهری با خودروی شخصی به 8 درصد کاهش پیداکرده، افزایش پیدا 
خواهد کرد. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر 
قم ادامه داد: یکی از اتفاقاتی که در ناوگان اتوبوسرانی در حال اجرا است، اصلاح 
سرفاصله های اتوبوس ها بوده و با توجه به تعداد اتوبوس های موجود به کمترین زمان 

کاهش پیداکرده است.
وی تأکید کرد: یکی دیگر از اصلاحاتی که در ناوگان اتوبوسرانی به زودی اتفاق 
خواهد افتاد، تأثیر رضایت شهروندان در میزان پرداخت حقوق به رانندگان است و 

شهروندان می توانند به رانندگان به صورت مستقیم امتیاز دهند.
دهناد ادامه داد: همچنین در چند ماه اخیر با بررسی کارت بلیت ها بخشی از 
به زودی سازوکارهای جدید  امیدواریم  و  بوده  بررسی  استقبال شهروندان در حال 
اجرا شود. وی خرید 48 دستگاه اتوبوس جدید را مطرح کرد و یادآور شد: با خرید 
اتوبوس های جدید علاوه بر کاهش سرفاصله اتوبوس ها سن ناوگان اتوبوسرانی نیز 

کاهش پیداکرده و کیفیت سرویس دهی اتوبوس ها افزایش یابد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل ترافیک شورای اسلامی شهر قم، محور دوم را 
ایجاد ایمنی در شهر عنوان کرد و افزود: متأسفانه سالانه 100 فوتی در شهر قم اتفاق 
میافتد که برای کاهش این عدد راه اندازی سامانه های کنترل ترافیک و ثبت تخلف 

به صورت جدی در حال پیگیری است.
وی ادامه داد: همچنین به طور مستقل و در یک محور مجزا به موتورسیکلت ها و ایجاد 
ایمنی برای آن ها پرداخته شده و با توجه به آمار بالای تصادفات راکبان موتورسیکلت 

باید ایمنی لازم را برای آن ها ایجاد کنیم.
دهناد توجه به حمل ونقل ایمن را یکی دیگر از محورها معرفی کرد و گفت: با توجه 
به آمار مطالعات جامع ترافیک بیش از 70 درصد سفرهای درون شهری زیر 3 کیلومتر 
بوده و با اجرای پیاده راه ها و انجام طرح جامع دوچرخه سواری رویکرد مدیریت شهر به 

سمت تشویق شهروندان به پیاده روی و استفاده از دوچرخه است.

رئیس کمسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم محور بعدی 
را ایجاد زیرساخت ها و افزایش کیفیت و دوام روسازی و همچنین اجرای استاندارد آن 
دانست و خاطرنشان کرد: در محور بعدی به موضوع جدول ها پرداخته شده و از سال 

آینده اختصاص آسفالت به معابر بر اساس کیفیت روسازی خواهد بود.
وی برطرف شدن آلودگی هوا و استفاده از ظرفیت کامل معابر را محورهای دیگر 
برنامه 5 ساله شهرداری  دانست و اظهار داشت: استفاده بهینه از ظرفیت محورها با 
کمک نرم افزارها و مدیریت زمان سفر  برنامه هایی است که مدیریت شهری برای کنترل 
ترافیک در حال پیگیری است تا در کنار راهبردهای دیگری مانند خودکفایی سازمان ها 

بتوانیم تغییراتی را ترافیک شهر ایجاد کنیم.
دهناد در پایان به اهمیت آموزش در حوزه ترافیک نیز اشاره و تصریح کرد: در حال 
مذاکره با آموزش وپرورش هستیم تا بتوانیم با فعال شدن دوباره پارک های ترافیک 
آموزش به صورت جدی در مدارس و برای دانش آموزان اجرا شود، امروز ساماندهی 
ترافیک فراتر از تعریض خیابان بوده و باید با کمک سامانه ها و ثبت تخلف و مدیریت 

هوشمند به نظم ترافیکی دست پیدا کنیم.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

راه اندازی تاکسی مارکت، تاکسی گردشگری و طب تاکسی 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نیز دراین نشست خبری  از راه اندازی 
تاکسی مارکت، تاکسی گردشگری و طب تاکسی در قم خبر داد و گفت: با اجرای 
تاکسی مارکت، تاکسی گردشگری و طب تاکسی در قم به دنبال افزایش درآمد و 

نوسازی ناوگان تاکسیرانی هستیم.
مسعود طبیبی ، وجود نیروهای متخصص را  در حوزه حمل و نقل و ترافیک قم 
را فرصت مناسبی برای ساماندهی ترافیک شهر دانست و اظهار داشت: اصلاحات 
زیادی در حوزه و کالبد معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری در حال اتفاق است که 

منجر به ترافیکی قانونمند در شهر خواهد بود.
وی تغییرات سازمان اتوبوسرانی را موردتوجه قرارداد و افزود: قراردادهای سازمان 
اتوبوسرانی اصلاح شده و به زودی شهروندان در نوع پرداخت به رانندگان می توانند 

مشارکت فعال داشته و در بهبود خدمات رسانی سهیم باشند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم به نحوه امتیازدهی مسافران در تاکسی های 
اینترنتی اشاره کرد و گفت: در ناوگان اتوبوسرانی نیز نرم افزاری در حال برنامه ریزی 
است تا بخشی از دریافتی رانندگان بر  اساس رضایت شهروندان پرداخت شده که 

می تواند تا افزایش 100 ساعت اضافه کار ثبت شود.
وی عدم نظم را یکی از مشکلات ناوگان حمل ونقل عمومی دانست و ابراز کرد: 
درصدد ایجاد لاین های جدید در حوزه حمل ونقل عمومی به خصوص تاکسی هستیم 
تا بتوانیم با ارائه خدمات منظم شهروندان را در استفاده از حمل ونقل عمومی تشویق 

کنیم.
ناوگان تاکسیرانی قم از فرسوده ترین ناوگان تاکسیرانی کشور است

طبیبی ادامه داد: امروز ناوگان تاکسیرانی ما از فرسوده ترین ناوگان تاکسیرانی در 
کشور بوده و بیش از 3 هزار تاکسی فرسوده در شهر تردد می کند که باعث شده درآمد 
این قشر از جامعه کم و عملکرد آن ها سنتی باشد که باید در کمترین زمان به روزرسانی 
شود. وی نوسازی تاکسی ها را توسط صاحبان تاکسی غیرممکن خواند و بیان کرد: 
شهرداری قم بر اساس برنامه ای می خواهد تسهیلات لازم را در اختیار تاکسی داران 
قرار داده و امیدواریم با راه اندازی سیستم حمل و نقل نوین به درآمدزایی آن ها کمک 

کنیم.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: تعریف تاکسی مارکت، طب 
تاکسی و تاکسی گردشگری سه لاینی است که شهرداری در حال انجام اقدامات 

ابتدایی آن بوده و تا ایام نوروز تاکسی گردشگری و تاکسی مارکت راه اندازی می شود.
وی شناسایی رانندگان باسابقه و بدون تخلف را گام نخست درراه اندازی طب تاکسی 
عنوان کرد و گفت: در حال شناسایی رانندگانی هستیم که کمترین تخلفات رانندگی 
را داشته تا بتوانیم در سرویس طب تاکسی علاوه بر ایجاد سیستم حمل ونقلی مطمئن 

همراه خوبی برای بیمار تعریف کنیم.
طبیبی ادامه داد: مورد بعدی استانداردسازی سرویس مدارس بوده که در حال 
تعریف و اجرای سازوکارهای قانونی و مذاکره با آموزش وپرورش هستیم و امیدواریم تا 
سال آینده به صورت کامل آن را ساماندهی کرده تا از طریق سازمان تاکسیرانی آن را 

اجرا کنیم

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد:

اجرای ۸ شاخصه مهم ترافیکی در سند راهبردی حمل و نقل مدیریت شهری 

کارشناس محیط زیست قم، وضعیت تالاب های استان 
را با توجه به کم آبی های اخیر و قطع شدن حق آبه ها 
احیای  به  امیدی  نمی توانیم  گفت:  و  دانست  نامناسب 

تالاب های قم داشته باشیم.
عباس جعفری کارشناس محیط زیست در گفت و گویی 
گفت:  استان  تالاب های  نامطلوب  وضعیت  به  اشاره  با 
استان قم به دلیل قرار گرفتن در منتهی الیه حوضه آبریز 
دریاچه نمک، دچار اختلالات اساسی و تغییرات شدیدی 
شده است که موجب از بین رفتن و فرو اُفت قسمتی از 
نواحی آن  از  اکوسیستم ها در برخی  و عملکرد  ساختار 
گردیده است که به طور مشخص طی سالیان اخیر شواهد 
نشان از تنوع گونه ای، در ساده شدن اکو سیستم و ظهور 
بحران های محیط زیستی، به خصوص تالاب های موجود 
در استان قم دارد؛ کسری مخازن آب زیرزمینی و میانگین 
سطح ایستابی در منطقه وضعیت این تالاب ها را بحرانی و 
در بدترین شرایط در میان حوزه های آبریز کشور قرار داده 

است.
میان  در  شوری  اول  رتبه  نیز  مسیله  دشت  افزود:  وی 
دشت های کشور را دارد و باید تلاش کنیم مدیریت زیست 
بومی یکپارچه ای را با محوریت استان قم برای این تالاب 

طراحی کنیم.
خشک شدن دشت مسیله خطری جدی برای 

سکونتگاه های انسانی
جعفری با اشاره به چالش های ایجاد شده در تالاب ها 
زیرزمینی  آب  سفره های  نابودی  و  زمین  نشست  از  اعم 
شدن  ایجاد  و  تالاب ها  شدن  خشک  مسیله،  دشت  در 
طوفان گرد و غبار، تخریب مراتع و پوشش گیاهی و اراضی 
کشاورزی، تصریح کرد: تبعات منفی این مشکلات، تخریب 
اکوسیستم های طبیعی و درنهایت سکونتگاه های انسانی را 

در منطقه در پی خواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه در محدوده دشت مسیله قم پنج 
لیست  در  ها  ان  از  هیچکدام  که  دارد  وجود  مهم  تالاب 
کنوانسیون رامسر قرار نگرفته اند ادامه داد: هر پنج تالاب 
در مسیر مهاجرت پرندگان در فلات ایران برای پشتیبانی 
از مسیر مهاجرت و زمستان گذرانی پرندگان مهاجر بسیار 

قابل اهمیت هستند.
کارشناس محیط زیست استان با اشاره به این موضوع که 
تمامی حق آبه های ورودی به دشت مسیله قطع شده است 
و با اعلام اینکه سال گذشته حدود 5 میلیون متر مکعب از 
سمت رودخانه قمرود و قره چای روان آب به دشت مسیله 
وارد شده است افزود: استان قم در حال حاضر رتبه دوم 

افت سطح ایستابی را در کشور دارد.
جعفری ادامه داد: در سال های اخیر با احداث دو سد 
مخزنی توسط شرکت آب منطقه ای قزوین با نام های نهب 
به حجم 120 میلیون متر مکعب و سد بالاخانلو در بویین 
زهرا به حجم 38 میلیون متر در سرشاخه های رود خانه 
شور باعث شده که نگرانی عمیقی از بابت قطع جریانات 
سیلابی به غرب دریاچه نمک و تالاب مره به وجود بیاید. 
ادامه داد: در چند سال اخیر میزان محدودی روان  وی 
آب از سد 15 خرداد تحت عنوان رهاسازی حق آبه زیست 
در  برنامگی  بی  دلیل  به  اما  است  شده  جاری  محیطی 
رهاسازی، این آب نصیب کشاورزان شده است و تأثیری بر 
تالاب های دشت مسیله و تغذیه سفره های آب زیر زمینی 

نداشته است.
جعفری با مطرح کردن درخواست اکثر کارشناسان و 
فعالان محیط زیستی مبنی بر اینکه تصمیمی باید اتخاذ 
شود که این مقدار آب با هماهنگی اداره کل محیط زیست 
و انجمن های محیط زیستی در فصول زمستانی و زمانی 
که مسیر رود خانه مرطوب است؛ تمام حق لبه های زیست 
محیطی جاری شده تا حداقل بتوان دشت مسیله و ابتدای 
دریاچه نمک را در بند جنگل آبدار نمود. این کارشناس 
محیط زیست اشاره کرد: عدم وجود حق آبه و خشکی 
مفرط اطراف دریاچه همان مراتع اندک را هم نابود می کند 
و موجب سرگردانی عشایر و تعطیلی تورهای گردشگری 
می شود. وی همچنین با اظهار تأسف از این مسائل بیان 
کانون های  مهم ترین  از  یکی  به  قم  مسیله  دشت  کرد: 
تبدیل شده است که  و غبار در مرکز کشور  بحرانی گرد 
نگرانی های بسیاری را در استان قم و استان های همجوار 

به وجود آورده است.
جعفری با اشاره به کاهش 50 درصدی میزان بارندگی 

در سال زراعی 1400 و افزایش دو برابری روزهای آلوده 
در استان قم گفت: ناتوانی مدیریتی در سطح مسئولین 
زمینه رفع بحران زیست محیطی استان قم  استانی در 

مشهود است.
کرد:  تصریح  همچنین  زیست  محیط  کارشناس 
ماندگاری پدیده گرد و غبار فضای سبز شهری را به شدت 
تهدید خواهد کرد، ضمن ان که در بحث تهدید سلامتی 

شهروندان اوضاع خطرناک تر است.
مسئولان استان قم اعلام کنند سهم قم از اعتبارات 

مقابله با گرد و غبار چقدر است؟
ایشان با اعلام اینکه در در طی چهار سال گذشته، برای 
مبارزه با معضل گرد و غبار و کنترل عملیاتی و مدیریت 5/2 
میلیون هکتار از اراضی غبار خیز کشور 370 میلیون یورو 
اختصاص یافته است، ادامه داد: مسئولین استانی لطفاً 
از این اعتبارات چقدر بوده  اعلام کنند سهم استان قم 

است؟ و کجا استفاده شده است؟
کارشناس محیط زیست استان قم با بیان اقدامات لازم در 
جهت احیای تالاب های استان گفت: باید ضمن آموزش 
گسترده بهره برداران محلی و پیاده سازی زنجیره ارزش 
محصولات کم مصرف، نسبت به اصلاح نظام بهره برداری 
در بخش های شرب، کشاورزی و صنعت، متناسب با شرایط 
شاخص های  و  نمود  اقدام  آبریز  حوضه  توان  و  اقلیمی 
راندمان و بهره وری مصارف آب در این بخش ها را بهبود 
بخشید تا طی یک فرایند تدریجی شاهد کاهش مصارف 
به  تخصیصی  آبه  حق  افزایش  و  بخش ها  دیگر  در  آب 

تالاب ها باشیم.
جعفری در انتهای صحبت های خود با اشاره به نتایج 
قم  استان  مسیله  دشت  زیست  محیط  وضعیت  بررسی 
ادامه داد: تعیین حد و مرز تالاب ها و حریم تالاب ها جهت 
اجرا نمودن برنامه های حفاظت، و اصلاح کاربری های غیر 
مجاز در محدوده های نیازمند حفاظت محیط زیست باید 
انجام گیرد که نیازمند جلب همکاری های بخش های غیر 
دولتی و دولتی می باشد و مطمئناً اگر مشارکت تمامی 
سازمان های درگیر صورت نگیرد مانند بسیاری از طرح های 

احیا دشت مسیله با شکست همراه خواهد شد.

در گفتگو با یک کارشناس محیط زیست  استان قم مطرح شد؛

امیدی به احیای تالاب های قم نیست
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رییس انجمن اقتصاد سلامت ایران اعلام کرد:

افزایش ۴ تا ۷ برابری قیمت دارو
 با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی

رییس انجمن اقتصاد سلامت ایران اظهار داشت: محاسبات اقتصادی نشان 
می دهد که تبدیل ارز 4200 تومانی به ارز نیمایی، قیمت داروی تولید داخل را به 4 

برابر و قیمت داروی وارداتی را به 7 برابر می رساند.
محمدرضا واعظ مهدوی در گفت وگو با ایلنا در مورد حذف ارز 4200 تومانی در 
لایحه بودجه سال 1401 اظهار کرد: حدف ارز 4200 تومانی به معنای به رسمیت 
شناختن نرخ ارز آزاد بوده و مترادف کاهش ارزش پول ملی است. این موضوع با 
سیاست های کلان کشور مبنی بر حفظ ارزش پول ملی مغایر است. بسیار جای 
تعجب دارد که چطور دولت بر خلاف سیاست های کلی نظام در جهت کاهش ارزش 
پول ملی اقدام کند. بسیاری از افراد جامعه ما با کاهش ارزش پول احساس تحقیر 

می کنند. چرا دولت باید چنین اقدامی کند؟
وی افزود: علاوه بر این کاهش ارزش پول ملی یک اقدام تورم زا بوده و همه قیمت ها 
را بالا می برد و علاوه بر آن باعث کاهش قدرت خرید حقوق بگیران، کوچک تر شدن 

سفره فقرا و تشدید اختلاف طبقاتی می شود.
واعظ مهدوی گفت: وقتی نرخ ارز رسمی و دولتی در بانک مرکزی 4200 تومان 
است با حذف آن نرخ ارز رسمی روی 27 یا 30 هزار تومان می آید و نرخ تسعیر ارز را 
افزایش می دهد که این به معنای کاهش ارزش پول ملی است. دولت می خواهد با 
این کار کسری بودجه خود را تامین کند که در واقع این بدترین شیوه تامین کسری 
بودجه است چراکه از جیب مردم تامین می شود. تنها راه مشروع کسب درامد از 
سرمایه  عمومی برای دولت ها مالیات است. دولت حق ندارد با ارزفروشی درآمد 
کسب کند. وی اضافه کرد: این اقدام بدترین تاثیر را در حوزه بهداشت و درمان و 
دارو می گذارد چون در شرایطی که تورم وجود داشته، قیمت ها افزایش می یابند و 
مردم مجبور هستند مایحتاج خود را هر روز گرانتر از روز قبل بخرند، باید هزینه ها و بار 
مالی دارو و بهداشت و درمان کاهش یابد و سوبسید بیشتری برای این موارد دهند 
تا مردمی که قدرت خرید گوشت، لبنیات، روغن و حبوبات را ندارد دست کم برای 

داروی خود تحت فشار قرار نگیرند.
رییس انجمن اقتصاد سلامت ایران بیان کرد: حذف ارز 4200 تومانی بدترین تاثیر 
را برای این حوزه داشته و هزینه های بهداشت و درمان را به شدت افزایش خواهد داد. 
محاسبات اقتصادی نشان می دهد که تبدیل ارز 4200 تومانی به ارز نیمایی، قیمت 

داروی تولید داخل را به 4 برابر و قیمت داروی وارداتی را به 7 برابر می رساند.
وی تصریح کرد: این موضوع به معنای وارد شدن یک فشار عجیب به بیمه ها نیز 
است. بیمه ها همین الان هم قدرت پرداخت به موقع صورت حساب خود را ندارند، 
چه برسد به اینکه هزینه های دارویی آنها 7 برابر شود. علاوه بر این تکلیف مردمی 
که بیمه نیستند چه می شود؟ از فشار هزینه های درمانی به زیر خط فقر و فلاکت 
می افتند. کسانی هم که بیمه هستند هم فرانشیز داروی شان یعنی هزینه هایی که به 

باید به عهده بگیرند، 4 برابر می شود.
واعظ مهدوی خاطرنشان کرد: با توجه به سهم فرانشیز 25 درصدی دارو، این چهار 
برابر شدن مانند این است که کل هزینه های دارو از پوشش بیمه خارج شود. آیا واقعا 
خواسته دولت خارج کردن دارو از پوشش بیمه است؟ اگر اینگونه است که همین 

موضوع را اعلام کند چرا قیمت دارو را بالا می برند.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

تاخیر در صدور مجوز فعالیت پلتفرم های 
داخلی رمزارز مورد پذیرش نیست

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: وزارت خانه های صنعت، معدن و تجارت 
و اقتصاد و بانک مرکزی باید با ارائه راهکاری ضمن نظارت بر کسب و کارهای فضای 
مجازی، در سریعترین زمان ممکن مجوز برای فعالیت آن تا صادر کنند تا فعالیت 
شان با کندی مواجه نشود. محمدرضا پورابراهیمی درجمع خبرنگاران با تاکید بر لزوم 
حمایت از کسب و کارهای مجازی گفت: باید برای انجام کسب و کارها در فضای 
مجازی الزامات حاکمیت رعایت شود اما نباید این مجوز ها همچون سرعت گیری 
در مسیر حرکت آن ها بوده و کارشان را با کندی مواجه کند. وی با تاکید بر اینکه باید 
نظارتی بر کسب و کارهای مجازی وجود داشته باشد، افزود: در تمام دنیا بر کسب و 
کار مجازی نظارت می شود لذا ما با اصل نظارت موافقیم ، شک نداریم و حتما باید 
انجام شود اما مخالف این روشی هستیم که در ذیل نظارت به دلیل گرفتن کد، فضای 
کسب و کارشان تحت تاثیر قرار گیرد. رییس کمیسیون اقتصادی مجلس اضافه کرد: 
با وزارت خانه های صنعت، معدن و تجارت و اقتصاد و بانک مرکزی جلسه کذاشته و 
تاکید کردیم که باید با ارائه راهکاری ضمن نظارت بر کسب و کارهای فضای مجازی، 
در سریعترین زمان ممکن مجوزها برای فعالیت کسب و کارهای مجازی انجام شود 
تا فعالیت آن ها با کندی مواجه نشود.راهکارها و ساختارها و بسترهای  تخصصی 
برای صدور مجوز وجود دارد. وی درباره مشکلات به وجود آمده برای پلتفرم های 
رمز ارزهای دیجیتال گفت: قطعا باید تمام پلتفرم ها در فضای مجازی برای انجام 
فعالیت هایشان مجوز حاکمیت بگیرند منتها اگر پروسه صدور مجوز باعث کندی در 
کار آن ها شود، مورد پذیرش ما نیست. پورابراهیمی اظهار کرد: باید کسب و کارها 
برای فعالیت در فضای مجازی مجوز بگیرند منتها نباید صدور مجوز منجر به کندی 
کار آن ها نشود به طوری که بر کسب و کارشان اثر منفی گذاشته و نتوانند خدمات 
ارائه دهند.  پس باید دستگاه مربوطه صدور مجوز باید ساده ترین، تخصصی ترین و 
روان ترین روش را پیش بگیرد تا مشکلی برای کسب و کارهای مجازی به وجود نیاید. 
وی با بیان اینکه با صدور »اینماد« موافق است، گفت: با نظارت حاکمیت بر عملیات 
کسب و کار مجازی موافق هستم؛ هیچ کشوری در دنیا اجازه فعالیت به کسب و 
کاری بدون نظارت نمی دهد.حرف ما این است که نباید دستگاه ها به بهانه نظارت و 

صدور مجوز، سرعت فعالیت این کسب و کارها را کند کنند.
  

رئیس کمیته مزد اعلام کرد:

مطالعات مزد منطقه ای به شورای عالی کار 
ارائه می شود

رئیس کمیته مزد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اهمیت موضوع حداقل 
دستمزد و در نظر داشتن عناصر معیشتی در ابعاد مختلف و دستمزد منطقه ای، گفت: 
مطالعات مزد منطقه ای به شورای عالی کار ارائه می شود. »کورش یزدان« در دومین 
نشست تخصصی کمیته دستمزد با حضور شرکای اجتماعی و نمایندگان وزارتخانه های 
امور اقتصادی و دارایی و صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: در این نشست، گزارشی 
از روند اجرای طرح پژوهشی با موضوع مزد منطقه ای توسط موسسه عالی پژوهش 
تامین اجتماعی برای اعضاء کمیته ارائه شد.وی خاطرنشان کرد: تکمیل و جمع بندی 
مطالعات در این خصوص نیازمند همکاری و حمایت هر چه بیشتر تشکل های کارگری 
و کارفرمایی است. رئیس کمیته مزد وزارت تعاون افزود: در این نشست با موافقت 
اعضاء، مقرر شد با حضور نمایندگان تشکل های کارگری و کارفرمایی، کارشناسان 
شورای  مجلس  پژوهش های  مرکز  صمت،  دارایی،  و  اقتصادی  امور  وزارتخانه های 
اسلامی و صاحب نظران، نشست کمیته مزد برای تکمیل مطالعات تشکیل و پس از 
جمع بندی نظرات و پیشنهادات اعضاء در مورد مزد منطقه ای توسط موسسه پژوهش 

تامین اجتماعی برای تصمیمات نهایی به شورای عالی کار ارائه شود.

از  با وضعیت تولید و صادرات شمار قابل توجهی   ارائه شده در رابطه  آمارهای 
محصولات در قم نشان از رونق داشتن این بخش های مهم اقتصادی استان طی 

ماه های اخیر دارد.
از  یکی  همواره  منطقه ای،  هر  در  محصولات  صادرات  و  تولید  میزان  به  نگاه 
ملاک های مهم در ارزیابی وضعیت اقتصادی آن است که این موضوع  در گفت وگو با 

مسئولان بخش های اقتصادی استان قممورد توجه قرار گرفته است.
اساس  بر  رابطه گفت:  در همین  قم  تجارت  و  معدن  رییس سازمان صنعت، 
هدفگذاری صورت گرفته تا پایان آبان ماه سال جاری بیش از 17هزار و 475 میلیارد 
ریال سرمایه گذاری در راستای توسعه صنعتی، معدنی و افزایش فعالیت های تجاری 

استان، انجام شده است.
محمود سیجانی بیان کرد: میزان تعهد سرمایه گذاری در بخش های یاد شده 
طی سال جاری 16هزار و 500 میلیارد ریال بود که با تلاش صورت گرفته و مشارکت 
فعال بخش خصوصی این میزان به صورت 100 درصد محقق شده و از برنامه جلوتر 

هستیم.
به  بخشیدن  سرعت  برای  تولیدکنندگان  از  حمایت  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
پیشرفت های اقتصادی استان افزود: توسعه فعالیت های تولیدی، امکان بسیار 
خوبی برای افزایش اشتغال در قم را فراهم می کند و به همین دلیل مسئولان استان 

نگاه ویژه ای به این بخش دارند.
وی ادامه داد: درهمین رابطه استفاده هرچه بهتر از ظرفیت های صنعتی و معدنی 
قم با مشارکت و سرمایه گذاری بخش خصوصی طی سال های اخیر موجب افزایش 
حجم تولید و صادرات محصولات و نیز گسترش فرصت های شغلی در این استان 

شده است.
انجام شده طی سال جاری 6 هزار  برنامه ریزی های  اساس  بر  سیجانی گفت: 

و 300 فرصت شغلی جدید در حوزه فعالیت های صنعتی و معدنی استان فراهم 
خواهد شد که از این میزان چهار هزار و 697 مورد آن تاکنون ایجاد شده  که نشان 

دهنده تحقق 75 درصدی برنامه مورد نظر در این بخش است.
وی بیان داشت: فعالیت های تولیدی در قم مسیر رو به رشد خود را با نگاه به 
ظرفیت های زیست محیطی و اولویت سرمایه گذاری در صنایع پاک و کم آب بر ادامه 
خواهد داد و از ظرفیت های استان در این بخش برای ایجاد اشتغال و درآمدزایی 

بیشتر استفاده خواهد شد.
ارزش صادرات قم 108 درصد رشد یافت

مدیرکل گمرکات قم نیز در این خصوص گفت: ارزش کالاهای صادر شده از 
گمرکات استان از ابتدای سالجاری تا پایان آبان ماه به 172 میلیون دلار رسیده است 

که نسبت به مدت مشابه سال قبل بیش از 108 درصد رشد دارد.
اسفندیار دریکوندی بیان کرد: در همین رابطه از نظر وزنی نیز طی مدت یاد شده، 
145هزار و 378 هزار تن کالا از گمرکات استان قم به بازارهای هدف صادر شده است 

که این رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل 98 درصد رشد را نشان می دهد.
وی با اشاره به این که اداره کل گمرکات قم در ارزیابی های انجام شده توسط 
گمرک جمهوری اسلامی ایران، به دلیل عملکرد مثبت خود رتبه نخست کشور را در 
میان سایر استان های کشور به دست آورده است، گفت: با همت مضاعف و حمایت 
از گسترش فعالیت های اقتصادی استان به خصوص در عرصه تجارت بین الملل، 

این موفقیت ها را ادامه خواهیم داد.
وی افزود: از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه،  بیش از 33 هزار تن کالا به ارزش 
حدود 167 میلیون دلار از طریق گمرکات استان قم وارد کشور شده  که بیشتر مربوط 

به مواد اولیه و تجهیزات مورد استفاده واحدهای صنعتی و تولیدی است.
وی بیان داشت: درآمد کل گمرکات قم نیز در این مدت به 159 میلیارد تومان 

رسیده  که نشان دهنده جایگاه مهم این اداره کل در سرعت بخشیدن به چرخه 
توسعه اقتصادی استان است.

دریکوندی گفت: در زمینه صادرات بسته های پستی و مطبوعات نیز از ابتدای 
سال جاری تا پایان آبان ماه، تعداد یک هزار و 282 بسته پستی با وزن هفت هزار و 
285 کیلوگرم و ارزش حدود 295 هزار دلار از گمرکات قم به سایر کشورهای جهان 

ارسال شده است.
وی اظهار داشت: همچنین طی این مدت 659 پرونده مظنون به قاچاق به ارزش 
272 میلیارد تومان در گمرکات استان تشکیل شده است که این میزان نسبت به 

مدت مشابه سال قبل 154 درصد رشد دارد.
وی در ادامه با تاکید بر این که هدف اصلی گمرکات قم کمک به توسعه فعالیت های 
تولیدی دراستان است، افزود: فرآیند ترخیص کالاها در گمرکات قم با استفاده از 
سامانه های الکترونیکی به خوبی جریان دارد و فعالان اقتصادی با استفاده از این 
ظرفیت می توانند با سهولت بیشتری نسبت به واردات و صادرات کالاهای مورد نظر 

خود اقدام کنند.
ایجاد نخستین شهرک خصوصی صنایع غذایی کشور در قم 

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم نیز با اشاره به ظرفیت های متنوع قم 
برای سرمایه گذاری گفت: از طرح های قابل ارائه برای سرمایه گذاری در قم، طرح 
ایجاد نخستین شهرک صنعتی خصوصی صنایع غذایی در کشور است که به همت 

تعاون گران در استان اجرایی می شود.
مصطفی کاویانی بیان داشت: نخستین شهرک صنعتی خصوصی صنایع غذایی، 
نمایشگاه دائمی مواد غذایی و همچنین دانشگاه علمی و کاربردی تخصصی مواد 
غدایی کشور در قم در صورت اختصاص تسهیلات لازم برای سه  هزار تَن به صورت 

مستقیم شغل ایجاد می کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: با توجه به انتقال کشتارگاه ها از داخل 
شهر به خارج از بافت مسکونی توسعه طرح های کشتارگاه های استان و صادرات 
محصول های آنها به شهرهای مجاور از برنامه های راهبردی اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان است. وی تصریح کرد: مراحل اول تا سوم توسعه زیرساخت های 
کشتارگاه صنعتی شامل کارگاه تبدیل ضایعات، توسعه تصفیه خانه، ماشین آلات و 
سالن بسته بندی و مرحله چهار و پنج ایجاد زنجیره گوشت و پایانه گوشت می باشد 
و طرح توسط شرکت تعاونی توسعه و عمران شهرستان ارائه و در صورت اختصاص 

تسهیلات لازم برای 680 تَن به صورت مستقیم شغل ایجاد خواهد شد.
نکات بیان شده در این گفت وگوها به عنوان بخشی از عملکرد حوزه فعالیت های 
تولیدی استان طی ماه های اخیر به خوبی نشان از حرکت روبه جلو آن دارد و امید 
است با حمایت مسئولان این روند براساس هدفگذاری صورت گرفته در سال جاری 

با سرعت بیشتری دنبال شود.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی قم حدود 80 هزار میلیارد 
ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در حدود 2 هزار و 400 
واحد صنعتی و تولیدی استان برای بیش از 60 هزار تَن فرصت اشتغال ایجاد 

شده است.
سلفچگان،  نشر،  و  چاپ  الغدیر،  شکوهیه،  صنعتی  شهرک  هفت  دارای  قم 
محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی 
خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آنها موقعیت ممتازی برای 

توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.

در گفت وگو با مسئولان بخش های اقتصادی استان قم  مطرح شد؛ 

حرکت فعالیت های اقتصادی قم بر مدار رونق تولید و صادرات

رییس مجلس شورای اسلامی:
 شرکت های زیان ده باید از بودجه حذف شوند

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: بودجه شرکت های 
زیان ده و شرکت هایی که خلاف قانون عمل کرده اند از 
لایحه بودجه سال آینده باید حذف شود و گروه کاری ویژه 
ای در مجلس عملکرد این شرکت ها را برای بررسی لایحه 

بودجه 1401 بررسی خواهند کرد.
شورای  مجلس  علنی  جلسه  در  قالیباف  محمدباقر 
اسلامی  روز سه شنبه با اشاره به گزارش کمیسیون برنامه 
و بودجه و محاسبات در مورد عملکرد بودجه سال 1399، 
عملکرد شش ماهه سالجاری و پیشنهادی سال 1401 
شرکت های دولتی، بانکها و موسسات انتفاعی وابسته 
به دولت، گفت: نکاتی را مسئولان سازمان برنامه، وزیر 
اقتصاد و رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس درباره 
این گزارش مطرح کردند، همه نظر واحدی داریم مبنی 
بر اینکه بند ی تبصره 2 قانون بودجه سال 1400 درباره 
بودجه شرکت ها و ساختارها اجرا نشده است. اما ما از چه 
کسی باید سوال کنیم که چرا این مصوبات اجرا نمی شود.
سال  از  ماه   9 افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
جاری گذشته است و سازمان برنامه گزارش بودجه بیش 
از 2 هزار هزار میلیارد تومانی شرکت ها که بیش از بودجه 
عمومی کشور است را به مجلس ارائه کرده است. از سال 
قبل هم معلوم بود که این شرکت ها باید اسناد مالی را 
امضا کنند اما هیچ کدام از شرکت ها امضا نکردند. سازمان 
برنامه این موضوع را پذیرفت و گزارش آن را به مجلس داد، 
ما هم پذیرفتیم اما این عادت تخلف و خلاف قانون عمل 

کردن را در شرکت ها انجام می دهند.
که  شد  تصویب  نیز  گذشته  سال  داد:  ادامه  قالیباف 
می  انجام  حاکمیتی  و  دولتی  وظیفه  که  هایی  شرکت 
دهند، شرکتی نباشند. وزیر اقتصاد نیز در گزارش خود 
به این موضوع اشاره کرد. سوال اینجاست که آیا دولت 

در لایحه بودجه سال 1401 این شرکت ها را حذف کرده 
است؟ خیر. همه حرف هایی که در اینجا زده می شود و 
می گوییم که نباید انجام شود در لایحه بودجه سال 1401 
اینگونه  اگر  شد:  یادآور  وی  بود.  خواهیم  شاهد  دوباره 
بودجه را بررسی و تعامل کنیم، نهایتا شرکت ها همین 
مسیر خود را که در دهه های گذشته طی کرده اند ادامه 
می دهند و ما قانون تصویب می کنیم اما شرکت ها کار 
خود را انجام می دهند. بنا بود پاداش شرکت ها بعد از 
بهره وری و نتیجه سود و زیان، داده شود، بنا شد حقوق 
شرکت ها از طریق شبکه دولتی پرداخت شود اما چگونه 
پاداش و حقوق مجامعی که برگزار نشد و سندی را امضا 
نکرده اند، پرداخت شد. رئیس مجلس شورای اسلامی در 
ادامه اظهار کرد: امروز بودجه بدون امضای مجامع شرکت 

ها به مجلس آمده است، بنده، سازمان برنامه، وزیر اقتصاد 
و کمیسیون تخصصی برنامه و بودجه مقصر هستیم. آقای 
خاندوزی گفتند آن هایی که وظیفه دولتی دارند نباید 
شرکت باشند اما در لایحه سال 1401 همه آن ها شرکت 
هستند. حداقل تفاهم کنید که در جریان بررسی لایحه 
در کمیسیون تلفیق بودجه، این شرکت ها حذف شوند 
و اگر حذف کردیم دولت اجرا کند و نتیجه این نباشد که 
بعد از 9 ماه گزارش بودجه به مجلس بیاید و ببینیم این 

گونه نیست.
های  کمیسیون  از  متشکل  کاری  گروه  افزود:  وی 
بودجه  باید  روزه  تخصصی مجلس که طی فرصت 10 
را بررسی کنند و مرکز پژوهش ها و دیوان محاسبات باید 
عملکرد شرکت ها را به طور دقیق برای اعمال در تلفیق 

بودجه بررسی کنند و شرکت هایی که بنا است با آن ها 
تسویه حساب شوند مشخص شود، به عنوان مثال اگر 30 
شرکت از 377 شرکت باید تعطیل شوند یا به واحد اداری 

تبدیل شوند مشخص شود.
قالیباف با اشاره به اظهارات وزیر اقتصاد، گفت: بحث 
مربوط به ارتباط شرکت ملی نفت و دولت از موضوعاتی 
است که قبلا تصویب شده اما اجرا نشده است و در لایحه 
بودجه سال آینده باید مورد توجه قرار گیرد. ما باید با دولت 
توافق کنیم که در سال 1401 وضعیت شرکت ها تعیین 
تکلیف شوند، همچنین درباره تعیین تکلیف شرکت های 
زیان ده که در 3 سال گذشته زیان ده بودند توافق کنیم 
مسیر  و  باشند  نداشته  ای  بودجه  آینده  سال  برای  که 
انحلال یا اصلاح خود را طی کنند.   رئیس قوه مقننه 
یادآور شد: بدهی های معوق سررسید شرکت های دولتی 
از موضوعات دیگری است که باید مورد توجه قرار گیرد، 
نزدیک به 50 درصد بدهی شرکت ها در بدهی های معوقه 
بر بانک  تاثیرات جدی  برای شرکت ملی نفت است که 
ها می گذارد. اگر ما دنبال جلوگیری از خلق نقدینگی 
هستیم و تسهیلات را به پروژه های سرمایه گذاری می 
دهیم باید شرکت هایی که بدهی های آن ها معوق شده 
با بانک تسویه حساب کنند که فرصت برای سرمایه گذاری 
های بعدی ایجاد شود. قالیباف با تاکید بر تشکیل گروه 
کاری ویژه، گفت: این گروه کاری عملکرد تبصره مذکور را 
بررسی کند تا در کمیسیون تلفیق بتوانیم پیگیری کنیم و 
بودجه سال 1401 که اولین بودجه دولت سیزدهم است با 
تفاهم و اتفاق نظر به تصویب برسانیم، بودجه ای که کاملا 
اجرایی باشد و دولت مصمم به نظارت باشد تا هر آنچه در 
بودجه تصویب شده اجرا شود نه آن چیزی که در لایحه به 

مجلس ارائه داده است.

»علی جبل عاملی« یکی از راهکارهای پوشش نرخ ارز و مهار نوسانات ارزی را 
راه اندازی معاملات آتی ارز و طلا اعلام کرد و گفت: مهار نوسانات ارزی یکی از 
مهمترین مسائل حوزه اقتصاد طی سال های اخیر بوده و همیشه سیاستگذاران، 

راه حل هایی از جنس بازار پول را برای حل این معضل جستجو می کردند.
 »علی جبل عاملی«، اظهار داشت: با وجود تلاش های صورت گرفته در بازار 
سرمایه جهت کمک به کاهش نوسانات ارزی اما هیچ گاه اقدام چندان خاصی در 

این زمینه صورت نگرفت و تصمیمات اتخاذ شده به مرحله اجرا نرسید.
جبل عاملی خاطرنشان کرد: در سال های گذشته، بارها جلسات زیادی با مشارکت 
تأمین سرمایه ها و برخی دیگر از نهادهای مالی تشکیل شد تا راهکاری برای تأمین 
مالی بخش نفت و گاز در راستای خرید تجهیزات ارزی از طریق انتشار اوراق ریالی 
بر پایه ارز پیدا شود که متاسفانه اجرای این اقدام به دلیل وجود برخی از ملاحظات 

اجرایی و قانونی میسر نشد.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: گرچه برخی از عوامل مانند تحولات سیاسی، 
سیاست های پولی، کسری بودجه، نرخ بهره، وضعیت سایر بازارهای رقیب، تراز 
صادرات و واردات، تورم و نقدینگی زمینه ساز ایجاد نوسانات ارزی هستند اما اگر ارز 
را مانند سکه و طلا به عنوان یک کالا در نظر بگیریم امکان معامله آن در بورس کالا 
وجود دارد و ابزارهای نوین مالی مانند قراردادهای آتی بر روی آن اعمال خواهد شد. 
وی با تاکید بر اینکه راه اندازی معاملات آتی ارز از دو جهت می تواند کمک کننده 
به اقتصاد کشور باشد، اظهار داشت: در ابتدا انجام معاملات ارزی از طریق بورس 
زمینه پوشش ریسک تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان را فراهم می کند 
تا از طریق ابزارهای مختلفی که در اختیار افراد قرار می گیرد بتوان زمینه کاهش 
ریسک نوسانات ارزی را فراهم کرد، البته فعالان بازار باید این موضوع را مدنظر قرار 

دهند که ریسک نوسانات ارزی هیچ گاه به طور کامل حذف نخواهد شد. 
وی ادامه داد: مساله دیگر، پاسخ به تقاضای سوداگرایانه ارز است که همیشه 
شاهد وجود آن در اقتصاد کشور بوده ایم، در صورتی که نتوان در فضای شفاف بازار 
سرمایه راهکاری را برای این مساله پیدا کرد، تداوم آن کمک کننده به تقویت بازار 

غیررسمی خواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: نکته دیگر که می تواند از طریق هماهنگی با بانک 
مرکزی و سایر بانک ها انجام شود بحث انتشار اوراق برای تأمین مالی ارزی طرح ها و 

پروژه ها در قالب ریالی و مبنای ارزی است، با این اقدام سرمایه گذاران علاوه بر تأمین 
مالی ارزی از سود ارزی و نوسانات آن بهره مند خواهند شد.

وی با بیان اینکه با این اقدام می توان در بازاری شفاف مانند بورس ریسک های 
مرتبط با نوسانات ارزی و تبعات آن را برطرف کرد، افزود: با اجرای آن، مدیریت بازار 
ارز از دست دلالان و اتاق های معاملات فردایی توسط سودجویان و دشمنان واقعی 
اقتصاد خارج خواهد شد و انواع نیازهای سازنده به ارز در محیطی شفاف مرتفع 

می شوند.

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد :

راهکارهای پوشش نرخ ارز و مهار نوسانات ارزی 
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ورزشی

سخنی با استاندارقم ؛

ورزش را به ورزشی ها 
بسپارید

کار  به  شروع  و  جدید  دولت  آمدن  کار  باروی 
استانداری از جنس مردم و جامعه ایثارگران بارقه امید دربین اهالی ومردم 
متدین قم ، دلسوزان وخبرگان حوزه های مختلف بوجود آمده است که امید 
دارند کار وسرنوشت آینده مردم وجوانان این دیار به دست جوانان ومدیران لایق، 

متخصص ومتعهد از جنس مردم قم سپرده شود .
آقای استاندارحوزه ورزش وجوانان به عنوان یکی از ارکان مهم امور اجتماعی 
وفرهنگی وتاثیر گذار در ارتقای شاخص های سلامت و نشاط اجتماعی نیاز به 
مدیرانی متخصص،لایق و با تجربه دارد تا بتواند از همه ظرفیت های این حوزه 

بهره ببرد .
متاسفانه این روزها اخباری درخصوص انتصاب مدیرکل ورزش و جوانان به 
گوش می رسد  که نه تنها از جامعه ورزش و متخصصین  پرشمار تربیت بدنی 
وورزش قم نیست ،بلکه هیچ شناختی از چالش ها وفرصت های این بخش مهم 
را ندارند افراد بدون سابقه در حوزه ورزش و جوانان  به هیچ وجه نمی توانند 

ظرفیت ها  این  حوزه مهم را فعال کنند.
بنابراین از استاندار محترم قم می خواهیم به دور از نفوذ جریانات سیاسی و 
سهم خواهی های معمول حتما فردی را از جامعه ورزش قم دعوت به کار کنند 
که از جنس ورزش، متخصص درامور ترببت بدنی وورزش وامور جوانان  و مورد 

تائید پیشکسوتان و متخصصین این حوزه باشد.
  زیبنده مردم و جوانان و جامعه فهیم و فرهیخته  قم و  دولت انقلابی نیست 
که فردی در مدیریت کلان ورزش قم بکار گرفته شود که فاقد شاخص ها و 
توانمندی  لازم برای اداره امورورزش قم باشد . بهترین مدل برای بکارگیری 
گزینه مناسب برای ورزش وجوانان قم استفاده از دیدگاها و مشاوره با خبرگان 

و صاحب نظران ورزش  وجوانان می باشد تا اشتباهات گذشته تکرار نشود .
 پیشکسوت فوتبال قم 

کار خوب و شایسته هیئت کاراته استان قم؛

 استعدادیابی کاراته کاهای نوجوان زیر 
نظر مهدی عموزاده 

ایمان / رضا ملکی
کاراته قم در طول بیست سال گذشته همواره با افتخارات بسیاری روبرو بوده 
است، مدالهای رنگین که توسط قهرمانان برومند ولایت درطول این سالها از 
سراسر جهان برسینه های دلاور آنان نقش بست کاراته را امید اول قمی ها در 

مسابقات المپیک ،جهانی و بین المللی معرفی میکرد.
رویکرد جدید هیئت کاراته استان قم پس از گذشت پنج ماه از آغاز فعالیت اش 
بسیار عالی و پربار بوده است که  نشان از عزم راسخ مردان سپید پوش کاراته 
جهت تعالی مجدد و افتخار آفرین قهرمانان شجاع اش درعرصه های بین المللی 
استان  کاراته  رئیس هیئت  بیرانوند  ناپذیر مهدی  میباشد. تلاش خستگی 
درچندماه گذشته و جنب و جوش بسیاری که در خانواده کاراته در برگزاری 
مسابقات متعدد،کلاسهای ارتقا داوری و مربی گری و کلاسهای آموزشی علم 
نوین کاراته دیده می شود کارنامه هیئت را تا اینجای کار بسیار ممتاز و عالی 
نشان می دهد. کار خوب و شایسته هیئت که می توان آنرا شروعی بر یک حرکت 
ارزشی و بسیار عالی توصیف نمود برگزاری کلاسهای استعدادیابی نوگلان 
کاراته استان قم میباشد که زیر نظر مهدی عموزاده اولین مدال آور طلای 
جهانی کاراته برای ایران و ابوالقاسم پایدار از مربیان فهیم و تلاشگر کاراته استان 
در چند نوبت برگزار گردیده است. نوجوانان برومندی که در مسابقات متعدد 
داخلی و کشوری نظرها را به خود جلب کردند افتخار این را دارند که زیرنظر 
مربی بزرگی چون مهدی عموزاده آموزشهای تکنیکی نوین کاراته را بیاموزند واین 
حرکت ارزشی چراغ راه هیئت کاراته در آینده خواهد بود تا از دل مسابقات و 
کلاسهای استعدادیابی جوانان برومندی را شناسائی نماید تا جا پای بزرگان قم 
در مسابقات کشوری و بین المللی بگذارند . دست مریزاد می گوئیم به مهدی 
بیرانوند رئیس هیئت کاراته استان و امیدواریم که با بهره گیری از تمام توان و 
موجودیت خانواده فهیم کاراته این ورزش زیبا و جذاب بتواند چون سالهای 

گذشته همچنان پرافتخار  و با صلابت در میادین مختلف ظاهر گردد.

 

دیدار تیم های فوتبال استقلال و سپاهان در هفته دهم لیگ برتر باشگاه های 
ایران با برتری یک بر صفر آبی پوشان و صدرنشینی آنان به پایان رسید. 

براساس این گزارش ؛ از ساعت 16 روز سه شنبه در حساس ترین دیدار هفته دهم 
لیگ فوتبال باشگاه های ایران، تیم های مدعی استقلال و سپاهان در ورزشگاه 

آزادی به مصاف هم رفتند.
قضاوت این دیدار را »بیژن حیدری« را با کمک های »سعید علی نژادیان« و »علی 
میرزابیگی« برعهده داشت. استقلال پس از 5 تساوی در لیگ برتر هفته گذشته 
پیکان را با 3 گل شکست داد تا با روحیه ای مناسب پا به این مسابقه بگذارد. فرهاد 
مجیدی به دنبال این بود با برتری مقابل زردپوشان دیار زاینده رود صدر جدول را هر 

چند به طور موقت به دست آورد.
تیم دوم جدول یعنی سپاهان که هفته گذشته در اصفهان صنعت نفت آبادان 
را از پیش رو برداشته بود نیز انگیزه های فراوانی برای رویارویی با استقلال  مدعی 
داشت. اصفهانی ها که فصل گذشته در دو بازی رفت و برگشت استقلال را از پیش 

رو برداشته به دنبال هت تریک برد مقابل آبی پوشان بودند.
در دقیقه 12، حرکت ترکیبی سپاهان موقعیت خطرناکی را برای این تیم در 
محوطه جریمه استقلال به وجود آورد اما پاس در عرض مسعود ریگی توسط 

مرادمند دفع شد تا این فرصت مناسب از دست برود.
در دقیقه 18، کار تیمی استقلال روی ضربه ایستگاهی به جعفر سلمانی رسید 

اما شوت این بازیکن با اختلاف زیادی به خارج رفت.
در دقیقه 36، ارسال خوب مهدی پور از جناح راست را ژستد با ضربه سر به جعفر 
سلمانی پاس داد تا این بازیکن با کنترل خوب و شوتی رو پا، دروازه »کریستوفر 

کنت« را باز کند.
در دقیقه 45، امیر حسین حسین زاده شوت سرکشی را به سمت دروازه سپاهان 
روانه کرد اما کریستوفر کنت با واکنشی عالی اجازه گلزنی به این بازیکن جوان 

نداد.
در دقیقه 46: فرشاد احمدزاده در اوایل نیمه دوم تعادل خود را در داخل محوطه 

جریمه استقلال از دست داد ولی داور اعتقادی به پنالتی نداشت و همین موضوع 
باعث اعتراض بازیکن سپاهان شد.

در دقیقه 47: جعفر سلمانی در موقعیت تک به تک با دروازه بان می توانست خود 
و تیمش را به گل دوم برساند اما کنت با واکنشی خوب راه توپ را بست.

دقیقه 51: شوت دیدنی امید نورافکن از پشت محوطه جریمه، با فاصله ای اندک 
از بالای دروازه استقلال به بیرون رفت.

دقیقه 55: ضربه سر  گئورگی ولسیانی روی ارسال نورافکن را سید حسین 
حسینی به زیبایی راهی کرنر کرد.

دقیقه 63: پاس تک ضرب سلمانی، محمدرضا حسینی را صاحب موقعیت 
خوبی در سمت راست محوطه جریمه استقلال کرد اما ضربه این بازیکن از زاویه 

بسته، به خوبی توسط حسینی مهار شد.
در دقیقه 74:ارسلان مطهری در موقعیت تک به تک با دروازه بان سپاهان قرار 

گرفت اما ضربه این بازیکن با واکنش کنت مهار شد.
روز سه شنبه مصادف بود با تولد زنده یاد ناصر حجازی اسطوره فقید باشگاه 
استقلال و آبی پوشان یاد و خاطره او را زنده نگه داشتند؛ استقلالی ها در مصاف با 
سپاهان با قاب عکسی از حجازی وارد زمین شدند و بعد از شروع مسابقه این قاب 

روی نیمکت آبی ها قرار داده شد.
مجیدی: دنبال 3 امتیاز بودیم و آن را بدست آوردیم 

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: سپاهان تیم بسیار خوبی بود که توانستیم 
این تیم خوب را شکست بدهیم. 

فرهاد مجیدی پس از برتری یک بر صفر استقلال مقابل سپاهان در اظهار 
داشت: به هر دو تیم خسته نباشید می گویم. فوتبال خوب و جانداری بود. در نیمه 
اول به گل رسیدیم و سعی کردیم بازی را مدیریت کنیم. سپاهان تیم بسیار خوبی 

بود که توانستیم این تیم خوب را شکست بدهیم.
وی در مورد بیانیه برخی باشگاه های لیگ برتری در خصوص پرونده بازیکن 

گابونی گل گهر گفت: در این مورد حرفی نمی زنم.

سرمربی استقلال در خصوص موقعیت های زیاد سپاهان و عملکرد خوب خط 
دفاعی تیمش پاسخ داد: گفتم تیم بسیار خوبی را شکست دادیم که بازیکنان 
کردیم  سعی  اما  داشت  اختیار  در  را  توپ  مالکیت  سپاهان  دارد.  هم  خوبی 
موقعیت های زیادی به این تیم ندهیم. در نیمه دوم و پس از به ثمر رساندن گل 
در نیمه دوم سعی کردیم بازی را مدیریت کنیم، از خط دفاعی تیمم بسیار راضی 

هستم، دنبال 3 امتیاز بود و آن را به دست آوردیم.
مجیدی در خصوص اینکه آیا از شکل بازی تیمش رضایت دارد و اینکه آیا وقتی 
بازیکنانش را به زمین می فرستد به بازی زیبا اعتقادی دارد، گفت:  قبل از بازی 
هم گفتم ساختار استقلال به شکلی است که باید هجومی بازی کنیم اما از نفرات 
جوان استفاده می کنم برای اینکه تیم مان هجومی تر شود نیاز به زمان داریم. باز 
هم از بازیکن جوان استفاده خواهم کرد و به دنبال این هستیم فوتبال تهاجمی که 

در ذهن دارم اجرا کنیم. 
محرم نویدکیا:

به خاطر باخت به استقلال سرم را پایین نمی گیرم
سرمربی تیم فوتبال سپاهان گفت: تیم من مقابل استقلال عالی بازی کرد؛ در 
نیمه اول خیلی خوب بودیم و در نیمه دوم نیز روند خوبمان را ادامه دادیم اما شانس 

با ما یار نبود. 
»محرم نویدکیا« در نشست خبری پس از پایان بازی استقلال و سپاهان که با 
برتری یک بر صفر آبی پوشان تهرانی به اتمام رسید، اظهار داشت: تیم من عالی 
بازی کرد، در نیمه اول خیلی خوب بودیم و در نیمه دوم نیز روند خوبمان را ادامه 

دادیم اما شانس با ما یار نبود.
اما  یا 8 موقعیت خیلی خوب داشت  وی افزود: سپاهان مقابل استقلال 7 

نتوانست بهره لازم را از آن برده و در نهایت شکست خورد.
سرمربی سپاهان اضافه کرد: من نمی توانم از بازیکنانم ایراد بگیریم چرا که 
عملکر آنها خیلی خوب بود. فقط می توانم بگویم برخی اوقات باخت ها ارزشمند 

است.
نویدکیا افزود: امروز یکی از روزهایی بود که به خاطر باخت سرم را پایین نمی گیرم 
چون خوب بازی کردیم   و باید به آینده فکر کنیم. فوتبال خوبی بازی می کنیم که 
تماشاگران لذت بردند. نیاز به زمان داریم و باید از موقعیت هایمان هم بهتر استفاده 

کنیم.
سرمربی سپاهان گفت: من چند بازیکن خوب را از دست دادم و به جای آنها 
سه، چهار بازیکن گرفتم و سعی کردیم بازیکنانی به خدمت بگیریم که بتوانند جای 

بازیکنان جدا شده را پر کنند.
دزفولی کارشناس داوری: این بازی پنالتی نداشت

دیدار استقلال و سپاهان برای داور دردسر ایجاد نکرد
کارشناس داوری در مورد قضاوت داور بازی استقلال و سپاهان گفت: این بازی 
درگیری های فیزیکی زیادی داشت و به گونه ای نبود که برای داور دردسر ایجاد 

کند. 
هادی دزفولی در خصوص داوری دیدار استقلال و سپاهان اظهار داشت: در 
نیمه اول درگیری فیزیکی زیادی داشت و تعداد خطاها خیلی زیاد بود. بازی 
به گونه ای نبود که برای داور دردسر ایجاد کند. استقلال 15 یا 16 خطا کرد و 

سپاهان 11 خطا مرتکب شدند.
وی افزود: در دقیقه 15 بازیکن سپاهان قصد گول زدن داور داشت که بیژن 

حیدری به درست ادامه بازی اعلام کرد. 
دزفولی در خصوص صحنه دقیقه 56 که فرشاد احمدزاده با مدافع استقلال 
برخورد داشت و اعتراض به خطای پنالتی داشت گفت: در این صحنه تصمیم 
داور درست بود و خطایی رخ نداد به دلیل این که هر دو در موقعیت تنه به تنه 

قرار داشتند.
با مدافع استقلال در  نورافکن  کارشناس داوری در خصوص صحنه برخورد 
محوطه جریمه این تیم هم عنوان کرد: این صحنه شبیه سازی بود و خطایی 

صورت نگرفت.

هفته دهم لیگ برتر فوتبال؛

استقلال بازی بزرگ را برد و صدرنشین شد
مهدی رضایی*

سرمربی تیم ملی فوتسال: 
لیگ برتر ثبات ندارد؛ کار سختی در آسیا داریم

 سرمربی تیم ملی فوتسال گفت: سال های گذشته تیم های 
بسیار خوبی در لیگ حضور داشتند اما حالا می بینیم که 

لیگ برتر ثبات ندارد. 
خصوص  در  وگویی  گفت  در  ناظم الشریعه  سیدمحمد 
تغییر نسل تیم ملی ایران اظهار داشت:  بعد از هر دوره که 
در مسابقات شرکت می کردیم، تغییراتی به وجود آمد. بعد از 
جام جهانی 2016 هم تغییرات به وجودآمد اما سن بازیکنان 
هنوز خیلی بالا نرفته بود و می توانستند به تیم ملی کمک 
کنند. بعد از آن در هر تورنمنت که رفتیم، 2 بازیکن جوان 
به تیم اضافه شدند اما حالا با توجه به شرایطی که به وجود 
آمد، نیاز بود که این تغییر نسل شکل بگیرد. پیش از این هم 
می دانستیم که این اتفاق باید رخ دهد اما متاسفانه ظرفیت 

لیگ ما خوب نبود. 
برگزاری 2 دیدار تدارکاتی با ایتالیا

وی ادامه داد: قبل از جام جهانی یک سری بازیکنان جوان 
آماده کرده بودیم اما شرایط آوردگاه بین المللی به طور کامل 
متفاوت است. در حال حاضر چند جوان خوب را زیر نظر 

گرفتیم. هفته آینده هم 2 دیدار تدارکاتی با تیم ملی ایتالیا 
خواهیم داشت. تیم ملی فوتسال ایتالیا بهمن ماه مسابقات 
قهرمانی اروپا را دارد و با توجه به عدم حضور در جام جهانی و 

تغییر نسلی که داشتند، انگیزه های زیادی دارند.  
سرمربی تیم ملی فوتسال گفت: قبل از جام جهانی و در 
2 سال گذشته دیدار دوستانه خوب نداشتیم اما ایتالیا تیم 
بسیار خوبی است. فروردین ماه مقدماتی جام ملت ها و بعد 
از آن در شهریور هم مرحله نهایی قهرمانی آسیا را خواهیم 
داشت. فوتسال آسیا خیلی پیشرفت کرده و برای اولین بار 5 
تیم از این قاره در جام جهانی به دور بعد صعود کردند. به تیم 

های آسیایی نباید به چشم گذشته نگاه کنیم.  
داریم  زیاد  استعداد  می دانیم  کرد:  عنوان  ناظم الشریعه 
اما برنامه ریزی و امکانات مهم است که امیدوارم با دیدگاه 

جدیدی که در فدراسیون وجود دارد، به این مهم برسیم.   
وی در مورد لیگ برتر تصریح کرد: ثبات لیگ، خیلی بد 
شده است. سال های گذشته، تیم های بسیار خوبی داشتیم. 
ناراحت هستند،  آن  تیم در  نبود  از  تهران که همه  همین 

اما  آسیا هم شد،  قهرمان  که  را داشت  دریایی  تاسیسات 
سال بعد از بین رفت، بحث مدیریتی هم پشت این ماجرا 
هست. در بخش زیر ساخت، تهران یک سالن استاندارد برای 
برگزاری یک بازی خوب ندارد. ورزشگاه آزادی هم که بحثش 

فرق می کند و در اختیار فدراسیون نیست. 
سرمربی تیم ملی فوتسال افزود: خیلی از اتفاقات در آنجا 
رخ می دهد اما وقتی ما می خواهیم بازی در آنجا برگزار کنیم، 
نمی شود. بعد از جام جهانی 2016 تیم سوم جهان با تیم 
دوم می خواست بازی کند اما ما سالن نداشتیم. به سالن 
هندبال رفتیم که آن جا هم 2 رختکن مناسب ندارد و این 

موضوعات واقعا ناراحت کننده است. 
توقع از تیم ملی بسیار بالا رفته است

ناظم الشریعه درباره حواشی زیادی که برای تیم ملی به 
وجود می آید، گفت: همین حواشی که از داخل ایران در جام 
جهانی ایجاد شد، باعث شد، بازیکنان تمرکز خود را از دست 
بدهند. بازیکن با تجربه من در جام جهانی به من گفت که 
ای کاش بازی ها زودتر تمام شود تا برگردیم به خانه. همین 

الان هم می گویم که صعود ما به جمع هشت تیم نتیجه بسیار 
خوبی بود. توقع از تیم ملی بسیار بالا رفته و این به دلیل نتایج 

خوب سال های گذشته است. 
وی افزود: می گویند این تیم، بهترین تیم تاریخ فوتسال 
این شکل نیست. تیمی که زمان  به  اما اصلا  ایران است 
است.  رکورددار  مایلی کهن وجود داشت هنوز هم  محمد 
آمدند.  خوب  بازیکنان  از  بسیاری  هم  بعد  دوره های  در 
استعدادها پیدا می شوند اما باید حمایت شوند و حاشیه دور 

تیم ملی وجود نداشته باشد.  
سرمربی تیم ملی فوتسال تصریح کرد: چه من باشم یا 
نباشم، هر مربی ایرانی می تواند در تیم ملی موفق عمل کند. 
ایرانی ها مربیان بسیار خوبی هستند و باور کنید در فوتسال 
همه کاربلد هستند. اگر با برنامه پیش برویم بچه ها دوباره 
به مسیر افتخارآفرینی برمی گردند. ما با هزینه بسیار کمتر 
نسبت به رشته های دیگر می توانیم دل مردم را شاد کنیم. ما 
چرا نارحت هستیم؟ به دلیل اینکه نتوانستیم به جمع چهار 

تیم جهان راه پیدا کنیم. 

از  گروهی  دغدغه  بزرگترین  ساحلی  زمین  نداشتن 
مسیر  پیگیری  برای  قم  استان  ورزشکاران  و  هیات ها 

پیشرفت خود در ورزش حرفه ای است.
براساس این گزارش ،از بین نزدیک به 50 هیات ورزشی 
که هم اکنون در استان قم به فعالیت همگانی و قهرمانی در 
هر دو بخش آقایان و بانوان می پردازند، رشته های ساحلی 
در برخی از ورزش های تیمی و انفرادی قم وجود دارد اما 
همه آنها یک دغدغه مشترک دارند، اینکه در قم زمین 

ساحلی وجود ندارد.
ورزش قم زمین ساحلی ندارد 

رشته هایی نظیر والیبال، کبدی، کشتی، فوتبال، هندبال 
و حتی جدیدا رشته بدمینتون، ورزش هایی هستند که 
رشته ساحلی دارند، از قضا ورزشکاران ساحلی این رشته ها 
در قم بسیار زیاد و دارای استعداد و نبوغ بالا هستند اما 
مشکل تمام آنها نداشتن زمین مناسب ساحلی است است 
و هنوز هم برای رفع این مشکل چاره ای اندیشیده نشده 

است.
البته برخی ارگان ها مانند آتش نشانی به واسطه نیاز مبرم 
برای کارکنان خود به زمین ساحلی از این فضا برخوردار 
هستند اما حتی آتش نشانی هم از بی زمینی رشته های 
ساحلی استان قم خسته شده، بنابراین متولی ورزش در 
استان قم باید بیش از پیش به موضوع ایجاد زمین ساحلی 

برای رشته های ساحلی ورزش قم فکر کند.
نداشتن زمین ساحلی دغدغه بزرگ

 ورزش المپیکی
ساحلی،  ورزش های  در  قم  موفق  رشته های  از  یکی 

والیبال است که حتی در این رشته بازیکن ملی پوش دارد 
بازیکنان نخبه و مستعدی در تمام رده های سنی هر  و 
دو بخش آقایان و بانوان آن فعالیت می کنند، اما والیبال 
نیروی  و  بالا  از ظرفیت  ساحلی قم علیرغم برخورداری 

انسانی قابل توجه، زمین ساحلی ندارد.
اسماعیل بداقی مسوول کمیته والیبال ساحلی استان قم 
در این خصوص گفت: والیبال ساحلی یکی رشته جذاب 

المپیکی محسوب  و پرهیجان است که جزو رشته های 
می شود و بازی های قهرمانی آن در سطح قاره و جهان 
به شکل مرتب برگزار می شود و ایران در این رشته جایگاه 

بسیار خوبی دارد.
وقتی قمی ها برای تمرین در زمین ساحلی

 به کاشان می روند
وی ادامه داد: حتی رقابت های ساحلی در قالب لیگ 

توسط  خوب  بسیار  برنامه ریزی  یک  و  می شود  برگزار 
فدراسیون زمینه ساز رشد و توسعه این رشته شده، در قم 
نیز با توجه به حمایت های خوبی که توسط هیات والیبال 
استان صورت می گیرد، خوشبختانه والیبال ساحلی را به 
جایگاه خوبی رسانده ایم. مسوول کمیته والیبال ساحلی 
به  تیم  هفت  که  قبل  ماه  حتی  کرد:  اضافه  قم  استان 
نمایندگی از هیات قم آماده اعزام به مسابقات قهرمانی 
کشور می شدند، ما به دلیل اینکه زمین ساحلی نداشتیم 
ناگزیر به خارج از قم رفتیم و در شهر کاشان تمرینات خود 
را انجام دادیم که این برای یک استان با این ظرفیت در 

والیبال ساحلی، اصلا خوب نیست.
خاک نامطلوب تنها زمین ساحلی قم 

وی خاطرنشان کرد: همین الان تیم های والیبال ساحلی 
در  حضور  مهیای  مختلف  سنی  رده های  در  قم  بانوان 
پیکارهای قهرمانی کشور می شوند اما بانوان ما هم زمین 
ندارند، البته قبلا در مجموعه شهدای مدافع حرم پردیسان 
یک زمین داشتیم که خاک آن اصلا خوب نیست و بارها در 
اداره کل ورزش و جوانان پیگیری کرده ایم که هنوز اتفاقی 
نیافتاده است. بداقی عنوان کرد: اگر یک زمین ساحلی 
بسیار خوب توسط اداره کل ورزش و جوانان استان قم 
ایجاد شود، نه تنها والیبال، بلکه سایر رشته ها همچون 
کبدی، فوتبال، هندبال و دیگر رشته ها که ظرفیت این 
رشته را دارند از یک فضای خوب و مطلوب برای برگزاری 
استفاده  خود  ورزشکاران  و  تیم ها  تمرینات  و  مسابقات 
رویا  این  تحقق  شاهد  زود  خیلی  امیدوارم  که  می کنند 

باشیم.

 وقتی قمی ها برای تمرین به کاشان می روند؛

نداشتن »زمین ساحلی« دغدغه بزرگ ورزش قم 
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کارکرده همراه اول به شماره 09171670052 متعلق به مرحوم مهدی حسین پور 
ایسینی)ورثه مذکور(بازداشت شده است وبنابر درخواست وارده شماره 23066 مورخ 
1400/09/20 بستانکار پرونده خط همراه مذکور متعلق به مرحوم مهدی حسین پور 

ایسینی)ورثه مذکور(از طریق مزایده بفروش میرسد:
خط کارکرده همراه اول به شماره 09171670052  که قیمت فروش آن توسط 
اتحادیه صنف تعمیرکاران و فروشندگان تلفن ثابت و همراه قم به مبلغ 45/000/000 

ریال )چهل وپنج میلیون ریال( ارزیابی شده است و از طریق مزایده به فروش میرسد. 
روز شنبه مورخه  الی 12 ظهر  از ساعت 9 صبح  تلفن همراه مذکور  مزایده خط 
1400/10/11 در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( 
نبش کوچه 7-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم-اداره اجرای اسناد 

رسمی قم انجام می شود. 
ریال(  میلیون  وپنج  )چهل  ریال   45/000/000 پایه  مبلغ  از  مزایده 
مزایده  در  شرکت  شد.  خواهد  فروخته  پیشنهادی  قیمت  بالاترین  به  و  شروع 
به  ثبت  سپرده  حساب  به  کارشناسی  مبلغ  از  درصد  ده  پرداخت  به  منوط 
واریز  شناسه  با   IR 980100004076013207895693 شبا  شماره 
یا  خریدار  حضور  و  باشد  می   965108576100000002171323512006
نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت 
مبلغ فروش را ظرف 5 روز ازتاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره 
حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را 
به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب 
خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده 
تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. 
درضمن کلیه بدهیهای مربوط به خط مذکور و حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر 
مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیر نقدی با 
بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد وچنانچه 
روز مزایده مصاف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد،مزایده روز اداری بعد از تعطیل در 
همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول 

خواهد شد.)م الف 14747(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: 1400/09/24
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم - مهدی روزخوش
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دیاکو حسینی تحلیل گر سیاست خارجی: 

همه طرف ها به اندازه ایران و آمریکا به 
دنبال احیای برجام نیستند

 یک تحلیل گر سیاست خارجی گفت: به این علت که دو کشور از اساس با 
فلسفه های متفاوت وارد مذاکرات شده اند، نوع استدلال ها و نوع نگاه آن ها به 
موضوعات عمیقا با یکدیگر متفاوت است امکان دستیابی به درکی مشترک در 
زمانی که حتی پای یک میز نیز نمی نشینند بسیار سخت است. معتقدم قطعا 
این امکان وجود دارد که فقدان رابطه مستقیم میان ایران و آمریکا در تداوم این 

سوءدرک و سوءفهم عمیقی که طرفین از یکدیگر دارند، موثر باشد. 
دیاکو حسینی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی روند پیشرفت مذاکرات وین در دور 
هفتم و در پاسخ به این سوال که آیا با توجه به اختلاف نظری که در خصوص متن 
پیشنهادی ایران وجود دارد، می توان به ادامه مذاکرات و حصول توافق امیدوار بود، 
گفت: معتقدم تا امروز روشن شده که علت اختلافات بنیادین که در این مدت 
به وجود آمده چه بوده و چقدر امکان دارد طرفین در آینده نزدیک به این موانع 

غلبه کنند. 
اولین نکته این است که به نظر می رسد اساسا دو طرف ایران و آمریکا با همراهی 
اروپایی ها در دو فضای کاملا مختلف وارد مذاکرات شده اند؛ طرف ایرانی صرفا 
به دنبال این است که توافق برجام طبق متن صریح آن اجرا شود و طرف غربی 
همان طور که پیش از این نیز مشخص بود به دنبال این است که ایران تعهداتی را 
در خصوص تمدید برخی از محدودیت های هسته ای بپذیرد و همانطور که آقای 
بایدن روشن کرده بود، منظورشان این بود که ایران آماده باشد شروط و مطالبات 

آمریکا از برجام را که فراتر از موضوعات هسته ای است را محقق کند.
وی ادامه داد: ما می دانستیم که آقای بایدن بدون این مطالبات طبیعتا دشواری 
بسیار زیادی برای بازگشت به برجام خواهد داشت، البته ممکن بود ایشان آماده 
باشد که به توافق طبق همان موارد مندرج در آن برگردد مشروط بر اینکه ایران 
حداقل این آمادگی را داشته باشد که برای گفت وگوهای فراتر که به نگرانی های 
آمریکا رسیدگی می کند، پاسخ مثبت دهد. طبیعتا ایران آماده چنین شرایطی 
نیست و این موضوع نشان می دهد که دو کشور با دو نگاه کاملا متفاوت وارد 

مذاکرات شده اند.   
وی افزود: این را هم باید بگوییم که مطالبات ایران هم در دولت آقای رئیسی و 
تیم جدید هرچند در چهارچوب برجام اما مطالباتی بالا و سختگیرانه بود. البته 
ایران این حق را به طور طبیعی داشت که چنین مطالباتی داشته باشد. برخی 
از مطالباتی که ایران دستکم در ابتدا طرح کرده بود مقداری از چارچوب برجام 

خارج بود. 
من هنوز نمی دانم درخواست های ایران تا چه میزان به طور جدی در گفت وگوها 
مطرح شده ولی قطعا ایران هم در مذاکرات با موضعی حداکثری وارد شد. در 
نهایت به نظر می آید دو طرف بسیار از هم فاصله دارند و خیلی بعید است که 
شرایطی به وجود بیاید که در کوتاه مدت امکان دستیابی به توافق وجود داشته 
باشد چرا که اساسا فلسفه ورود دو کشور به مذاکرات با یکدیگر متفاوت است و این، 

کار را بسیار سخت خواهد کرد. 
این تحلیل گر سیاست خارجی همچنین در پاسخ به این سوال که با توجه به 
اینکه موضوع احیای برجام، تحریم های ایالات متحده و اقدامات متقابل ایران 
است و موضوع ارسال پیام توسط سایر طرفین امکان ایجاد سوتفاهم یا در مورد 
چین و روسیه مساله بازی با بلیط ایران را به وجود می آورد، آیا لازم نیست دو طرف 
بدون حضور سایر طرفین توافق، بطور دوجانبه با یکدیگر به گفت وگو بپردازند، 
گفت: به این علت که دو کشور از اساس با فلسفه های متفاوت وارد مذاکرات 
شده اند، نوع استدلال ها و نوع نگاه آن ها به موضوعات عمیقا با یکدیگر متفاوت 
نیز  میز  پای یک  که حتی  زمانی  در  به درکی مشترک  امکان دستیابی  است 

نمی نشینند بسیار سخت است.
 معتقدم قطعا این امکان وجود دارد که فقدان رابطه مستقیم میان ایران و آمریکا 
در تداوم این سودرک و سوفهم عمیقی که طرفین از یکدیگر دارند، موثر است. باید 
توجه کنیم که علاوه بر اینکه ممکن است برخی استدلال ها و گفتارها به اشتباه 
منتقل شوند و در نتیجه فهم موضوعات را برای طفین سخت تر کند، ممکن است 
انگیزه های جانبی هم تاثیر بگذارند و این مسائل رسیدن به تفاهم را سخت تر کند.   
وی افزود: ما نه تنها گفت وگوی مستقیم نداریم بلکه مذاکرات هم از طریق 
ترجمه انجام می گیرد، یعنی عملا یک گفت و گوی غیرمستقیم مضاعف در حال 
وقوع است و این مساله حتما می تواند در انتقال ناقص مفاهیم تاثیرگذار باشد. 
بنابراین من فکر می کنم انگیزه های سیاسی دیگری که در روابط چین و روسیه 
با آمریکا و نقش متفاوت اروپا که در این بین وجود دارد می تواند در این حوزه موثر 

باشد.
 باید توجه کنیم که هرچند برای همه کشورهای 1+4 احیای برجام اهمیت دارد 
ولی در عین حال هر کشوری منافع کاملا متفاوتی را در این مسیر دنبال می کند 
و منافع جنبی کاملا مختلفی را در پیامد احیای برجام برای خود تعریف می کنند. 
بنابراین نباید به این سادگی گمان کرد که آن ها هم به اندازه ایران و آمریکا به دنبال 

احیای برجام و رفع تحریم ها هستند. 
حسینی در پاسخ به این سوال که با توجه به فاصله هر دو کشور ایران و آمریکا 
از شرایط سال 2015 به این معنا که تحریم ها و فناوری هسته ای ایران به مراتب 
با سال امضای برجام متفاوت است، اساسا گذشت زمان بیشتر به ضرر کدامیک 
از طرفین و به نفع دیگری است، گفت:  واقعیت این است که اساسا گذر زمان در 
توافقی که عملا ارزش خود را برای طرفین آن از دست داده به نفع هیچ یک از 
طرف ها نیست چرا که هم در طرف آمریکا، ایران پیشرفت های هسته ای خود را 
ادامه خواهد داد و زمان گریز هسته ای را که در برجام پیش بینی شده بود، کاهش 
می دهد و برای ایران هم خوب نیست چرا که ما می دانیم که ممکن است اساسا 
اگر برجام احیا شود هم به علت تکرار شرایطی که در زمان ترامپ رخ داد، عمر 

کوتاهی داشته باشد. 
 وی ادامه داد: همچنین ما این را می دانیم که برای دو طرف هیچ جایگزین 
معقول و منطقی برای رسیدن به اهداف تعیین شده خود وجود ندارد. بنابراین 
در این وضعیت، زمان برای طرفین محدود است و اگر در مدت کوتاهی به توافق 
نرسند، تداوم عدم فهم مشترک می تواند در آینده هم زمان را برای طرفین تنگ تر 
کند و با تغییر فضای سیاسی در آمریکا، عملا رسیدن به توافق دشوارتر می شود.  

سخنگوی دولت با بیان اینکه رییس جمهور در چارچوب وعده های خود حرکت 
کرده و برای عمل به این وعده ها برنامه دارد، گفت: برنامه دولت، دادن وعده های 
احساسی و شعاری نیست تا اعتماد مردم بیش از این سلب نشود و تلاش دولت 
استفاده از همه ظرفیت های کشور به شرط سلامت، توانمندی و دغدغه مندی برای 

مردم است.
علی بهادری جهرمی روز سه شنبه در نخستین نشست خبری خود با تبریک با 
تاخیر روز پرستار گفت: قدردان زحمات این خانواده بزرگ و دلسوز  هستیم. آقای 

رییس جمهور دستور دادند برای مطالبات پرستاران اقدام جدی شود.
وی همچنین با تبریک هفته پژوهش ادامه داد: سعی دولت براین است حرکت 
دولت علم بنیان و پژوهش مدار باشد و رییس جمهور در دیدار دانشجویان بر لزوم 
تحول علم بنیان تاکید داشتند و در غیر اینصورت سلیقه ای خواهد بود و دوام 

نخواهد داشت.
سخنگوی دولت با اشاره به تقدیم لایحه بودجه 1401 کل کشور به مجلس اظهار 
کرد: جهت گیری دولت در بودجه، کمک و برنامه ریزی برای تحقق رشد 8درصدی 
است. فعال سازی و جلب مشارکت خصوصی- عمومی و مردم برای تحقق این رشد 
اقتصادی 8درصدی است دولت همه تلاشش را می کند تا مردم این رشد 8درصدی 

را رقم بزنند.
بهادری جهرمی یادآورشد: دولت سعی می کند با طراحی زیرساخت های لازم، 

شرایط را برای بخش خصوصی و دولتی فراهم کند.
رییس شورای اطلاع رسانی دولت با تشریح محورهای مهم بودجه اظهار کرد: اگر 
بخواهیم از دو محور اساسی در بودجه یاد کنیم، یکی خط قرمز قرار دادن هر گونه 
اقدام یا تصمیم تورمی است. دولت تلاش دارد بدون خلق پول، تورم را کاهش دهد 

و امکان فعالیت را برای فعالان بخش خصوصی فراهم کند.
سخنگوی دولت با اشاره به راه اندازی صندوق پیشرفت و عدالت و اهداف آن 
گفت: این صندوق سعی دارد در سطح ملی و استانی به تحقق رشد 8درصدی با 

مشارکت بخش خصوصی کمک کند.
وی ادامه داد: برای توسعه بخش خصوصی تخفیف مالیاتی برای همه بنگاه های 
تولیدی و کسب و کارهای خرد در نظر گرفته شد. همچنین سعی شد با تدابیر 
اصلاح مالیاتی، از فرارهای مالیاتی به ویژه از ماخذهایی که سهمی در تولید کشور 
ندارند، جلوگیری شود و درآمد مالیاتی بالایی هم محقق شود که این درآمد برای 

توسعه پروژه ها در نظر گرفته می شود.
 باید میان بانیان وضع موجود و دلسوزان تفکیک قائل شد

بهادری جهرمی در ادامه اولویت دولت را کار برای مردم و درگیر نشدن در مسایل 
حاشیه ای عنوان کرد و گفت: این دولت با روی باز از نقد دلسوزانه و تذکرات مردم 
و رسانه ها استقبال می کند و مورد بحث و بررسی قرار می دهد اگر جایی نیاز به 
اصلاح باشد، دولت اصلاح می کند اما باید بین بانیان وضع موجود و دلسوزان 

تفکیک قایل شد.
وی تصریح کرد: بانیان و حامیان وضع موجود باید پاسخگویان وضع موجود 
باشند . بدنه اجتماعی و خبرنگاران می توانند نقد داشته باشند اما بانیان باید پاسخ 

دهند.
سخنگوی دولت گفت: اولویت و اهتمام دولت پاسخگویی به ناقدان، مردم، 
اصحاب رسانه و نخبگان است اما بانیان وضع موجود باید پاسخگو باشند و این که 
بخواهند نقدی را مطرح کنند، نه تنها دولت، مردم هم این را برنمی تابند و طبیعی 

نمی داند.
 خزانه خالی نبود، مقروض بود

وی اضافه کرد: به طور خاص درباره بحث خزانه نه اینکه دولت اشاره بکند، 
نمایندگان مجلس هم گفتند که خزانه مقروض بود نه اینکه خالی باشد. من احتمال 
می دهم جناب آقای نوبخت به واسطه اینکه مدیریت خزانه با ایشان نبوده، احتمالًا 
منظورشان این بود که سازمان برنامه و بودجه تخصیص هایی را به این میزان صادر 

کرده است.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: دولت سیزدهم تعهدات متعددی را به طور 

منظم و ماهانه از گذشته تسویه می کند و بخشی از آن هم تخصیص هایی بوده که 
بدون وجود اعتبار لازم در خزانه صادر شده و در حقیقت به دولت آتی تکلیف واگذار 

شده است.
بهادری جهرمی با بیان اینکه تصور می کنم شاید اشتباه برداشتی در این زمینه 
وجود داشته باشد، گفت: توصیه می کنم آقای نوبخت از همکاران خودشان در 
دولت گذشته، جویا شوند که در اولین جلسه ای که در حضور رییس جمهور جدید 
تشکیل شد، مباحث آن جلسه پیرامون چه بود و وضعیت خزانه چگونه بوده است.

به نظرم پاسخ از آنجا روشن حاصل خواهد شد.
حمایت از تامین کالاهای اساسی رسالت دولت بوده و هست

وی همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص ارز ترجیحی گفت: رسالت و تکلیف 
دولت تامین کالاهای اساسی مثل گندم، برنج، آرد، روغن و ذرت و یا داروها و اقلام 
بهداشتی مورد نیاز برای مردم است و در این دوره روش این تامین متفاوت طراحی 

می شود.
سخنگوی دولت گفت: روشی که در گذشته برای تامین کالاهای اساسی در نظر 
گفته شده بود، اختصاص ارز ترجیحی بود. دولت به دنبال روشی بود که این تامین 
منابع یا اختصاص منابع به صورت شفاف تر بدون ایجاد زمینه های رانت، به نوعی به 

سمت قشر آسیب پذیر هدایت شود.
بودجه 1401  در  تدبیر  این  کرد:  اضافه  دولت  رسانی  اطلاع  شورای  رییس 
پیش تر  اساسی هر چه  کالاهای  تامین  که جبران هزینه های  پیش بینی شده 
می رود، به سمت حلقه های آخر نزدیک شود. این کاررانت را کاهش و شفافیت در 

توزیع را افزایش می دهد و توزیع عادلانه تر ای در تخصیص ایجاد خواهد کرد.
بهادری جهرمی با تاکید بر اینکه موضوع حمایت از تامین کالاهای اساسی هرگز 
حذف نمی شود، گفت: حمایت از تامین کالاهای اساسی رسالت دولت بوده و 
هست و شیوه تامین آن شفاف تر و غیررانتی می شود. به همین منظور منابع لازم 
در بودجه برای تامین آن در نظر گرفته شده که به روش های مختلف به سمت 

حلقه های آخر در 1401 توزیع خواهد شد.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره فعال شدن دیپلماسی اقتصادی دولت 
اظهار کرد: 100 روز زمان برای به نتیجه رسیدن برنامه ها، زمان کوتاهی است. اما 
در این مدت شاهد تحول بسیار بودیم. حضور و عضویت در سازمان شانگهای و 
حضور در اجلاس اکو و انعقاد قرارداد سواپ گازی از دستاوردهای بسیار خوب در 

این چند ماه است.
268 میلیون دلار سرمایه خارجی جذب شده است

رییس شورای اطلاع رسانی دولت اظهار کرد: همچنین در راستای تعامل خوب 
با کشورهای همسایه شاهد آزادسازی ارزهای زیادی از بخش های دولتی بودیم. 
علاوه بر این 175 طرح سرمایه گذاری خارجی به ارزش 3.3 دهم میلیارد دلار 
از 21 کشور در سازمان سرمایه گذاری مصوب و تاکنون 268 میلیون دلار جذب 

سرمایه گذاری خارجی محقق شده است.
بهادری جهرمی با بیان اینکه رییس جمهور در چارچوب وعده های خود حرکت 
کرده و برای عمل به این وعده ها برنامه دارد، گفت: برنامه دولت، دادن وعده های 
احساسی و شعاری نیست تا اعتماد مردم بیش از این سلب نشود و تلاش دولت 
استفاده از همه ظرفیت های کشور به شرط سلامت، توانمندی و دغدغه مندی برای 

مردم است.
سخنگوی دولت با اشاره به اقدامات دولت در حوزه پژوهش اظهار کرد: درباره 
یک درصدهزینه اجرایی در خصوص پژوهش، یکی از برنامه های دولت هدایت این 
منابع برای رفع مشکلات واقعی کشور است و سامانه نیازهای دستگاه های اجرایی 
به همین منظور تهیه شد و تخصیص اعتبار با شرط صحت سنجی این نیازها در 

سامانه است.
وی با اشاره به اقدامات دولت برای کنترل قیمت میوه و آجیل شب یلدا گفت: 
دولت از همین الان برای میوه شب عید نشست برگزار کرد. در این جلسه نمایندگان 
اصناف حضور داشتند و وزارت جهاد و اتحادیه اصناف مکلف شدند به صورت 
مشارکتی برای تامین میوه شب عید و همچنین قیمت خرمای ماه رمضان برنامه 

ریزی کنند.
 سخنگوی دولت در ادامه گفت: با توجه به سال خشک آبی در محصولاتی مانند 

آجیل هم محدودیت خواهیم داشت و به همراهی مردم نیاز داریم.
روایت ایران از مذاکرات وین صحیح است

بهادری جهرمی با ارائه روایت شفافی از گفت و گوها در وین گفت: از اول هدف 
ظالمانه  تحریم های  بود.  روشن  کاملا  مذاکرات  از  اسلامی  جمهوری  برنامه  و 
وغیرقانونی علیه مردم ایران وضع شد و دولت های ما به ویژه دولت سیزدهم نسبت 
به لغو و برداشتن این تحریم ها کاملا جدی است. چون این اقدام را سلب حقوق 

حقه مردم ایران می داند.
بر  استمرار  بودند  تحریم ها  ادامه داد: طرفهای غربی که واضعان همین  وی 
ادامه  تحریم دارند و ما هر روز شاهد افزودن موارد تحریمی هستیم. طبیعی است 
طرف هایی که میز مذاکره و توافق را ترک می کنند، علاقه ای به روایتگری صحیح 
از میز مذاکره ندارند و از هر گونه ابزار برای ارائه اظهارات نادرست کوتاهی نخواهند 
کرد. شاهد هستیم که روایت های جلسات تحریف می شود طوری که مقام ارشد 

روسی از تحریف حرف های خود گلایه کرد.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: ایران روایت صحیح از مذاکرات دارد که از دکتر 

باقری تشکر می کنم که سعی می کند واقعیت ها را به مردم منتقل کنند.
رییس شورای اطلاع رسانی دولت در پاسخ به این سوال که اقدامات تروییکای 
اروپایی در راستای تغییر ریل گذاری مذاکرات و تشدید فشار بر ایران با طرح اتهام 
خواسته های فرابرجامی است، گفت: طرف های غربی اگر به دنبال برداشتن رفع 

تحریم باشند، مذاکرات هم موفقیت آمیز خواهد بود.
وی ادامه داد: همه پیشنهادهای تیم مذاکره کننده ما در چارچوب مذکرات قبلی 
است. ایران کشوری نبود که از توافق قبلی خارج شد. همه اقدامات و پیشنهادات 
در چارچوب همان مذاکرات قبلی است هدف گیری مشخص آن هم لغو همه 
تحریم هاست. اگر طرف های غربی نسبت به رفع تحریم ها اراده جدی نشان دهند، 

حتما توافق انجام می شود.
دولت به دنبال قیمت گذاری دستوری نیست 

سخنگوی دولت درباره افزایش خودرو گفت: در خصوص صنعت خودرو در چهار 
جلسه ستاد تنظیم بازار به اشکالات صنعت خودرو پرداخته شد.

وی افزایش عرضه خودرو، با هدف کنترل قیمت خودرو از سوی بازار را یکی از 
برنامه های مهم دانست و تاکید کرد: با متناسب سازی عرضه و تقاضا بازار به تعادل 

می رسد.
بهادری جهرمی با تاکید بر اینکه دولت به دنبال قیمت گذاری دستوری نیست، 
گفت: البته در همین راستا پیش شرط هایی برای خودرو سازان به منظور افزایش 

عرضه خودرو در بازار و بهبود کیفیت خودروها در نظر گرفته شده است. 
رییس شورای اطلاع رسانی دولت ادامه داد: نگاه دولت این است که خودروسازها 
به سمت فضای رقابتی بروند. تا زمانی که قیمت گذاری دستوری باشد رقابت شکل 
نمی گیرد و  باید به تدریج با افزایش عرضه و نزدیک کردن عرضه و تقاضا این قیمت 

گذاری دستوری کاهش پیدا کند.
بهادری جهرمی در پاسخ به این پرسش که با توجه به دستور رییس جمهور چرا 
شاهد افزایش قیمت 18درصدی خودروها بودیم، گفت: دستور رییس جمهور 
طبیعتا این نبود که قیمت خودرو هرگز در هیچ دوره ای افزایش پیدا نکند بلکه 
فرایند قانونی برای افزایش قیمت باید مشخص شود و مصوبه ستاد تنظیم بازار برای 

افزایش اخذ می شد که این اقدام انجام نشده بود
انباشته  زیان  جبران  برای  ضرورتی  خودرو  قیمت  افزایش  اینکه  بیان  با  وی 
خودروسازی بود، گفت: این امر البته مشروط به این بود که آورده آن برای مردم 
ملموس باشد و اینکه خودرو در اختیار دلال یا سوداگر قرار نمی گیرد. در این راستا 
برای عرضه تدابیری اندیشیده شد تا شاهد رسیدن خودرو به دست مصرف کننده 

واقعی باشیم.
رییس شورای اطلاع رسانی دولت درباره برنامه دولت برای کنترل قیمت ارز 
گفت: در زمینه ارز جلسات متعددی با حضور معاون اول رییس جمهور و نماینده 

دادستانی تشکیل و اقدامات متعدد از جمله بازداشت اخلالگران ارز انجام شد.
افزایش  تومانی شاهد  ارز 29 هزار  با  اینکه چرا  به  پاسخ  بهادری جهرمی در 
100 مبلیونی خودرو و دست بردن به جیب مردم هستیم، گفت: سهامداران 
خودروسازان هم مردم هستند. باید دید حق و عدالت چیست. با نرخ تورم موجود 
در کشور نمی توان انتظار داشت کالایی با افزایش قیمت مواجه نشود و به همین 

دلیل با افزایش قیمت خودرو در ستاد براساس نرخ تورم بخشی موافقت شد.
 وی اضافه کرد: پراید دو سال است روی خط تولید نیست و بحث افزایش قیمت 

روی خودروهایی است که در خط تولید هستند.
تریبون های عمومی جای مطرح کردن مشکلات نیست

سخنگوی دولت درباره نشست سران قوا که به طور مرتب در این دولت برگزار 
می شود اما خبری از جزییات آن منتشر نمی شود، گفت: نشست سران قوا برای 

همدلی بیشتر میان مسئولان عالی کشور است.
وی با بیان اینکه نباید دیدگاه های متفاوت و اختلافات احتمالی میان مردم و 
در رسانه توسط مسئولان طرح شود، ادامه داد: دیدگاه های کارشناسی در این 
جلسات مورد بحث و بررسی قرار می گیرد و شاید مباحث در این جلسات قابلیت  
انتشار نداشته باشد. البته این خوب است که سران قوا نتایج این جلسات را به مردم 

اعلام کنند.
بهادری جهرمی با اشاره به مباحث کارشناسی مطرح شده نشست های قبلی 
سران قوا در تریبون های عمومی تاکید کرد: تریبون های عمومی نباید محل مطرح 

کردن مشکلاتی باشد که می توان آنها را در جلسات مطرح کرد.
وی اصلی ترین دستاورد این نشست ها را طرح مباحث تخصصی  در جلسات و 

اتخاذ مسیر روشن برای حل مشکلات اقتصادی کشور عنوان کرد.
بهادری جهرمی درباره پیام های مثبت از برخی کشورهای خلیج فارس و اینکه 
آیا بهبود روابط را به نتیجه رسیدن برجام منوط کردند، گفت: حوزه دیپلماسی 
خارجی به ویژه کشورهای همسایه موفقیت های بسیار داشته و فعالیت های تجاری 

با تاجیکستان در این مدت سه برابر شده است.

سخنگوی دولت:

نمی خواهیم با وعده های شعاری احساسات مردم را جریحه دار کنیم 

 مذاکره کننده ارشد جمهوری اسلامی ایران گفت: اگر طرف  مقابل اراده جدی و آمادگی 
عملی برای اجرای همه تعهداتش طبق برجام را داشته باشد، ظرف مدت کوتاهی قادر 

خواهیم بود که به یک توافق مورد قبول دو طرف برسیم. 
علی باقری کنی در گفت وگویی بیان داشت: آن چیزی که ما روی آن در این گفت وگوها 
تاکید داریم و از قبل هم توسط رئیس جمهوری جمهوری اسلامی ایران و دیگر مقام های 
ارشد روی آن تاکید شده است، این است که در مذاکرات وین اولویت اصلی ما رفع همه 
تحریم های غیرقانونی و ظالمانه است که علیه ملت ایران طی سال های گذشته اعمال شده 
است. وی افزود: تحریم هایی که علیه ملت ایران اعمال و باز اعمال شده است در مغایرت و 
تضاد با قوانین بین المللی، مقررات بین المللی، اصول بین المللی و همچنین مغایر با توافق 
بین المللی موسوم به برجام است و با قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل هم مغایرت 
دارد. باقری کنی در بخشی از این کفت و گو تاکید کرد: آنچه مشخص است از نظر ما این 
است که هر تحریمی که مغایر با برجام است باید فورا برداشته شود خواه این تحریم ها در دوره 
اوباما اعمال شده باشد یا ترامپ یا بایدن، همه آنها باید برداشته شوند. این موضوع شامل همه 
تحریم هایی می شود که مرتبط با برجام می شود. آنها هم باید رفع شود. بر همین اساس، همه 
تحریم هایی که در کارزار موسوم به فشار حداکثری اعمال شدند هم باید برداشته شوند چرا 
که آنها مرتبط با برجام بوده اند. این دیپلمات ایرانی اضافه کرد: علاوه بر جمهوری اسلامی 
ایران، دیگر کشورهای گروه 1+4 و حتی دولت جدید ایالات متحده همه بر سر این موضوع 
اتفاق نظر دارند و اذعان دارند که دولت قبلی ایالات متحده اقدام غیرقانونی در خروج از 
برجام انجام داد و به همین دلیل دولت جدید، دولت بایدن می خواهد از این اقدام اشتباه 

برگردد و می خواهند به توافق 2015 برگردند.
وی در پاسخ به سووالی درباره پیش نویس ارائه شده از سوی ایران در مذاکرات جاری گفت: 
در جریان شش دور مذاکرات در وین در نهایت دو طرف متونی را ترسیم کردند، چند متن را 
ترسیم کردند که دو متن آن مربوط به رفع تحریم ها بود و همچنین تعهدات هسته ای ایران. 

خوب در ایران انتخابات ریاست جمهوری برگزار شد و یک دولت جدید به قدرت رسید؛ دولتی 
با رویکرد و اولویتی جدید در حوزه های مختلف از جمله حوزه سیاست خارجی بر سر کار 
آمد. طبیعی بود که دولت جدید ملاحظاتی درباره متون تهیه شده در بیستم ژوئن سال 
جاری داشته باشد و بخواهد موضع و ملاحظات خودش را در سند مربوط به پیش نویس 
مربوط به رفع تحریم ها و تعهدات هسته ای جمعبندی شده در تاریخ 20 ژوئن 2021 داشته 
باشد. این دیپلمات کشورمان توضیح داد: در یکی از پیش نویس های 20 ژوئن که مربوط به 
تعهدات هسته ای ایران بود، اختلافات زیادی بین دو طرف وجود داشت و متن پیش نویس 
مربوط به تعهدات هسته ای پر از پرانتز )جای خالی( بود که نشان دهنده تفاوت رویکرد بین دو 
طرف بود. باقری گفت: تغییراتی که توسط تیم ایرانی روی متن مربوط به تعهدات هسته ای 
اعمال شد کمتر از تفاوتها و اختلافاتی است که در متن اولیه سند 20 ژوئن وجود داشت. 
از ابتدای مذاکرات نهم نوامبر )دور جدید مذاکرات در وین در دولت آقای رئیسی( دیدارها و 
نشست های متعددی در سطوح فنی و کارشناسان ارشد سیاسی انجام شد تا درباره هر دو 
پیش نویس صحبت شود. طی روزهای گذشته نشست های زیادی درباره گروه کاری تعهدات 
هسته ای انجام شد تا اختلافات را شناسایی کند ...تا تعداد اختلافات را کاهش داده و کم 
کند. بر همین اساس، همچنان گفت وگوها بین دو طرف در جریان است تا مساله اختلافات 
را نهایی کنند تا وارد آن مرحله ای شویم که بتوانیم این اختلافات را برطرف کنیم و طی 

روزهای اخیر پیشرفت خیلی خوبی حاصل شده است
همه تحریم های مرتبط با برجام باید رفع شود 

وی درباره ادعای طرف های غربی مبنی بر خرید زمان از سوی ایران هم بیان داشت: ما در 
حال حاضر با دو محیط و فضا مواجه هستیم. یکی از این محیط ها محیطی است که در درون 
اتاق های گفت وگو اتفاق می افتد و دیگری محیطی که در بیرون از اتاق مذاکرات وجود دارد. 
باقری اضافه کرد: درون اتاق مذاکرات طرف های مشخصی حضور دارند که در حال مذاکره 
هستند و مشخص است که آنها چه طرفی هستند. اما بیرون از اتاق مذاکرات، مشخص 

نیست که چه هویت هایی حضور دارند و آنها دارند چه کاری انجام می دهند. همان موجود 
تنش زایی که تاسیسات هسته ای ایران را در عملیاتی تروریستی و حملات تروریستی هدف 
قرار داده است، همان موجود در تلاشی جدی برای ایجاد موانع در برابر حصول پیشرفت در 
مذاکرات است. این موجود علاوه بر تلاش برای مسموم کردن فضای مذاکرات در خارج از 
اتاق مذاکرات، امیدوار است که بتواند یک فضای غیرسازنده در داخل اتاق مذاکرات ایجاد 
کند. این دیپلمات ایرانی درباره طرح جایگزین طرف های غربی در صورت کارساز نبودن و 
موفق نشدن مذاکرات در وین نیز گفت: این موضوع بسیار روشن است صهیونیست ها به 
صورتی جدی در تلاش هستند که تاثیری منفی، غیرسازنده و مخرب روی فضای موجود 
در داخل اتاق مذاکرات بگذارند. همانطور که قبلا گفتم آنها در بیرون از اتاق مذاکرات در 
تلاش برای ایجاد جو منفی و مخرب هستند. برای همین هم مقام های رژیم صهیونیستی 
در تلاش برای تسریع این نقش به برخی از بازیگرانی هستند که شاید در درون اتاق مذاکرات 
اثر بگذارند. برخی از این بازیگران رفتاری متناقض دارند. از یک طرف آنها می گویند که ما 
در حال مذاکره برای احیای توافق )برجام( و بازگشت ایالات متحده به توافق هستیم و از 
سوی دیگر، آنها یا مقاله  یا یادداشت های مشترک با آن موجود نامشروع منتشر می کنند یا در 
دیدارهای طولانی مدت با آنها شرکت می کنند تا مذاکرات را از بین ببرند یا موانعی جدی بر 
سر حصول پیشرفت در مذاکرات ایجاد کنند. باقری در پاسخ به سوالی درباره رفتارها و مواضع 
متناقض دولت جو بایدن که به رغم ابراز تمایل برای بازگشت به برجام، تحریم های جدیدی 
را در حین مذاکرات اعمال می کند گفت: ما هم معتقد هستیم که این یک رفتار متناقض و 
دوگانه ایالات متحده  است و ما اعتقاد داریم که دولت ایالات متحده باید درباره رفتارشان 
توضیح دهد. هنوز درباره موضوع تحریم ها و برداشتن تحریم ها، فرایند جدی مذاکرات برای 
برداشتن تحریم ها شروع نشده است. وی گفت: البته چند پیش نویس بین دو طرف رد و بدل 
شده است اما آنچه مشخص است از نظر ما این است که هر تحریمی که مغایر با برجام است 
باید فورا برداشته شود خواه این تحریم ها در دوره اوباما اعمال شده باشد یا ترامپ یا بایدن، 

همه آنها باید برداشته شوند. این موضوع شامل همه تحریم هایی می شود که مرتبط با برجام 
می شود. آنها هم باید رفع شود. بر همین اساس، همه تحریم هایی که در کارزار موسوم به فشار 

حداکثری اعمال شدند هم باید برداشته شوند چرا که آنها مرتبط با برجام بوده اند.
ایران هیچ فعالیت محرمانه و مخفی هسته ای ندارد 

مذاکره کننده ارشد ایران درباره ادعاهای غربی ها و متحدان رژیم صهیونیستی پیرامون 
ماهیت برنامه هسته ای ایران اظهار داشت: همه فعالیت های هسته ای ایران در چارچوب 
ان پی تی و توافقات پادمانی انجام می  شود و تمام فعالیت های هسته ای ایران به صورت جامع 
تحت بازرسی آژانس بین المللی انرژی اتمی قرار دارد. ایران هیچ فعالیت محرمانه و مخفی 
هسته ای ندارد. اقدامات هسته ای که در حال حاضر ایران در حال انجام دادن است، دقیقا 
منطبق با برجام است چرا که پاراگراف 26 و 36 برجام به ایران این حق را داده است که در 
صورت عدم پایبندی طرف مقابل به تعهداتش، ایران فعالیت های خود را به صورت کامل یا 
جزئی به تعلیق دربیاورد. وی افزود: ما قبلا اعلام کردیم که اقدامات ما اقدامات جبرانی است 
و ما فعالیت هاتی هسته ای خودمان را یک سال بعد از خروج ایالات متحده از توافق هسته ای 
آغاز کردیم. هر زمان که ایالات متحده تحریم های غیرقانونی علیه ایران را برداشتند، زمینه 
برای آغاز بازگشت فعالیت های جبرانی ایران هموار خواهد شد. باقری در پاسخ به این سوال 
که ایران چگونه می تواند درباره اینکه آمریکا واقعا تحریم ها را برمی دارد، راستی آزمایی کند 
گفت: درباره موضوع ضمانت و راستی آزمایی اختلاف نظرهای وجود دارد، این موضوعات 
چیزی است که هنوز اختلافات درباره آنها رفع نشده و باید در جریان مذاکرات این اختلافات 
حل شود. مذاکره کننده ارشد ایران درباره بزرگترین مانع بر سر اینکه برجام به صورت کامل 
توسط همگان اجرا شود، بیان داشت: به نظر من اگر طرف  مقابل اراده جدی داشته باشد و 
آمادگی عملی برای اجرای همه تعهداتش طبق برجام بدون هر گونه استثنا را داشته باشد، 
در آن صورت من واقعا معتقدم که ظرف مدت کوتاهی ما قادر خواهیم بود که به یک توافق 

مورد قبول دو طرف برسیم.

باقری کنی مذاکره کننده ارشد ایران:

 توافق وین در گرو اراده جدی طرف مقابل است
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هر کس برای بر آوردن نیاز بیماری بکوشد ، چه 
آن را برآورده سازد و چه نسازد ، مانند روزی که از 

مادرش زاده شد ، از گناهانش پاك می شود .

چهارشنبه -24 آذر ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5412

کتاب من لایحضره الفقیه ج 4 ص 16

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به فوت یک بیمار کرونایی در 24 ساعت منتهی به بیست 
و سوم آذر ماه جاری گفت: 15 بیمار بدحال کرونایی در مراکز درمانی این استان بستری هستند. 
به گزارش عصر سه شنبه دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر در گفت و گویی، بیان کرد: در 
این مدت 24 بیمار با علائم مشکوک به کرونا پذیرش و 17 نفر بستری شدند، همچنین 27 بیمار 
نیز با بهبودی از بیمارستان ترخیص شدند.وی با بیان اینکه 96 بیمار در مراکز درمان کرونایی قم 
بستری هستند، اضافه کرد: از 186 تست روزانه کرونا 11 مورد در شبانه روز گذشته مثبت گزارش 
شده است.قدیر در پایان عنوان کرد: تاکنون یک میلیون 420 هزار و 454 دُز واکسن به مردم این 
استان تزریق شده است.وضعیت کرونایی قم که از 23 تیرماه امسال به رنگ قرمز، از 20 شهریورماه 
به رنگ نارنجی و از 30 مهرماه به رنگ زرد درآمده بود، از روز پنجم آذرماه جاری به رنگ آبی درآمد.

بخشودگی دو برابری جرائم رانندگی فقط تا پایان دی ماه 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: بر اساس مجوز مجلس 
شورای اسلامی، در سال 1400 جریمه ها براساس پایه حساب شده و دو برابر جرائم بخشوده 
مي شود. سرهنگ غلامرضا صدفی بیان داشت: بر اساس مجوز مجلس شورای اسلامی، در سال 
1400 جریمه ها براساس پایه حساب شده و دو برابر جرائم بخشوده می شود، بنابراین رانندگان 
فقط تا پایان دی ماه فرصت دارند و از بهمن ماه قطعا جریمه ها با لحاظ دو برابری اعمال خواهند 
شد.وی با اشاره به امکان تقسیط جریمه ها افزود: رانندگان با مراجعه به سایت راهور 120 مي 
توانند از این امکان استفاده کنند.رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم خاطر نشان کرد: با 
توجه فرصت اندک باقی مانده از بخشودگی دو برابری جرائم ،شهروندان می توانند از این فرصت 

استفاده کنند.

تکذیب ادعای غنی سازی 90 درصد در ایران 
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: ایران خارج از چارچوب ها اقدامی نکرده و اتهامات در خصوص 
غنی سازی 90 درصد کذب است. محمد اسلامی در خصوص حاشیه سازی برای فعالیت های 
صلح آمیز هسته ای و ادعای غنی سازی 90 درصد در ایران افزود: این مورد کذب است و این 
اتهامات نخ نما شده ای است که به ویژه دشمنان و جریان صهیونیستی این ها را به کشور ما نسبت 
می دهند. وی  در گفت وگو با صدا و سیما ادامه داد: ایران با ضابطه آژانس کار می کند و آژانس بین 
المللی انرژی اتمی بر کلیه فرآیندهای ما مطابق قوانین و مقررات نظارت دارد و به هیچ وجه ما خارج 

از چارچوب اقدامی نکرده و صورت نخواهیم داد.

چورود اومیکرون به کشور قطعی است 
ابراهیم قادری رئیس اداره مراقبت از بیماری های واگیر وزارت بهداشت درباره ورود جهش جدید 
کرونا به کشور گفت: ویروس کووید 19 مستعد جهش است و امیکرون هم یکی از جهش هایی 
است که دیر یا زود به کشور ما می رسد. دو آزمایشگاه در سطح کشور برای ارزیابی ژنتیکی جهش 
امیکرون فعال هستند و در موارد خاص ما بررسی می کنیم که این ویروس وارد کشور شده است یا 
خیر.او افزود: وارد شدن جهش امیکرون به کشور قطعی بوده و بعید است که این جهش از ویروس 

به کشور خاصی وارد نشود.

مدیرعامل سازمان قطارشهری قم تشریح کرد:

آخرین وضعیت تأمین تابلوهای برق 
پروژه مترو 

مدیرعامل سازمان قطارشهری قم با اشاره به تست تحویل گیری تابلوهای 
برق ناویژه گفت: زیرساخت های لازم برای نصب تابلوها در ایستگاه ها آماده شده 

است.
پروژه  برق  تابلوهای  تأمین  وضعیت  آخرین  به  اشاره  با  درویشی  منصور 
در  نصب  برای  ناویژه  برق  تابلوهای  گیری  تحویل  تست  داشت:  اظهار  مترو 

ایستگاه های کشاورز و شهید مطهری پروژه مترو قم انجام شد.
وی تعداد این تابلوهای برق را 32 عدد دانست و خاطرنشان کرد: 16 تابلو 

برق در ایستگاه کشاورز و 16 عدد در ایستگاه شهید مطهری نصب می شود.
و  کنترلی  نقش  تابلوها  این  کرد:  بیان  قم  قطارشهری  سازمان  مدیرعامل 
حفاظتی در سیستم برق رسانی عمومی ایستگاه ها شامل روشنایی، پمپ ها، 
اگزوز فن ها و… دارند و تست های این تابلوها مطابق استانداردهای موجود با 

موفقیت انجام شد که در حال تحویل گیری در پروژه مترو قم است.
در  تابلوها  نصب  برای  لازم  زیرساخت های  و  کابل کشی ها  وی،  گفته  به   
ایستگاه ها آماده شده که به محض ورود به محل ایستگاه ها، عملیات نصب آغاز 

می شود.
تابلوها گفت: شرکت تولیدکننده رزومه قابل  درویشی در خصوص کیفیت 
قبولی در حوزه تولید تابلوهای برق مترویی دارد و همچنین قطعاتی که در تهیه 

این تابلوها استفاده شده از برندهای معتبر جهانی است.

آتش زر مشاور شهردار قم مطرح کرد :

لزوم افزایش دسترسی ها به پارکینگ 
ضلع شرقی حرم مطهر

مشاور شهردار قم، افزایش دسترسی به پارکینگ پروژه ضلع شرقی حرم مطهر 
را برای جلوگیری از پس زدگی ترافیک در طرح های سرمایه گذاری این پروژه لازم 

دانست.
حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمد آتش زر در جلسه بررسی پروژه ضلع 
شرقی حرم مطهر، اظهار داشت: به هر میزان که در این پروژه پارکینگ احداث 
شود، بازهم در زمان اوج گیری ترافیک و مناسبت های ملی و مذهبی با کمبود 

پارکینگ روبه رو خواهیم شد.
مشاور شهردار قم با اشاره به ویژگی های ضلع شرقی حرم مطهر و نزدیکی 
آن به حرم مطهر و جذابیت های بالا برای شهروندان و زائران ورودی به قم، ابراز 
کرد: برای جلوگیری از پس زدگی پارکینگ در ضلع شرقی باید دسترسی های 
بیش تر شود. آتش زر، نیاز آینده شهر قم به پارکینگ را قطعی دانست و گفت: 
باید تلاش شود از بالاترین ظرفیت این پروژه برای افزایش سلول های پارکینگ 

استفاده شود.
گفتنی است در این جلسه همچنین سرمایه گذار احتمالی این پروژه از برنامه 
خود برای ایجاد 12 هزار متر فضای تجاری، 24 هزار مترمربع کاربری اقامتی و 
3 هزار مترمربع فضا و کاربری خدماتی در پروژه ضلع شرقی حرم مطهر خبر داد 

و از ایجاد 1202 سلول پارکینگ به ازای ساعت در این طرح تأکید کرد.
به گفته سرمایه گذار احتمالی این پروژه، با برخی تغییرات امکان ایجاد 3 تا 5 

هزار سلول پارکینگ نیز در پروژه ضلع شرقی حرم مطهر وجود خواهد داشت.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهرقم  مطرح کرد:

حمایت شهرداری قم
 از سرمایه گذاران دارای اهلیت

حداکثری  پارکینگ  برای  بستر  ایجاد  شهرقم،  اسلامی  شورای  سخنگوی 
با  مشارکت  از  قم  شهرداری  هدف  مهم ترین  را  مطهر  حرم  شرقی  ضلع  در 

سرمایه گذاران دانست.
محسن محرری در جلسه بررسی پروژه ضلع شرقی حرم مطهر، ویژگی های 
این پروژه را موردتوجه قرار داد و اظهار داشت: شهرداری قم از سرمایه گذاران 

دارای اهلیت در اجرای پروژه های شهرداری حمایت و استقبال می کند.
مطالعاتی  طرح های  کرد:  اضافه  قم  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
سرمایه گذاری در رابطه با پروژه ضلع شرقی حرم مطهر باید کاملًا منطبق با واقع 
باشد. به باور وی، هدف اصلی شهرداری قم در پروژه ضلع شرقی حرم مطهر، 
افزایش حداکثری ظرفیت های پارکینگ است و شهرداری در این طرح به دنبال 

مسائل تجاری و درآمدزایی نیست.
محرری تأکید کرد: امکان ایجاد 3 هزار پارکینگ جدید در ضلع شرقی حرم 

مطهر از مباحث مهمی است که باید به صورت دقیق کارشناسی شود.
عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه با راه اندازی و تکمیل پارکینگ ضلع 
شرقی حرم مطهر، تقاضای سفر به بست شرقی حرم سوق خواهد یافت ابراز 
داشت: با این اقدام به تدریج از حجم پارکینگ های حاشیه ای کاسته خواهد 

شد.
وی ابراز کرد: در محدوده بلوار پیامبراعظم)س( مجوز احداث 4 هتل 5 ستاره 

صادرشده است تا بخشی از نیازهای اقامتی زائران ورودی به قم برطرف شود.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

تکمیل سیستم روشنایی
 بلوار شهید آوینی

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از تکمیل سیستم روشنایی بلوار شهید آوینی 
با اعتباری بالغ بر 7 میلیارد ریال خبر داد.

شهید  بلوار  روشنایی  سیستم  تکمیل  به  اشاره  با  مقدم  اصفهانیان  مهدی 
آوینی اظهار داشت: در راستای افزایش ضریب ایمنی، افزایش امنیت فضاهای 
عمومی، بهبود وضعیت تردد و کاهش خطرات احتمالی در این بلوار اقدام به 
تجهیز 55 پایه روشنایی در محل پروژه شده که فاز نخست آن به پایان رسیده 
است. به گفته وی، با توجه به بازگشایی مجدد باغ پرندگان و مجاورت باغ موزه 
دفاع مقدس و انقلاب اسلامی با این مجموعه و همچنین قرار گرفتن  بوستان 
1000 هکتاری در این مسیر، بدیهی است که شهروندان و مراجعه کنندگان 
بیشتری در این محل حضور خواهند یافت. مدیر منطقه چهار شهرداری قم 
افزود: رویکرد منطقه چهار در برابر کاهش خطرات احتمالی اقدامی پیشگیرانه 
بوده و در سال گذشته بیش از 1500 پایه چراغ روشنایی با اعتبار 14 میلیارد 
تومان در بوستان های علوی، شهید زین الدین، مفید و ….  نصب گردیده است.

 
رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم مطرح کرد:

شرط خروج ضلع شرقی حرم مطهر
 از وضعیت موجود

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم، ریسک پذیری 
در کنار نظارت و اثبات اهلیت سرمایه گذار را دو شرط لازم برای خروج پروژه 

پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر از وضعیت موجود ارزیابی کرد.
علی رمضانی در جلسه بررسی پروژه ضلع شرقی حرم مطهر اظهار داشت: این 
پروژه به واسطه جایگاهی که حرم مطهر داشته از حساسیت خاصی برخوردار 
به حداکثر رسیدن مشکلات  برای  تا اشتراک نظرات لازم  بوده که لازم است 

احتمالی بین سرمایه گذار احتمالی و شهرداری قم ایجاد شود.
رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم ادامه داد: 43 
هزار و 300 مترمربع مساحت پروژه ضلع شرقی حرم مطهر برای مشارکت با 
سرمایه گذار برآورد می شود. وی با بیان اینکه در پروژه ضلع شرقی حرم مطهر 
باید ملاحظاتی که در سطح استان وجود دارد موردتوجه سرمایه گذار باشد، ابراز 
داشت: ظرفیت سازی پارکینگ برای توسعه آینده شهر قم باید در حوزه مشاوران 

و معاونان شهرداری قم مورد اهتمام باشد.
رمضانی خاطرنشان کرد: برای اجرای پروژه ضلع شرقی حرم مطهر در کنار 
نظارت بر سرمایه گذار احتمالی، باید قدرت ریسک پذیری مجموعه مدیریت 

شهری برای خروج این طرح از وضعیت کنونی جدی گرفته شود.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری کلاهبردار ۴۵۰ میلیارد ریالی
فرمانده انتظامی استان قم گفت: فردی به شیوه کارسازی وام، مبلغ 450 میلیارد ریال کلاهبرداری  

کرده بود که توسط کارآگاهان پلیس آگاهی استان شناسایی و دستگیر شد  سردارسید محمود 
میرفیضی اظهارداشت: با طرح شکایت فردی در پلیس آگاهی استان مبنی بر اینکه قصد گرفتن وام 
میلیاردی داشته که به واسطه دوست قدیمی خود با فردی آشنا و مورد کلاهبرداری قرار گرفته است، 
موضوع در دستور کار قرار گرفت. وی افزود: متهم پرونده، برای کارسازی و همچنین پشتوانه وام، از 
شاکی درخواست سند ملکي کرده و او نیز سند واحد تجاري 300 متری و یک قطعه زمین دوستش را به 
ارزش 450 میلیارد ریال از طریق وکالت و مبایعه نامه به نام متهم منتقل می کند. فرمانده انتظامی استان 
قم اضافه کرد: متهم در ادامه با ارائه مدارک، خواستار تخلیه ملک تجاري و تحویل زمین مورد معامله می 
شود که مورد اعتراض مالکان اصلی آن ها قرار می گیرد. سردار میرفیضی افزود: با بررسی کارآگاهان 
پلیس آگاهی مشخص شد متهم از اعتماد شاکیان سوء استفاده کرده و اساساً هیچ وامي وجود ندارد، 
بنابراین وی احضار و پس از اعتراف به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 
قضائی استان شد. فرمانده انتظامی استان تاکید کرد: شهروندان برای دریافت تسهیلات، به بانک ها 
مراجعه و به تبلیغات افراد ناشناس توجه نکنند و در صورت مشاهده اینگونه تبلیغات، موضوع را به پلیس 
اطلاع دهند، همچنین کلیه معاملات، توافقات و تعهدات به صورت قرارداد منعقد شود تا در آینده مورد 

ابهام و یا سوء استفاده احتمالي قرار نگیرند.

با تلاش 2ساعته نیرو های آتش نشانی قم ؛

آتش سوزی در کارخانه رنگ بارک مهارشد
و  آتش نشانی  سازمان  سخنگوی 
قم گفت:  ایمنی شهرداری  خدمات 
آتش سوزی گسترده در کارخانه رنگ 
نیرو های  تلاش 2ساعته  با  قم  بارک 

آتشنشان مهار شد.
حمید کریمی عصر سه شنبه دراین 
رابطه  افزود: آتش سوزی  گسترده در 
انبار  رنگ سازی بارک قم که ساعت 

4و40دقیقه رخ داد با تلاش نیروهای آتش نشان و همه عوامل امدادی  در ساعت 6و40 دقیقه مهار 
شد. کریمی از مشارکت 70نیرو  با بکارگیری 15خودور آتشنشان در عملیات مهار آتش سوزی کارخانه 
رنگ قم خبر داد و گفت: در این عملیات تلاش شد که از سرایت آتش به مخازن حلال اولیه صایع رنگ 
جلوگیری شود که خوشبختانه عملیات با موفقیت انجانم شد و حریق پس از 2ساعت کنترل و اطفا شد. 
وی گفت: در این حادثه خوشبختانه هیچگونه تلفات جانی و مصدوم نداشته ایم و علت آتش سوزی و 
میزان خسارت هم در دست بررسی است.کارخانه رنگ بارک قم که در سال1358 تأسیس شده است 
در تولید 400نوع محصول بویژه انواع رنگ، تینر، چسب فعال است.صنایع رنگ بارک در بلوارالغدیر قم 

روبروی بوستان علوی واقع است.
 

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم خبرداد:

کشف کالای قاچاق 3 میلیاردی در قم 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی استان از توقیف یک دستگاه خودروی سواری ال 
90 و کشف کالای قاچاق در " عوارضی قم  کاشان "خبر داد.  سرهنگ حسین برزگر اظهارداشت: 
مأموران پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی استان قم در اجراي طرح مبارزه با قاچاق کالا، 
یک دستگاه خودروی سواری ال 90 را در اتوبان عوارضی "قم - کاشان"متوقف کردند. وی افزود: طی 
بازرسی از خودروی موصوف، لوازمی از قبیل 6 دستگاه تلویزیون 59 اینچ ، تعدادی قهوه ساز، پارچه و 
دستگاه شوک کشف و راننده نیز به اتهام حمل کالای قاچاق دستگیر شد. رئیس پلیس امنیت اقتصادی 
فرماندهی انتظامی استان گفت: کارشناسان ارزش کالاهای قاچاق کشف شده را 3 میلیارد ریال اعلام 
کردند. سرهنگ برزگر از شهروندان خواست در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز از جمله قاچاق 
و توزیع کالاهاي غیرمجاز توسط افراد فرصت طلب و سود جو، موضوع را از طریق سامانه تلفنی 110 

اطلاع داده تا پلیس در اسرع وقت رسیدگی و قاطعانه و قانوني برخورد کند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:
محکومیت ۲۱۷ میلیونی استخراج  کننده غیر مجاز رمز ارز 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از محکومیت 217میلیون تومانی  برای مالک دستگاههای ماینرِ  
استخراج غیرمجاز ارز دیجیتال دراین استان خبرداد. مهدی ریاضی با اعلام این خبر اظهارداشت :حسب 
دریافت گزارش های مردمی مبنی بر استفاده غیرمجاز از ماینرهای استخراج ارز دیجیتال در یک کارگاهی 
واقع در حومه شهر قم، مامورین و عوامل ناجا طی مراجعه و بازرسی از محل موردنظر، تعداد 10 دستگاه 
ماینر به ارزش 2,168,503,565 ریال را کشف، توقیف و مراتب جهت رسیدگی به اداره کل تعزیرات 

حکومتی استان قم ارسال گردید. 

طرح:محمدعلی رجبی

یک بام و دو هوای قیمت پراید و تورم 

مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم از اجرای کامل و صددرصدی طرح 
نسخه نویسی الکترونیکی از اول دی ماه خبردادگفت:درحال حاضر 98 درصد 
پزشکان در مراکز ملکی بیمه تامین اجتماعی این استان، نسخه الکترونیک 

صادر می کنند.
دکتر داودعلیمحمدی پیش از ظهرروزسه شنبه درنشست خبری خود درسالن 
اجتماعات بیمارستان امام رضا )ع( برگزار شداظهارداشت: در سالهای اخیر  
ورود تکنولوژی به تمامی زمینه های زندگی بشری اجتناب  ناپذیر شده است یکی 
از این زمینه ها، حوزه سلامت و بهداشت و درمان است که خود بر پایه پیشرفت 
علم بنا شده است، نمود تکنولوژی در حوزه بهداشت و درمان تنها به اختراع ابزار 
و تجهیزات پزشکی خلاصه نمی شود بلکه امروزه شاهد تاثیرات مثبت و مفید 

فناوری اطلاعات در این حوزه هستیم.
وی افزود :نسخه نویسی الکترونیکی یکی از فواید به کارگیری تخصص های 
نسخه  طرح  ،اجرای  است  درمان  و  پزشکی  حوزه  در  اطلاعات  فناوری 
الکترونیکی که از سال 95 در کشور آغاز شده است، طی سال های گذشته رواج 

بیشتری یافته و اکنون به مصوبه ای لازم الاجرا تبدیل شده است.
وی ادامه داد : اجرای کامل طرح نسخه نویسی الکترونیکی از اول دی ماه 
سال 1400  اجباری خواهد شد تمام پزشکان طرف قرارداد با بیمه تامین 
اجتماعی و سلامت ملزم به استفاده از این سیستم و ثبت نسخه آنلاین هستند. 
الزامات قانونی اجرای این طرح ذیل ماده 74 برنامه ششم توسعه آمده است 
و به همین دلیل زیرساخت های لازم برای اجرای کامل آن تامین شده است و 
اشکالاتی که در حین اجرا مشخص شود در کمترین زمان ممکن رفع می شود.

مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم تصریح کرد :یکی از اهداف اجرای 
طرح نسخه الکترونیک و حذف دفترچه بیمه جلب رضایت مخاطبین از طریق 
اقدامات مختلف در درمان مستقیم وغیرمستقیم  و ارتقا درمان است. بر اساس 
بررسی های به عمل آمده درصد زیادی از هزینه های نسخه های دفترچه بیمه 
اتلاف می شد که با صرفه جویی در آن می توان خدمات بیشتری به بیمه شدگان 
ارائه کرد. علیمحمدی خاطرنشان کرد :با عنایت به اینکه درمان یک کالای 
خیلی گران قیمت است که هزینه های سنگینی برای سازمان و مردم دارد، 
باید جلوی اتلاف هزینه ها را بگیریم و منابع و مصارف را مدیریت کنیم تا منابع 
درست و بهینه مصرف شوند. پیاده سازی نسخه الکترونیک یکی از آرزوهای ما 
در طول سالیان گذشته بود که اکنون عملی شده است و هیچ اقدام بعدی در 
درون سازمان در جهت بهبود خدمات درمانی نمی توان متصور شد مگر اینکه از 

روشهای مکانیزه و الکترونیک استفاده کنیم.
یک  میلیون و 300 هزار بار مراجعه به مراکز ملکی در هشت ماه امسال

وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: در هشت ماه امسال یک میلیون 
و 300 هزار بار مراجعه به مراکز ملکی تامین اجتماعی قم صورت گرفته که در 

99.9 درصد از این مراجعه ها، نسخ الکترونیک صادر شده است.
وی با تاکید بر این که از اول دی ماه نسخ به صورت صد درصد الکترونیکی صادر 
خواهد شد،  اضافه کرد: در حال حاضر در مطب های طرف قرارداد با بیمه تامین 
اجتماعی، بیش از 97 درصد و در آزمایشگاه ها و داروخانه ها نیز صد درصد نسخ 

الکترونیکی صادر می شود.
وی ادامه داد: در سه ماه گذشته جهش بسیار خوبی انجام شد و بیش از 60 
درصد نسخ مراکز وابسته به دانشگاه علوم پزشکی نیز به صورت الکترونیکی 

صادر شده است.
علی محمدی قطعی برق، ضعف زیرساخت اینترنت و قطعی سامانه تامین 
اجتماعی را از مشکلات در مسیر الکترونیکی شدن نسخ عنوان و تاکید کرد: از 
اول دی ماه نسخه کاغذی مفهومی در درمان بیماران نخواهد داشت؛ هر چند به 

نظر می رسد در ابتدای کار با مشکلاتی مواجه شویم.
به گفته وی، قطعی برق و اینترنت از مواردی بسیار نگران کننده است و انتظار 

داریم سازمان های ذیربط راه حل ارائه دهند.
وی تصریح کرد: زمانی که امکان صدور نسخ الکترونیک وجود دارد، صدور 

نسخه کاغذی مورد تایید تامین اجتماعی نیست.

مزایای صدور نسخه الکترونیک برای پزشکان و مردم
نسخه  که  مراکزی  و  پزشکان  گفت:  قم  استان  اجتماعی  تامین  درمان   
الکترونیک صادر می کنند 80 درصد هزینه را همان روز و 20 درصد را نیز در 10 
روز بعدی دریافت می کنند؛ در حالی که در نسخ کاغذی پرداخت هزینه مراکز 

6 ماه به طول می انجامید.
وی با اشاره به این که با الکترونیکی شدن نسخ چندین هزار تردد برای گرفتن 
دفترچه های کاغذی کاهش یافته است، افزود: خط پزشکان و در نتیجه خطای 
پزشکی از جمله مشکلات نسخ کاغذی بود که با الکترونیکی شدن نسخ این 

مشکل مهم برطرف شده است.
وی اضافه کرد: سبک نسخه نویسی، میانگین اقلام دارویی، نوع داروهایی 
که بیشتر مصرف می شود و مکان هایی که داروها مصرف می شود، به راحتی در 
سامانه نسخ الکترونیک قابل مشاهده است؛ در صورتی که در نسخ کاغذی زمان 

طولانی برای این کار به طول می انجامید.
اتصال 26 بیمه تکمیلی به سامانه نسخ الکترونیک

علیمحمدی با بیان این که هزینه سازمان تامین اجتماعی در الکترونیکی 
شدن نسخ بالا خواهد بود، خاطرنشان کرد: مقاومتی که در کشور ما برای 
الکترونیکی شدن نسخ وجود دارد، متاسفانه بسیار بالاست؛ سازمان های زیادی 
در اجرای این طرح باید در کنار ما قرار می گرفتند تا قدم ها را جدی تر برداریم که 

این مساله آرام آرام در حال انجام است.
وی همچنین با انتقاد از افزایش اقلام دارویی در نسخ الکترونیک، افزود: در 
نسخه کاغذی به دلیل محدودیت پنج یا شش قلم دارو نوشته می شد، ولی در 
نسخه الکترونیک متاسفانه تعداد داروهایی که پزشکان تجویز می کنند، در حال 

افزایش است و گاها به 20 قلم دارو نیز می رسد.
وی ادامه داد: از طریق  دوره های آموزشی حضوری وغیر حضوری و دیگر 
از سامانه نسخه  به پزشکان برای استفاده  ارتباطی آموزش های لازم  کانال 

الکترونیکی ارائه شده است.
در  گفت:  خود  سخنان  درادامه  قم  استان  اجتماعی  تامین  مدیردرمان 
سامانه صدور نسخه الکترونیکی بخشی هم برای توضیحات تکمیلی پزشکان 
اختصاص یافته است  که در این بخش می توانند موارد مورد نیاز برای بیمار را 
بنویسند و یا اگر داروی در سامانه نبوده در این قسمت بنویسند و داروخانه ها نیز 

دارو مورد نظر را به بیمار می دهند.
علیمحمدی افزود: درحاضر 26 بیمه ای که خدمات تکمیلی ارائه می دهند به 
سامانه متصل هستند و می توانند نسخه ها را رویت نمایند وادامه روندکاری خود 

در خصوص پرداخت حق بیمه تکمیلی به بیمه شده را طی نمایند.
امکان رایگان شدن خدمت درمانی غیرمستقیم وجود ندارد 

وی در پاسخ به سوالی در خصوص چرا خدمات درمانی بیمه تامین اجتماعی 
در دو بخش مستقیم و غیر مستقیم رایگان نمی شود گفت:درحال حاضر 25 
درصد هزینه های ما دربخش درمان مستقیم و 75 درصد هزینه ها مربوط به 
خدمات درمانی غیر مستقیم است  و سازمان توان رایگان کردن خدمت درمانی 

در بخش غیر مستقیم را ندارد.
مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم ادامه داد: هیچ تفاوتی در ارائه خدمات 
افراد بالای 65 سال و  بین بیمه شدگان وجود ندارد ولی در راستای تکریم 
بازنشستگان به مدیران مراگز ملکی توصیه نموده ام این عزیزان در اولویت 

خدمات دهی قرار بگیرند.
عملکرد بیمارستان امام رضا )ع( در ایام کرونا درخشان بود

وی همچنین گفت: از زمان شیوع کرونا تاکنون، بیش از 20 هزار مراجعه کننده 
به بیمارستان امام رضا)ع( قم مراجعه کردند و بیش از سه هزار نفر بستری شدندو 
دراین ایام پزشکان و کادر درمان به تمام توان اقدام به ارائه خدمات به بیماران 

کرونایی نمودندو153 نفر از این عزیزان مبتلا وه کرونا شدند.
علیمحمدی تاکید کرد: با تلاش شبانه روزی همکاران بیمارستان امام رضا 
)ع(  در ارائه خدمات به بیماران کرونایی در 5 پیک عملکرد درخشانی بجای 

گذاشت.

مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

اجرای کامل طرح نسخه نویسی الکترونیکی
 از اول دی ماه


